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GOVOR TOVARIŠA TITA NA VELIKEM PREDVOLILNEM ZBOROVANJU V BEOGRADU

N e zlo m ljiv a  enotnost 
n aših  n aro d o v

»Volilna dejavnost je potekla v znamenju jugoslovanske enotnosti in med
sebojnega spoznavanja raznih problemov; ljudje iz ene republike so odhajali v 
drugo ter govorili o svoj h uspehih in težavah. To je najboljši dokaz, da se naša 
socialistična skupnost čedalje bolj krepi kot enotna skupo s t  in da samo ljudstvo 
v njej odloča, kako si bo ustvarilo čedalje boljše pogoje za svoje življenje."

V nedeljo je govoril na trgu Marxa in Engelsa v Beogradu predsednik re
publike in poslanski kandidat zn Zvezni zbor Zvezne ljudske skupščine Josip 
Broz Tito. Nad 300.000 Beograjčanov je prisluhnilo njegovim besedam tudi na 
bližnjih ulicah, Bulvarju revolucije, Terazijah ter Vlajkovičevi in Ulici Moše 
Pijada. Na tribuni so bili tudi številni državni, politični in kulturni delavci.

V uvodu svojega govora je 
tovariš Tito dejal, da je volil
na dejavnost pokazala pred
vsem nezlomljivo enotnost na
ših narodov in bila je drugač
nega značaja kakor predvolilna 
dejavnost na prejšnjih volitvah. 
Ta dejavnost je bila v skladu 
— je poudaril tovariš Tito — z 
našim sedanjim komunalnim si
stemom, z našo upravno reor

ganizacijo itd. In še nekaj: ta 
volilna dejavnost je potekala v 
znamenju jugoslovanske enot
nosti in medseboinega spozna
vanja raznih problemov; ljudje 
iz ene republike so odhajal v 
drugo ter govorili o svojih 
uspehih in težavah. To je naj
boljši dokaz, da se naša sociali
stična skupnost čedalje bolj 
krepi kot enotna skupnost in 
da samo ljudstvo v njej odloča, 
kako si bo ustvarilo čedalje 
boljše pogoje za svoje življenje.

V nadaljevanju svojega govo
ra je tovariš Tito dejal, da smo 
pri izbiri kandidatov dosegli 
najbolj demokratičen način. 
Mnogo kandidatov, ki so jih 
predlagale organizacije Sociali
stične zveze na volilnih konfe
rencah, niso sprejeli. V tem ozi
ru smo dosegli demokratičen 
način do najvišje meje. O vsa
kem kandidatu je govorilo po 
nekaj tisoč ljudi; povprečno ka
kih 7000 volivcev je obravna
valo vprašanje enega kandida

ta. To pomeni, da so hoteli 
ljudje vsestransko poznati last
nosti, poteze v značaju, sposob
nosti tistih, ki so bili predlagani 
za kandidate. Dalje je tovariš 
Tito poudaril, da naš volilni si
stem ustreza naši celotni druž
beni socialistični sestavi in da 
je brez pomena, da bi od zgo
raj sugerirali volivcem, kako 
bodo izbirali..

Tu so bili nekateri negativni 
pojavi. Razen tega je bilo tudi 
nekaj govoric ostankov starega 
družbenega sistema v naši de
želi. Ti ostanki starega, ki po 
zakotjih še plesnivo životarijo 
in ki so sicer izgubili sleherno 
upanje, da se bo vrnilo staro, 
vendarle mislijo, da je dobro, 
da nekaj delajo, da bi šlo manj 
ljudi na volišča; zato so tudi 
govorili, da so to volitve, kakrš
ne hočejo voditelji zgoraj, da

bodo prišli ljudje, kakršne ho
čejo le-ti, da je to enostrankar
ski sistem itd. Da imamo pri 
nas enostrankarski sistem, o 
tem trobi ves kapitalistični svet,

ki sploh noče priznati (jaz pa 
ne verjamem, je dejal tovariš 
Tito, da tega ne razumel), da 
je to najbolj demokratični si
stem, ker sloni na naši komu
nalni ureditvi, na množični po
dlagi, ne pa na nekakšnih par
tijskih vršičkih.

Za tem je tovariš Tito govo
ril o ogromnih uspehih naše in
dustrializacije, o prvih ogrom

(Nadaljevanje na 2. strani)

Poslanski kandidat za R Z R. Čačinovič o gospodarsko političnem razvoju okraja

Najvažnejša naloga
OBJAVLJAMO ODGOVORE PREDSEDNIKA OLO TO

VARIŠA RUDIJA ČAČINOVIČA NA VPRAŠANJA SODE
LAVCA RADIA LJUBLJANA O GOSPODARSKO-POLITIČ
NEM RAZVOJU OKRAJA M. SOBOTA. KER SODIMO, DA 
SO ZANIMIVI TUDI ZA NASE BRALCE, KI JIH V RADIU 
NISO SLIŠALI. 
V murskosoboškem okraju je 

življenjski standard še vedno 
nižji od povprečnega življenj
skega standarda v Sloveniji pa 
tudi v naši državi. Zato je  sploš

no rečeno najvažnejša naloga 
dvig splošnega standarda. Pot, 
po kateri naj bi to dosegli, pa 
seveda ni ničesar tipičnega, saj 
je osnovna problematika podob

na kot v drugih okrajih, ki so 
agrarno prenaseljeni in kjer je 
kmetijstvo samo tudi precej za
ostalo. Medtem ko se ukvarja 
v Sloveniji s kmetijstvom 42 % 
prebivalstva, v Jugoslaviji 60 %, 
se v Pomurju še vedno 71 %. 
Poleg tega pride na eno delov
no kmečko osebo 1.4 ha orne 
zemlje, v Sloveniji 1.65, v Ju
goslaviji pa 2 ha. Tu so vzroki 
— med drugimi — znanemu 
tradicionalnemu sezonskemu iz
seljevanju in delu, ki ga neka
teri smatrajo za nekak tipičen 
prekmurski problem. Temu mo
ramo še dodati razdrobljenost 
kmečke posesti, ki se zaradi ne
zdrave prakse pri dedovanju še 
dalje stopnjuje.

Zdravljenje teh osnovnih te
žav- je zaradi tega kompleksno 
vprašanje, ki ga ni bilo moč re
šiti v kratkem času po osvobo- 
di tvi. Čeprav še ni sprejet re
gionalni plan in tudi ni še do
končno izdelan, pa se tudi ta 
kompleksna vprašanja posku
šajo reševali na tej širši osno
vi. Tudi posamezne rešitve, ki 
jih je moč že danes izvesti, so 
bile tudi doslej, posebno pa v 
zadnjem času, popolnoma v 
skladu s celotnim kompleksom 
prizadevanja za dvig življenj
skega vprašan ia te najbolj pe
riferne slovenske pokrajine.

Med uspehi in prizadevanji 
naj omenimo samo nekoliko. 
Napori za dvig hektarskih do
nosov so rodili uspeh. Potrošnja 
umetnih gnojil je tudi napre
dovala, vendar pa je pri pri
vatnem sektorju šele 90, pri so
cialističnem sektorju pa 850 kg. 
Opravljena so že tudi nekatera 
pionirska dela za spremembo v 
kmetijski proizvodnji (n. pr.

(Nadaljevanje na 3. strani)

Borimo se za širši življenjski standard
. . . k a j t i  plača še ni vse, temveč so za človeka pomembna tudi stanovanja, 
zdravstvena služba, šole in podobne koristi, je v  svojem govoru poudaril 
dr. Anton Vratuša na predvolilnem zborovanju v Soboti

V soboto dopoldne je bilo predvolilno zborovanje tudi v So
boti. V kino dvorani je zbranim volivcem govoril o perečih po-, 
litičnih problemih državni podsekretar v Zveznem izvršnem 
svetu dr. Anton Vratuša, kandidat za poslanca v Republiškem 
zboru proizvajalcev tov. Štefan Antalič pa o nekaterih gospo
darskih in kmetijskih problemih.

Tov. Vratuša je uvodoma po
udaril, da so dosedanji uspehi 
pri graditvi socializma v naši 
državi pokazali, da smo povsem 
na pravi poti in da ne bo treba 
spreminjati nič bistvenega, 
marveč le dopolniti v tem smi
slu, da bo vsak delovni človek 
uveljavljal svoje pravice.

Jugoslavija je v povojnih le
tih dosegla napredek na vseh 
področjih, predvsem pri ener
getskih zmogljivostih, saj je po
trošnja energije na prebivalca 
sedaj trikrat večja kot pred 
vojno. Dr. Vratuša je pri tem 
poudaril, da ti uspehi niso slu
čajni, temveč so odraz odnosov, 
ki so ustvarjeni pri nas. V si
stemu delavskega upravljanja

in komunalni upravi je sreča 
posameznika hkrati tudi sreča 
in blagostanje družbe. Za Po
murje je posebno pomemben 
razvoj kmetijstva. Vsekakor je 
treba več razmišljati o malih 
obrat h, ki pridejo v poštev za 
predelavo mleka, sadja in dru
gih kmetijskih pridelkov. To je 
za Pomurje posebno važno, ker 
je zelo oddaljeno od glavnih 
prometnih zvez in središč.

O  Kdor malo spremlja živ
ljenje in razvoj, se lahko pre
priča, da je tudi Pomurje zabe
ležilo po vojni lepe uspehe. 
Ustvarjena je bila industriia 
nafte, o kateri pred vojno nihče 
ni niti sanjal. V zvezi s lemi 
uspehi ljudje upravičeno po

stavljajo vprašanje standarda. 
Posamezniki še vedno zelo ozko 
in nepravilno pojmujejo to 
vprašanje, ker vidijo le plače, 
pozabljajo pa na stanovanja, iz
boljšanje zdravstvene in social- 
no-skrbstvene službe, na večje 
možnosti za šolanje otrok itd.

O  V našem delovnem člove
ku je potrebno vedno krepiti 
zavest, da bomo toliko imeli, 
kolikor bomo sami pridelali. 
Ljudska oblast si bo tudi v pri
hodnosti prizadevala, da bi za
gotovila čim boljšo organizacijo 
preskrbovanja trga.

Težimo za tem — je dejal 
dr. Vratuša — da bi utrdili ce
ne, zagotovili zadostne količine 
blaga, hkrati pa počasi in posto
poma povečali plače. V Beogra
du že pripravljajo nekaj ukre
pov na področju standarda: s 
temi ukrepi bomo odstranili 
razne anomalije in privilegije.

Zoran Polič, državni podsekretar za finance, je govoril na 
velikem predvolilnem zborovanju v Ljutomeru.

Za večjo  p ro izvod n jo ;  
v k m etijs tvu

V soboto popoldne ob treh je 
bilo v Ljutomeru predvolilno 
zborovanje, ki se ga je udeleži
lo okrog 1000 ljudi. Tov. Polič 
je  uvodoma spregovoril o dose
danjih uspehih v našem druž
benem življenju. Za tem je go
voril o uspehih v gospodarstvu. 
Dejal je. da se je proizvodnja 
v industriji povečala petkrat v 
primerjavi s predvojno proiz- 
vodnio. Ne moremo pa biti za
dovoljni s stanjem in s proiz

vodnjo v kmetijstvu, ki je še 
vedno enaka predvojni. Prav 
zato smo morali še do nedavna 
uvažati 90 odstotkov žitaric, da 
smo krili domače potrebe. Gle
de kmetijstva naj velja za vso 
našo skupnost osnovna zapoved: 
vložiti vse sile za hitrejši na
predek kmetijstva in za pove
čanje proizvodnje v tej panogi 
gospodarstva.

Za tem je tov. Polič dejal, 
da naši delavci v tovarnah že 
delajo zavestno, ker so postali 
gospodarji tovarn. To potrjuje 
med drugim dejstvo, da razpo
lagajo z 70 odstotki sredstev, ki 
jih ustvarijo. Navedel je, da 
odpade trenutno še res bolj 
skromen del na plače, to zato, 
ker je  proizvodnja v industriji 
sorazmerno še vendarle nizka. 
Treba pa bo zastopati načeto: 
vsakemu plačo po njegovem 
delu. V tem smislu se urejajo 
tudi tarifni in premijski pra
vilniki. Bilo bi zelo škodljivo, 
je dejal tov. Polič, če bi stre
meli le za povečanjem plač, ne 
da bi povečali proizvodnjo.

Ko je  govoril o davčni politi
ki, je  med drugim navedel, da 
plačujejo kmetje v zveznem 
merilu letno 67 milijard dinar
jev davkov, prejemajo pa v 
obliki regresov itd. nekaj nad 
100 milijard dinarjev. Sredstva, 
ki jih plačujejo kmetovalci v 
obliki davkov, pa so v glavnem 
namenjena za ureievenie cest 
in nekaterih drugih komunal
nih naprav, ki jih kmetje ne
posredno koristijo. Pri davčni 
politiki pa moramo uveljaviti 
pravilna merila. Kmetijsko pro
izvodnjo. je poudaril tov. Po
lič, bo treba v prihodnje vsaj 
petkrat povečati, za kar imamo 
vse pogoje.

Za tem je govoril tov. Polič 
o vlogi komune ter dejal, da 
bo treba mesto in vlogo ko
mune jasno postaviti in priteg
niti k sodelovanju čim več dr
žavljanov, kajti čim več držav
ljanov bo aktivno sodelovalo pri 
upravljanju komune, tem manj
ši bodo stroški za administraci
jo.

Govorila sla še poslanska 
kandidata ing. Miran Mejak in 
Franc Lubej. Državni podsekre
tar Zoran Polič pa je za tem 
odgovoril še na nekaj zastav
ljenih vprašanj.

Proglas Zveze sindikatov
pred volitvami v delavske svete

Zveza s ind ika tov  j e  izdala  p red  voli tvam i v d e lav 
ske  svete proglas, v k a te r e m  m ed d ru g im  p rav i ,  da 
bodo te volitve v času, označenem z veliko ak t ivnos t jo  
vseh d ru žb en ih  sil p r i  u resn ičev an ju  p e rsp ek tiv n eg a  
p lana  naše države, p r i  i z v a ja n ju  novih  zakonov, ki 
pom enijo  velik  p r isp ev ek  ne samo k  izg rad n ji  našega 
sistema, tem več tud i k  r a z š i r je n ju  gmotne  podlage  in 
d em o k ra t ičn ih  p rav ic  kom un, de lovnih  ko lektivov, 
n jihovili o rganov u p ra v l j a n j a  in posam eznikov. Le
tošn je  voli tve d e lavsk ih  svetov bodo v času, ko  so vsi 
o rgan i s a m o u p ra v l j a n ja  dobili močno vzpodbudo  za 
p o g lab l jan je  dem okra tizm a, doslednejše  n a g ra je v a n je  
po delu, uspešne jše  n eg ovan je  tak ih  odnosov v pod
j e t j u  in m ed  p o d je t j i ,  ki u s t reza jo  naši u red i tv i ,  za 
spoš tovanje  in iz v a ja n je  socialističnih m ora ln ih  norm  
v g o sp o d a r jen ju  in odločnejše  o b v la d a n je  tist ih  za
p rek ,  k i  o v ira jo  naš socialistični razvoj.  Za izpolnitev 
teh neposredn ih  nalog k rep im o  enotnost de lavskega  
razreda ,  zagotovimo čvrs to  sode lovanje  in enotno 
ak t iv n o s t  vseh delavcev  in us lužbencev, de lovne in 
te ligence in ‘vodiln ih  k a d ro v  — prav i  proglas.

T em e l j i ta  p r ip ra v a  voli tev, množična in enotna 
udeležba  pri voli tvah d e lavsk ih  svetov bo močan p r i 
spevek  k  n a d a l jn je m u  razv o ju  socialistične d e m o k ra 
c ije  in k  o k rep i tv i  svobodnega po loža ja  neposrednega 
p ro izv a ja lca  v socialističnih pogojih .  S temi besedam i 
z a k l ju č u je  Zveza s ind ika tov  svo j proglas delavcem in 
uslužbencem, delavsk im  svetom, s in d ik a ln im  o rg an iza 
c ijam  in vodstvom.

Središče Sobote s Trgom zmage. Naše okrajno mesto dobiva vse lepši zunanji videz, toda . . .  Stanovanjska stiska je še vedno zelo perečproblem. 0 
izgledih za večji napredek na tem področju v prihodnosti berite prispevek kand. za poslanca RZj Karla Lutarja Karla Lutarja udeležbe investitorjev na 7 . str.



KREPIMO DELAVSKE SVETE KOMUNE -  
TEMELJE SOCIALISTIČNE DEMOKRACIJE!

Govor tovariša Tita v Beogradu
(Nadaljevanje s 1. strani) 

nih sadovih, ki smo jih poželi 
v kmetijstvu in nadaljeval:

»Mi z izgradnjo ne smerno de- 
lati prevelikega pritiska. Nekoč 
smo bili mi zgoraj za to odgo
vorni, zdaj pa so v glavnem od

govorni ljudje spodaj. Sami 
državljani, sami volivci, ki vo
lijo svoja vodstva, morajo reči 
tem izvoljenim ljudem, naj ne 
gredo tako daleč in da morajo 
misliti na to.

nimam razlogov, da bi tu izrazil 
zaskrbljenost, da si naši držav
ljani, ki so v tej volilni kampa
nji izpričali tako visoko politič
no zrelost, ne bodo tudi sami, 
skupaj z nami, prizadevali, da 
pride naš razvoj v normalen tir 
in smer, v katerem bomo ustva
rili čedalie boliše pogoje za živ
ljenje naših delovnih ljudi.

Zdaj ne moremo zgraditi vseh 
mest: mesta so se gradila de
setletja in stoletja. Mi na smo 
tudi v tem oziru storili že mno
go. Zdaj moramo zgraditi tisto, 
kar je ljudem potrebno, da ži
ve, da se ne duše v raznih lo
pah; tega pa je  mnogo. Tu je 
bilo zelo mnogo pomanjkljivo
sti. Prepričan sem. da bomo v 
določenem časovnem obdobju 
uredili tudi to vprašanje.

Mi smo te pomanjkljivosti po
znali že prej. Skušati smo s ti
skom opozoriti nanje, toda 'e 
kritike od spodaj niso dovolj 
sprejeli. Nekateri naši delavski 
sveti se niso znašli. V nekaterih 
tovarnah in posameznih nod et- 
jih ter odborih so nastale sku
pine vodilnih ljudi, ki so delali 
mimo delavskih svetov in proti 
njihovi volji ter tako ustvarjali 
nezadovoljstvo delavcev.

Tovariši in tovarišice, vem, 
da se o tem pismu zdaj mnogo 
razpravlja. Lahko rečem, da je  
98% te razprave pozitivne in 
da pomeni takšno odkrivan ie 
pomanjkljivosti preti našimi 
množicami moč ne same Zveze 
komunistov, marveč tudi moč 
naše dežele. Mi smo sposobni in 
zmožni, da gledamo stvari takš
ne, kakršne so. da jih prizna
mo in popravimo.

Nekateri ljud e pravilo: To 
je zdai prvi zalet, to je kampa
nja. Tovariši in tovarišice, iaz 
pa vam pravim, da se bridko

moti vsak, kdor misli, da bomo 
to opustili, da je  to samo prvi 
zalet. Sistematično bomo pazili 
na to, da bo točka za točko iz 
tega pisma izpolnjena. Ne bo
mo dovolili, da bi nam takšne 
stvari znstirale svetli lik naše 
socialistične skupnosti in ustvar
jalnost naših ljudi, da bi nam 
zastirali naše uspehe. Nikomur 
ne bomo dovolili, da bi to po
čel.

Zato pravim s tega mesta, da 
imajo Dredvsem sami državlja
ni spodai. volivci, sami delavci 
v podietjih, delavski sveti, ko
munisti pravico kritizirati in 
zahtevati, da se popravi tisto, 
kar ni dobro. Tovariši, idealnih 
vodstev, idealnih ljudi na svetu 
ni. Llud:e, ki delajo, delajo tu- 
da napake, če pa takih napak 
pravočasno ne popravijo, posta
n e k  politični problemi in zavi
rajo pravilni razvoj.

Ne bom tu naštel vsega tega, 
moram pa reči, da so nekatere

stvari, ki bodejo ljudi v oči. V 
naši deželi ni mnogo avtomobi
lov, naša dežela je v tem oziru 
med zadnjimi deželami na sve
tu. Toda avtomobili, kolikor jih 
imamo, so koncentrirani, in pri
šlo je  do tega, da to ne poseb
no veliko število avtomobilov 
ponekod protizakonito izkorišča
jo. Seveda ni potrebno, da bi 
ljudje, ki vodijo državo, zme
raj hodili peš. Potrebno pa bi 
bilo, da bi imeli milijon avto
mobilov, in ko pride čas, ko se 
bo zboljšal standard, bomo da
jali tudi regrese in ustvarili 
možnost, da bodo ljudje kupo
vali avtomobile na obroke. Vse 
to je  potrebno, toda naši liud!e, 
naši voditelji ne bi smeli draži
ti naših državljanov s tem vo- 
zarjenjem povsod, kjer je po
trebno in kjer ni potrebno. Mi 
bomo izdali o tem uredbo in 
takšnih stvari ne bomo dopusti
li. O tem bo v najkrajšem času 
objavljena uredba.

P o tr e b n a  s o  n a m  z d r a v a  
s ta n o v a n ja , n e  p a  lu k su s
Ni prav, če sprejmemo plan 

za investicije, ki bi bile morale 
znašati lani 446 mili jard, doseg
le pa so 491 mili:ard. kar po
meni, da smo plan presegli za 
dobrih 50 milijard din. Od kod 
to povečanje? Razume se, da 
je nastalo zato, ker je šlo to 
na razne načine, z raznimi do
kladami za snago mesta, za vo
do, pa tudi za podražitev tega 
ali onega na račun standarda 
in ker je bilo to preneseno v 
sredstva za poslopja. Dostikrat 
smo gradili ta poslopja preveč 
razkošno, tako da bi lahko s 
temi sredstvi zgradili dvoje po
slopij namesto enega, pa bi ljud
je v njih vendarle lahko pri
memo stanovali. Mi smo več 
let govorili tovarišem: Nikar ne 
gradite tako drago! Nam zdaj 
niso potrebni ti spomeniki do
be, nam je potrebno mesto, 
kjer bodo ljud.e živeli: potreb
na so nam zdrava stanovanja, 
v katerih se bodo ljudje dobro 
počutili. To nain je potrebno, ne 
pa luksus.

Zato bo zdaj izšla zakonska 
uredba, po kateri bodo prepo

vedane takšne razkošne zgrad
be. Graditi moramo stanovanja, 
in sicer zgraditi čimveč stano
vanj, toda tu bo več kontrole in 
kdor se ne bo držal te uredbe, 
bo moral čutiti tudi posledice.

Tovariši in tovarišice, lahko 
bi seveda mnogo govoril o po
dobnih pomanjkljivostih. Toda

Ni se  tr e b a  b a ti p o m a n jk ljiv o sti, 
ki jih  še  im a m o

Ni se nam treba bati raznih 
pomanjkljivosti, ki jih še ima
mo. Ni se nam treba ozirati na 
to, da nam od raznih strani, iz 
drugih dežel očitajo in govore, 
da so delavski sveti anarhija. 
Mi smo s to svojo »anarhijo« 
zadovoljni.

Poglejmo, kaj želimo. Mi že
limo, da bi se naši delavci, naši 
delovni ljudje v podjetjih bolj 
zavedali tega, do česar imajo 
pravico. Tega še ni dovolj, toda 
zavedati bi se morali, da imajo 
pravico do kontrole in odločanja 
in da so raznih anomalij, tiste

ga, kar se je dogajalo, v veliki 
meri krivi tudi sami, ker se ni
so znašli.

Zato je bilo potrebno, da je 
Izvršni komite Zveze komuni
stov objavil pismo, v katerem 
je predvsem opozoril na po
manjkljivosti. ki se poiavljajo 
pri komunistih, pri vodilnih ko
munistih.

To vprašanje moram omeniti, 
ker se o njem zdaj mnogo raz
pravlja v naši deželi. Mi smo 
smelo opozorili na pomanklji- 
vosti pri naših odgovoru h lju
deh, ponekod bolj, drugod manj.

DELOVANJE V JAVNOSTI
MERILO ZA OCENO KOMUNISTA

»NI STVARI, O KATERIH KOMUNISTI NA SVOJIH SE
STANKIH NE BI MOGLI IN NE BI SMELI GOVORITI, O 
KATERIH NE BI BILO POTREBNO ZAVZETI SVOJEGA 
DOLOČENEGA STALIŠČA« (Edvard K
K o m u n a ln i  s i s t e m  je  p o s ta 

v i l  p r e d v e s m  p r e d  k o m u n i s t e  
v e l i k o  n a lo g o :  b i t i  v  s r e d iš č u  
v s e g a  d o g a ja n ja ,  d o s le d n o  se  
p o te g o v a t i  z a  u v e l j a v l j a n j e  
k o m u n a ln e g a  s i s te m a ,  d e la t i  v  
s v e t i h  l j u d s k i h  o d b o r o v ,  v  
u p r a v n i h  o d b o r ih  k m e t i j s k i h

z a d r u g ,  v  d r u š t v i h ,  p r e d v s e m  
p a  v  S o c ia l i s t i č n i  z v e z i .  T a k o  
je  b i lo  d e lo  k o m u n i s t o v  p o 
s ta v l j e n o  p o  V I .  k o n g r e s u  Z K  I 
o  n e te o l ik o  d r u g a č e n  o d n o s  d o  
v s e g a  ja v n e g a  ž i v l j e n j a .

Č e  d a n e s ,  p o  n e k a j  l e t ih ,  r e -  
s u m i r a m o  n e k a t e r e  u g o to v i t v e ,  
v id im o ,  d a  se  j e  p o le g  s p lo š n ih  
u s p e h o v  p r i  n a š e m  d e lu  p o 
j a v l j a l o  t u d i  d o k a j  p o m a n j 
k l j i v o s t i .

E n a  i z m e d  t a k i h  p o m a n j 
k l j i v o s t i  je  i z o l i r a n o s t  k o m u 
n i s t o v  o d  d r u ž b e n e g a  d o g a ja 
n ja .  K o m n i s t i  o  p o d j e t j i h  m n o 
g o k r a t  n is o  b i l i  d o v o l j  s e z n a 
n j e n i  s p o l i t i č n i m i  r a z m e r a m i  
o k r o g  s e b e ,  k a j  š e le , d a  b i  
z n a l i  o s e  z d r a v e  t e ž n j e  p o s a 
m e z n i k o v  v s k l a d i t i  s  s m e r n i 
c a m i  š ir š e  s k u p n o s t i ,  o s e  n e g a 
t i v n e  p o ja v e  p a  r e a ln o  o c e n j e 
v a t i .  R a je  so  se  u k v a r j a l i  n a  
z a v r t i h  s e s t a n k i h  z  d r o b n i m i  
v p r a š a n j i  a l i  p a  so  se  u s t a v 
l j a l i  z g o l j  o b  n a č e l n ih  u g o to 
v i t v a h  in  s k l e p ih ,  n e  d a  b i  te  
k a s n e j e  i z v a j a l i .  T o  p o m a n j 
k l j i v o s t  j e  m o č  o p a z i t i  t u d i  
p r i  n e k a t e r i h  o b č i n s k i h  k o m i 
te j ih .  R a z u m l j i v o  je . d a  o d  ta 
k e  i z o l i r a n o s t i  k o m u n i s t o v  n i 
so  im e l i  n o b e n ih  k o r i s t i  n i t i  
o r g a n i  d e la v s k e ga s a m o u p r a v 
l j a n j a  n i t i  s i n d i k a t .

N a  te  u g o t o v i t v e  n a m  d a je  
o d g o v o r  p r e d v s e m  d v o je  s t v a 
r i.  P r v ič :  n e d o s le d n o s t  p o s a 
m e z n i h  č la n o v  Z K  p r i  d e lu  in  
n e s t r p n o s t .  P r a v  s le d n j a  j e  
n c a t i v n o  v p l i v a la n a  n a š e  
d e lo . saj so p o s a m e z n i  k o m u 
n i s t i  s  te m  n e h o te  o m a lo v a ž e -  
v a H  v s e  d o s e d a n je  u s p e h e  in  
t a k o  s la b i l i  s k u p n o  a k c i jo .  K o t  
d r u g o  je  v p r a š a n je  id e o lo š k e 

g a  i z p o p o l n j e v a n j a  k o m u n i 
s to v .  T u  l a h k o  u g o to v im o ,  d a  
le  n e k a t e r a  O b č in s k a  p o l i t i č n a  
v o d s t v a  d o v o l j  s k r b n o  iz b i r a j o  
č la n e  ZK  z a  p o l i t i č n o  š o lo  p r i  
C K  Z K S .  M a lo  p a  j e  n a  p r im e r  
k o m u n i s t o v ,  r e d n ih  o b i s k o v a l 
c e v , k n j i ž n i c ,  a l i  s p lo h  t a k ih ,  
k i  b i  se  p o l i t i č n o  in  s t r o k o v n o  
i z o b r a ž e v a l i .  O b j e k t i v n e  t e ž a 
v e  p r i  t e m  so  f u n k c i j e ,  k i  p o 
s a m e z n im  č la n o m  o n e m o g o č a 
j o  s a m o i z o b r a i e v a n j e ,  to d a  to  
v e n d a r l e  n e  b i  s m e la  b i t i  n e 

p r e m o s t l j i v a  o v ir a .
Č e  to r e j  u g o t a v l j a m o ,  d a  se  

p o n e k o d  k o m u n i s t i  o d m i k a j o  
o d  ja v n e g a  ž i v l j e n j a  in  se  z a 
p i r a l o  v  o z e k  k r o g ,  s m e m o  k o t  
v z r o k  t e m u  u p o š t e v a t i  m e d  
d r u g i m  t u d i  o m e je n o  p o l i t i č n o  
in  s p lo š n o  r a z g le d a n o s t .  E d i n i  
i z h o d  i z  te g a  j e  o  p r o u č e v a n j u  
n a š e  d r u ž b e n e  u r e d i t v e  in  n j e 
n i h  r a z v o j n i h  z a k o n i t o s t i ,  k a r  
p a  z a h t e v a  o d  v s a k e g a  k o m u 
n i s ta  p r e c e j š n j o  m e r o  p r i p r a v 
l j e n o s t i .

PRVA OBLETNICA SMRTI MOŠE PIJADE 
15. marca je minilo eno leto, odkar je prišla iz Pariza 

pretresljiva vest, da nam je smrt iztrgala iz srede neumornega 
revolucionarja in borca za socializem, Mošo Pijada, ki se je 
prav takrat vračal kot vodia jugoslovanske parlamentarne de
legacije z obiska v Veliki Britaniji.

Ob prvi obletnici smrti priljubljenega čika Janka so bile 
po vsej državi komemorativne slavnosti, kjer so obujah spo
mine na tega velikega heroja borbe in dela jugoslovanskih na
rodov. Številni delovni kolektivi so izrazili želio. da bi znova 
ovenčali njegov grob na Kalemegdanu, predsedstvo SZDLI 
v Beogradu pa jim je priporočalo, naj raje prispevajo v sklad 
»Moše Pijada«. katerega sredstva se namensko unorabliaio.

Podpreelsednik ZIS tov. Rodoliub Colakovič je ob prvi ob
letnici Mošine smrti v izjavi za Radio  Ljubljana delal, da smo 
s 'pokojnikom izgubili velikega človeka in borca, ki je svetal 
vzgled asom nam. posebno pa še mladi generaciji, koko se je 
treba boriti za socializem in humane odnose meti njegovimi 
graditelji. Zato nam je n jegovo veliko ž iv le n sk o  delo mogoč
na vzpodbuda, kako naj nadalje vztrajno in požrtvovalno gra
dimo socialistično družbo na temeljih, katerih veliki soustvar
jalec je bil tudi sam tov. Moša.

N aša  sk u p n o st m o r a  m isliti na  
ž iv ljen je  in  sk rb i s le h e r n e g a  

p o sa m e z n ik a
Tovariši in tovarišice, pouda

ril sem že. da je treba skrbeti 
za ljudi. Težko je človeku, če 
je zapuščen, če je sam in če se 
zna:de v težavnem položaju. V 
naši skuonostl ne bi smelo biti 
zapuščenih l judi (odobravanje). 
Naša skupnost mora b i t i  na 
življenje in skrbi slehernega 
posameznika. Prav tu. v komu
nalnem sodemu, v skupnosti ko
mun smo hoteli doseči to, da se 
oblast približa ljudstvu in da 
skrbi za l judi. Ponckcd smo do
segli v tem oziru lepe uspehe, 
toda v nekaterih krajih še ni 
srdov, ker niso hodili po pra
vilni poti.

Doslej je bilo govora — o tem 
ste brali tudi v pismu — o raz
nih premijah in podobnih ne
pravilnih stvareh. To bomo po
pravili. To ne more več iti ta
ko. Ni stvar v tem. da prem ie  
da lemo. marveč v tem. da dobi
ček. izvirajoč iz pravilne orgn-

nizacij e v podjetju. iz poveča
ne delovne storilnosti damo ti
stim. ki so ga ustvarili (odobra
vanje).

Zadnji del svojega govora je 
posvetil tovariš Tito nekaterim 
aktualnim zunanjepolitičnim 
vprašanjem ter dejal, da ima
mo svojo koncepcijo, ki je zra
sla iz naše prakse, iz krvi na
ših ljudi, poudaril, da s silo ni 
moč dušiti spontane želje haro- 
dov, da bi bili gospodar na svo
jih tleh, omenil, da je ideja o 
sestanku naivlšjih predstavni
kov že prodrla v srca ljudi po 
svetu, se zadržal pri vprašanju 
namena nekaterih oporišč v 
Italiji in naglasil, da bi bil naj
večji praznik na ulicah vsega 
sveta, če bi jedrsko energi jo kot 
voino sredstvo postavili izven 
zakona. Ob koncu je tovariš 
Tito govoril še o naših stikih s 
tujimi deželami.

FRANC ROGL, KANDIDAT ZA REPUBLIŠKI ZBOR:

Nekateri problemi s terena
POTREBA PO ŠOLAH —
STREMLJENJE 
K NAPREDKU
To ni problem  samo soborke  

občine, tem več je  to v elik  problem  
okraja in ce lo tn e  Ju goslavije . Ko 
človek posluša vo livce v B akovcih , 
ki se  več d ese tle tij  borijo za svojo  
šolo, mora spoznati, kako živo  se  na
ši lju d je  zavzem ajo  za to, da u stva
r ijo  svojem u m lademu rodu m ož
nosti za pridobivan je širšega obsega  
znanja in s tem seveda b oljših  
ž iv ljen jsk ih  pogojev v bodočnosti. 
Enako prizadevnost kakor v Bakov
cih , k a žejo  volivci v  Turnišču, Bo
go jin i, K riževcih pri Ljutom eru, 
Petrovcih  in še  m arsikje drugje. 
Prav gotovo po bo treba dati pred
nost tistim , k i so sami že m arsikaj 
naredili: pripravili p esek , gram oz, 
opeko, les itd. in so  še  vedno pri
pravljen i pomagati z lastno delovno  
s ilo  in s prevozi. Dvakrat pam etno  
so napravili starši iz R ak iiana, ko 
so organizirali prevoz z autobusom  
za vse sv o je  šo larje  in dijak e: 
otrokom  so  pr.hranili m nogo časa in 
obdržali so nivo šo lan je  za vse.

Včasih morda preslabo prisluh
nem o ljudem  in m islim o, da šolska  
reform a ni za je la  naših ljud i. Tako

m iš ljen je  je  napačno. L judje priča
k u je jo  več od šo lsk e  reform e, kakor  
pa bom j m ogli naši m ladini v začet
ku nuditi. Letos im ajo še le  prvi 
tr ije  razredi nove učne načrte, in 
ti se  bodo šir ili vsako le to  za en 
razred. T orej bi še  le  čez pet let  
zaje li celo tn o  osem letn o šo lan je. 
S tem pa seved a ni rečeno, da med 
tem časom ne bi b ilo  moč že m arsi
kaj izb oljšati in ured iti. Predvsem  
bo treba urediti in utrjevati o sem 
letn e  šo le , to je  tiste  šo le , ki bodo  
v bodočnosti p red stav lja le  celo tn o  
reform irano šo lo . Zoto bo treba že  
leto s  od ločiti, kako bo osem letn o  
šo la n je  u rejen o  n. pr. v Murski So
boti: a li bo zadostovala ena sama 
šo'a z okoli 35 o d d elk i, (če je  to 
sploh m ogoče), ali pa bosta u stanov
ljen i d ve o sem letk i, v išji oddelk i 
g im n azije  pa bodo sesta v lja li sam o
sto jn o  šolo. Pred loge zn to reorga
n izacijo  prip ravlja  posebna kom i
sija .

Naši občinsk i lju d sk i odbori res
no razm išlja jo  o  tem , k ako naj 
prip ravijo  sred stva , da začno izb o lj
ševati s tan je v  naših šo lah . Ponekod  
bodo začeli obnavljati zastarelo  ‘Šol
sko oprem o, drugod bodo p ripravili 
načrte za nove zgradbe, v n ajb ližji 
bodočnosti pa bodo m orali začeti

tudi graditi, če  hočem o šo lsk o  refor
mo d ejan sk o  sprovajati in ne sam o  
govoriti o  n jej.

ZDRAVSTVFNO ZAVARO
VANJE KMEČKEGA PRE
BIVALSTVA — NUJNOST
To vp rašan je  ze lo  zanim a naše  

v o livce . N ajb o lj jih  seved a zanim a, 
kakšen bo prisp evek  za zavarovan je. 
Na to vp rašan je danes še ni m ogoče  
jasn o  odgovoriti, kajti razpravlja  se  
o tem , a li naj bi b ile  vse  stor itve , 
zdravila  in z d ra v ljen je  v b oln ici v 
ce lo ti z a je to  v zavarovanja  a li ra 
snm o delno. Od tega bo z a v ise ’a tudi 
višin a  p risp evk a. Prav gotovo  bo pa 
to  vprašanje letos rešeno.

Ce povežem o to vp rašan je  z 
vprašanjem  šo lstva , potem  najdem o  
neko m ožnost priti do začetnih  
sred stev  pri gradnji šo l. Lani so  
p la čev a le  vse ob čin e našega okraja  
prib ližn o 120 m ilijon ov d in arjev  
b oln išk o  oskrbnih stroškov, kar je  
znašalo 17 %  vseh  občinsk ih  in 
okrajnega proračuna, ki so  znašali 
skupn o 706 m ilijon ov . P ostavim o, da 
z uvedbo zd ravstven ega zavarovanja  
km ečk ega preb iva lstva  p rišted  jo  
naše ob čin e sam o polov ico  bolni-  
ško-obrtnih  strošk ov , potem bi to 
znaša ’ 0 60 m ilijon ov , kar bi b ila  za 
začetek  kor lepa vsota.

U v ajan je  zd ravstven ega  zavaro
van ja  km ečk ega preb ivalstva  m ora
mo g led ati še  z druge p la ti. Vpra

ša »mo se , k d aj k liče  sedaj kmečka 
družina zdravnika v hišo? Takrat, 
k o  je  si*a najhuj^a. Mnogo prej 
išče  pom oč zu živ in o  pri živino- 
zd ravn ik a, kakdr za Človeka pri 
zd ravniku . Po uvedbi zavarovanja 
pa ne bo v eč  tako, tem več bo šel 
zavarovanec k zdravniku  p rej, ko 
se  bolezen  še le  p r ičen jo , ne pa še
le  takrat, ko je  že  skoro prepozno. 
Š e več: zd ravstven o  služba stremi 
za tem , da že p rej pouči ljudi o 
n evarn osti, ki preti človekovem u  
zdravju  in da se  s tem  sploh ogne
mo nastopu b o lezn i. Se bolje  pa bo 
takrat, k o  bo s leh ern i naš človek  
p regled an  od zd ravn ik a , ne oziraje 
se  na to, če  ga k aj boli ali ne. Ta
krat mu bo lah k o  zdravnik povedal, 
da je  zdrav, onem a pa, ki ima kaj 
narobe, bo sv e to v a l, kako naj živi, 
da si zd ra v je  popravi ali vsaj ohra
ni takratno s ta n je . V prašanje zdrav
stven ega  zavarovan ja  moramo gle
dati tudi s  stran i zdravstvenih  
d e la v cev , k o lik o  j ih  imam o danes in 
k o lik o  jih  bo treba v bodoče. Ker 
ukinjam o tudi privatno prakso 
zdravnikov, m oram o ved eti, da bo 
tudi to  p om agalo razširiti zdravstve
no slu žb o  v k orist delavnega člo
vek a. Prepričani sipo, da je  ta 
u krep  — zd ravstven o  zavarovanje 
— člo v ek o lju b en  ukrep, ker pomaga 
č lovek u  takrat, ko je  ogroženo nje
govo n a jv e čje  b ogastvo  — zdravje.Z l e tn e  o k r a j n e  k o n fe r e n c e  Z K S  — v  o s p r e d ju  g o s t j e
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Z d r a v a  k r i t ik a  in  o p o z a r ja n je  n a  po«  
m a n jk lj iv o s t  s t a  n a m  p o tr e b n a

Ko govorimo o pismu Izvršne
ga komitein CK, se .ie morda 
nekaterim ljudem zdelo, da so 
razne pomanjkljivosti napravi
le predvsem ve'ikansko gospo
darsko finančno škodo. Ne, 
stvar ni v tem. tu ni šlo za ve- 
l:ko gospodarsko finančno ško
do. Gre bolj za politično škodo, 
gre za nepravilnosti, gre za to,

V ponedeljek je bila prva se
ja novoizvoljenega okrajnega 
komiteja ZKS. Za sekretar>a je 
bil ponovno izvoljen Ivan II o r- 
v a t ,  za organizacijskega se
kretark pa Mariia P r i z m i -  
č e v a. Izvolili so še sedemčlan
ski sekretariat, v katerem  so 
Štefan Antalič. Rndi Čačinovič, 
Ivan Horvat. Mariia Prizmiče- 
va. lan Ros. Franc Rogi in Tože 
Vild, ter 5-člansko revizijsko 
komisijo kntere predsednik je 
Rudi Rapl.

da se nekateri ljudie cdtujuie- 
jo liudstvu, da sploh ne gledajo 
na tisto, na kar gleda njihova 
okohca. oziroma kaj ljudstvo 
misli. Vsak odgovoren človek 
na vsakem mestu pa mora to 
upoštevati: Noben n jegov ukreo 
ne sme biti storjen, ne da bi 
takoj pomislil, k ii poreko ljud
je. Tako mora biti, če hočeš bi
ti voditelj v takšni deželi, kot 
je naša.

To torej hočemo doseči, in ne 
samo s tem pismom, ki je samo 
program odstranjevanja po
manjkljivosti. Tu se bodo seve
da pojavile še mnoge stvari, ki 
jih bomo morali popraviti. Se
veda se ne bomo vračali v mi- 
nulost, da bi prijemali za vrat 
ljudi, ki so kaj zagrešili; za 
vrat bomo prijemali samo tiste

ga, ki je  zakrivil kriminalno 
dejanje, kajti tak človek mora 
odgovariati pred zakonom. To
da v prihodnje ne smemo tako 
delati. Te stvari morajo pri nas 
prenehati. Mi, tovariši, pa smo 
prišli z njimi na dan ker smo 
jih bili dejansko že siti. Pismo 
ni prišlo zavoljo volilne kamna- 
n je, ker mi ne delamo tako, ka
kor delajo v kapitalističnih de
želah, kjer samo obljubljajo, 
marveč govorimo tudi o po
manjkljivostih in pravimo: 
»Glejte, tovariši, državljani in 
državljanke, presodite sami, 
storili smo to in to. toda bili so 
takšni in takšni pojavi in ure
dimo stvar skupno.« Takšen 
značai ie imelo torei naše pi
smo (odobravanje, dolgotrajno 
skandiranje »Tito, Tito!«).



Nadaljnje povečanje proizvodnje
Okrajni družbeni načrt in proračun za leto 1958 sprejeta — Lanskoletna realizacija 
zadovoljiva — Letos naj bi se povečal skupni narodni dohodek še za nadaljnje 
4 odstotke —  Ivan Kreft delegiran v upravni odbor Elektrogospodarske skupnosti Slovenije.

V petek je bTa v Murski So
boti seja okrajnega ljudskega 
odbora. Odbornik so razprav
ljali in sklepali o letošnjem 
okrajnem družbenem načrtu in 
proračunu. Skupno sejo obeh 
zborov je vodil predsednik OLO 
Rudi Čačinovič. Daljši ekspoze 
o nekaterih značilnostih gospo- 
darjenia v preteplem obdobju

Je podal podpredsednik OLO 
oško Slavič. V svojih izvaia- 

janjih je poudaril tudi osnovne 
značilnosti letošnjega družbene
ga načrta.

Družbeni načrt za leto 1957 
je bil v vseh gospodarskih pa
nogah zadovoljivo realiziran. 
Močan porast proizvodnje je 
bil zabeležen predvsem v po
sameznih panogah industrije, 
tako v usnjarski industriji, v 
industriji gradbenega materiala 
ter v kovinski in živilski indu
striji

Skupne investicije v letu 
1957 so znašale 2 milijardi 270 
milijonov dinarjev, se pravi za 
55,6 odstotka več kot predlani. 
V gospodarskki investicijah je 
potrošila pretežni del industri
ja: 1 milijardo 434 milijonov 
dinarjev, kmetijstvo 294 milijo
nov dinarjev in trgovina 124,5 
milijona dinarjev. Tako visoki 

orast investicij je zaradi tega, 
er v potrošnji investicijskih 

sredstev v letu 1956 niso upo
števane investicije Proizvodnje 
nafte Lendava, ki je dobila 
sredstva iz zveznih skladov.

Letošnji okrajni družbeni na
črt predvideva nadaljni porast 
proizvodnje. Kovinska industri
ja predvideva večjo proizvod
njo predmetov za široko potroš
njo. Večja proizvodnja temelji 
tako v tej kot v ostalih pano
gah predvsem na boljšem izko
riščanju kapacitet, na koopera
ciji deloma pa rekonstrukciji 
podjetja »Panonija« v M. So
boti. Skupno, v vseh panogah 
industrije se bo povečala pro
izvodnja za 6,4 odstotka, v 
kmetijstvu naj bi se povečala 
za, 10 odstotkov, v gradbeništvu 
za 3 in v ostalih panogah za 2 
odstotka.

Letošnji okrajni družbeni na
črt predvideva povečanje pro
izvodnje v poljedelstvu za 1 od
stotek. Letos naj bi se nekoliko 
zmanjšale površine, zasajene s 
krompirjem na račun h.bridne

OKRAJNO 
POSVET O VANJE 
O BLAGOVNEM 
PROMETU
V torek je bilo v Slatina Ra

dencih celodnevno okrajno po
svetovanje o blagovnem pro
metu (dopoldne o turizmu in 
gostinstvu, popoldne pa o trgo
vini s posebnim poudarkom na 
tržišče kmetijskih pridelkov). 
Posvetovanje Je vodil podpred
sednik OLO tov. J. Slavič, pri
sostvovali pa so mu drž. sekre
tar za blagovni promet Izvršne
ga sveta LRS tov. Boris Puc, 
predsednik OLO tov. Rudi Ča
činovič. predstavniki Turistične 
zveze LRS, Gostinske zborn ce 
LRS, predsedniki pomurskih 
občin, itd.

O posvetovanju bomo obšir
no poročali prihodnjič.

koruze, industrijskih Ln krmnih 
rastlin.

Blagovna izmenjava, ki naj 
bi se povečala letos za 8,6 od
stotka v trgovini na drobno, za 
4,2 odstotka v trgovini na debe
lo in za 13 odstotkov pri odku
pu, vzporeja predvideno izbolj
šanje življenjskega standarda. 
V trgovinah bodo morali letos 
omejiti predvsem stroške po
sredništva, tako da bodo stiki 
med proizvajalci in potrošniki 
čim bolj neposredni. V trgovi
nah bodo potrebne še nekatere 
izboljšave glede lokalov.

V obrti se bo povečala pro
izvodnja v glavnem v obrtnih

obratih družbenega sektorja. 
Tudi letos bo treba ustanoviti 
še nekatere nove obrtne delav
nice, predvsem tam, kjer so za 
to pogoji in potrebe. V družbe
nem sektorju bodo potrebne 
manjše rekonstrukcije, nekate
ri obrtni obrati se bodo morali 
posluževati kooperacije.

Investicijska dejavnost se le
tos ne bo bistveno povečala od 
lanske. Nekoliko manjša pa bo 
potrošnja sredstev lokalnih in
vesticijskih skladov, ker bodo 
ta v večjem obsegu določen čas 
blokirana. Tudi obseg negospo
darskih investicij se bo neko
liko zmanjšal, ker v ta namen

ni posebnih sredstev v prora
čunih, razen sredstev stanovanj
skih skladov. Sredstva stano
vanjskih skladov, ki bodo zna
šala letos okrog 150 milijonpv 
dinarjev, bo treba čim bolj eko
nomično in načrtno porabiti.

Ljudski odborniki so razprav
ljali na tej seji tudi o sklepu 
Izvršnega sveta LS LRS, ki 
predvideva izvolitev po enega 
delegata iz šestih izmed devetih 
okrajev v naši republiki v 
upravni odbor Elektrogospodar
ske skupnosti Slovenije. Kot za
stopnik našega okraja je bil na 
tej seji OLO delegiran Ivan 
Kreft.

VIKTOR AVBELJ LENDAVSKIM VOLIVCEM

Naše naloge so realne
Okrog tisoč prebivalcev Len

dave se je udeležilo minulo ne- 
delio predvolilnega zborovanja, 
na katerem je govoril tudi pod
predsednik Izvršnega sveta 
LRS tovariš Viktor Avbelj. 
Med uglednimi gosti so bili še 
Tone Bole, član Izvršnega sve
ta LRS, tovariš Ivan Horvat, se
kretar OK ZKS Murska Sobota 
in Bogomil Gaberc, polkovnik 
JLA.

Polkovnik Gaberc je v krat
kem govoru podčrtal vlogo 
JLA ter poudaril, da je armada 
ob svoji osnovni nalogi čuvarja 
neodvisnosti Jugoslavije tudi 
aktivno sodelovala pri izgradnii 
domovine. Povedal je, da sloni 
naša obrambna moč predvsem 
na moralno-politični enotnosti 
ljudstva in armade.

Posebno pozorno so lendavski 
volivci spremljali govor tovari
ša Viktorja Avblja, ki ie naka
zal nekatere osnovne družbene 
in politične naloge, brez kate
rih si v nadalinu graditvi ne 
moremo zamišljati usnešnega 
ekonomskega razvoia. V zvezi 
s tem stoiimo pred naivažneišo 
nalogo: izboljšati naš gospodar
ski položaj in zagotoviti boUše 
živi teniske pogoje našim de
lovnim množicam. Naloge, ki 
smo si iih postavili, so realne, 
zato ne dvomimo v uspeh, je 
rekel tovariš Avbelj. Ker je 
zgodovinski razvoj potisnil naš 
predel v vrsto mani razvitih 
okraiev, morajo okrajna in ob
činska vodstva ter vodstva pod- 
jetii in obratov pristopiti k 
smotrnejšemu razvrščanj u in
vesticij v našem gospodarstvu. 
Predvsem pa moranj najti 
družbena sredstva svoi odraz v 
povečani proizvodnosti. Ker so 
osnovne gospodarske naloge 
stvar skupnih naporov in ker 
posvečamo veliko pozornost iz
ravnavali ;u naše plačilne bi
lance s tujino, je rekel tovariš

Avbelj, moramo vse naše nalo
ge podrediti temu cilju. Zato se 
bomo v bodoče opirali zgolj na 
naše lastne sile, na lastno pro
izvodnjo.

Včasih zapadamo trenutnim 
težavam in ocenjujemo samo 
negativne pojave, pozabljamo 
pa na splošne uspehe, je  po
udaril tov. Avbelj. Samo če po
mislimo, da se je  osebna po
trošnja dvignila v  razdobju 
lanskega leta za 15 odst., v tem 
letu za ponovnih 8 odst., in če 
računamo na ogromna sredstva, 
ki jih vlagamo v ta namen, ni 
razloga, da ne bi vedro gledali 
v prihodnost. Predvidevamo, da 
se bo narodni dohodek povečal 
v tem letu za 126 milijard di
narjev. Pri delitvi sredstev bo 
od tega odpadlo približno 190 
milijard dinarjev samo za oseb
no in splošno potrošnjo. Občut
no so povečane tudi investicije 
za dvig kmetijstva, trgovine, 
obrti in zdravstva, dočim večje 
vlaganje gospodarskih investi
cij ni v skladu z našim razpo
redom sredstev, je dejal tovariš 
Avbelj.

Na koncu je tov. Avbelj po
udaril pomen izboljšanja obde
lave zemlje in vlogo kmetijskih 
zadrug, ki naj z dobrimi in za
upanja vrednimi vodstvi poma
gajo kmetovalcem pri tej važni 
nalogi. b

STANDARD
V ŠTEVILKAH

Nekatere gospodarske 
okolnosti glede življenj
skega standarda kažejo 
tudi številke lanskolet
nega prometa v trgovini.

Lani je bilo porablje
nega za 1 četrtino več 
gradbenega materiala 
kot prejšnje leto. Vemo 
namreč, da dobivajo za
sebniki iz leta o leto 
manj sredstev stanovanj
skih skladov, se pravi, 
da so bila porabljena za 
to prosta denarna sred
stva prebivalstva. Lani 
je bilo prodanih na ob
močju našega okraja 
1951 koles. t. j. 500 več 
kot leta 1956. Potrošniki 
so kupili tudi preko 100 
mopedov.

Pri tekstilnem blagu 
je bil večji poudarek na 
volni, se pravi na kako
vostnejših vrstah teksti
la. Pri volni je bil zabe
ležen za 15 odstotkov 
večji promet kot predla
ni. Skupno se je poveča
la prodaja tekstila za 
okrog 12 odstotkov.

Lani je bilo prodanih 
tudi 1046 radijskih spre
jemnikov. kar je enkrat 
toliko kot prejšnje leto. 
Na to je delno vplivala 
tudi elektrifikacija ne
katerih krajev v okraju. 
Prav tako je na našem 
območju tudi vedno več 
televizijskih sprejemni
kov.

T udi pri tehničnih 
predmetih je bil lani 
večji promet pri dražjih 
industrijskih izdelkih 
(sesalci za prah. pralni 
stroji, čistilci, štedilniki 
itd.).

Izdatki za kulturne 
potrebe in za razvedrilo 
pa so se povečali lani za 
10 milijonov dinarjev.

Torej: vedno večja
proizvodnja o okrajnem, 
republiškem in zveznem 
merilu se odraža tudi o 
vedno večji potrošnji.

Kandidat za Republiški zbor Budi Čačinovič o gospodarsko-političnem razvojo okraja

Najvažnejša naloga
(Nadaljevanje s 1. strani) 

manj žitaric, več sočivja, krm- 
ske baze, sadovnjakov, grmi
čevja). Prizadevanja, da' bi od
pravili poplave in regulirali vo
de ter s tem tudi meliorirali, so 
med drugim dosegla važen na- 

redek pri regulaciji Mure, 
ter so posebno za letos pred

videna večja zvezna sredstva 
ter z izgraditvijo razbremenil- 
nika, ki bo letos tudi dokončno 
dograjen. Opravljena so že tu
di važna pedološka raziskova
nja ter bomo s tem delom in z 
rajonizacijo v pospešeni meri 
nadaljevali.

Izrednega pomena za poveča
no donosnost zemlje in za po
večano produktivnost na po
murski vasi so gotovo tudi za
družne organizacije in poslovne 
zveze. Tu so seveda problemi 
podobni kot po drugih okrajih. 
B'Io je seveda tudi tu nekaj ne
zdravih pojavov po različnih 
zadrugah, posebno v zvezi s 
trgovino, kjer so se tudi 'pri nas 
znašli nekateri stari špekulant- 
ski elementi. Zdaj je ta problem 
v glavnem zadovoljivo rešen in 
so tudi zadruge začutile svoj 
pravi namen. Bili so ponekod

pojavi in so še oklevanja in bo
jazni pred nabavo naprednej- 
š h  sredstev za obdelovanje, po
skusi individualnih, bogatih po- 
sectrvkov, da mehanizacijo na
bavijo le zase ter da z njo celo

R u d i  Č a č i n o v i č

poskušajo druge držati v odvis
nosti, vendar pa je tudi tu za
beležen napredek. Sedaj so vid
ni napori za namestitev ustrez
nega strokovnega kadra in so

ponekod zadruge v tem pogledu 
dosegle tudi vidne uspehe. 
Prav tako bi okrepljena vloga 
zadružnega upravnika v po- 
mursk:h prilikah ugodno delo
vala. Tudi socialistična posestva 
so dosegla vidne režultate in že 
samo dejstvo, da je njihov do
nos boljši od privatnega, jih je 
najbolj afirmiralo. Kooperacija 
je šele na začetku in bo temu 
vprašanju treba posvetiti več 
naporov  posebno po sprejetju 
novih zveznih odlokov o pomo
či kmetijstvu in živinoreji.

Industrializacija je za agrar
no prenaseljeno področje seve
da izredno pomembna. Z indu
strijo se ukvarja le 10% pre
bivalstva. Dosedanji razvoj in
dustrije je temeljil na prirod- 
nih bogastvih tal (nafta, plin, 
mineralna voda) in na predelo
vanju kmeti iških in živinorej
skih proizvodov pa tudi nastal 
na ceneni in številni delovni si
l i  ki je bila tu že desetletja na 
razpolago. V zadnjih letih je 
obstoječa industrija naredila lep 
napredek, posebno tekstilna in
dustrija na čelu s tovarno »Mu
ra« ter prehrambena industrija 
s tovarno mlečnega prahu in to

varno mesnih izdelkov. Vsa in
dustrija skupaj je narasla lan
sko leto za 16% kar je zvezno 
povprečje. Če ne upoštevamo 
rudarstvo (premog in nafto) je 
napredek celo 19 %. Velik na
predek je dosežen tudi v elek
trifikaciji vasi. V tem pogledu 
bo treba nadaljevati z delom v 
najsevernejših občinah, do ka
terih je elektriifkacija šele do
spela. To so občina Cankova, 
Grad in Petrovci-Šalovci ter de
loma Martjanci. S sredstvi, ki 
so že na razpolago in ki bodo 
verjetno letos vendarle doseg
ljiva pa bodo napeljani vsaj 
glavni vodi tudi preko teh po
slednjih neelektrificiranih pod
ročij.

Elektrifikaciji vasi je po- 
mogla predvsem tudi večja 
možnost za vnovčevanje kmeč
kih proizvodov zaradi splošne
ga razvoja v naši državi pa tu
di zaradi gospodarskega razvo
ja v samem Pomurju..

In vpliv industrije na gospo
darski razvoj okraja?

Tako je na primer tovarna 
mlečnega prahu povzročila ve
lik napredek v živinoreji, pa 
tudi. predvsem pomogla z raz
vojem mlekarstva kmetom do 
prej nepoznanih dohodkov. Po 
statistiki cankovske občine so 
na primer kontrolirani izkupič
ki od jajc in mleka presegli vse 
kmečke dajatve v davkih in 
taksah. Ker se osnovne dajatve 
za funkcioniranje javnih služb 
ne bodo zvišale, obstaja mož
nost, da občinske samouprave 
v obliki doklad poskrbe za bolj
ši razvoj svojega komunalnega 
gospodarstva in rešitve komu
nalnih problemov. Posebno 
skrb za trgovino, obrt in go
stinstvo mora biti občinam še 
vnaprej zelo važna. Posebno pa 
eventuelni obmejni promet.

Industrija v Pomurju se bo 
tudi vnaprej razvijala po že za
črtani poti. Izjemo predstavlja 
industriia nafte in plina, ki ima 
mnogo širši pomen ter prehaja 
posebno z ozirom na pomen naf
te in plina za razvoj slovenske 
kemične industrije iz lokalnega 
v splošno slovenski karakter. V 
tem pogledu naj omenim tudi 
tovarno metanola in plinovod, 
ki sta predvidena v perspektiv- 
nem planu LRS. Med domačimi 
tovarnami predvidevamo re
konstrukcijo tovarne mesnih iz
delkov v Soboti, ki je bila tra
dicionalna izvozna tovarna in 
ima izredno ugodno surovinsko 
bazo, boljše izkoriščanje kaoa- 
citet tovarne mlečnih izdelkov 
ter njih razširjenje in kombi
niranje'z drugimi instalacijami 
(izdelovanje sadnih sokov, ra- 
finiranje mlečnega sladkorja

itd.), povečanje kapacitet pod
jetja Slatina Radenci, ureditev 
tovarne dežnikov v Lendavi, re
konstrukcijo ljutomerske us
nja rne, »Mlekoprometa« itd. 
Predvidene rekonstrukcije v 
prehrambeni industriji bodo po
spešile tudi razvoj živinoreje in 
mlekarstva ter omogočile bolj
ši standard na vasi in večjo za
poslitev delovne sile doma.

Izredno ugodni so pogoji za 
kooperacijo pomurskih podje
tij in večjih obrtnih delavnic z 
nekaterimi vodilnimi slovenski
mi tovarnami. Klasičen primer 
reševanja zaposlitve odvisne de
lovne sile v Pomurju je tovar
na čevljev v Turnišču, kjer 
omogoča prostovoljna delovna 
sila, posojilo 5 milijonov ter 
pripravljenost tovarne »Plani
ka« v Kranju zgraditev samo
stojnega obrata, kjer bo zapo
slenih 250 delavcev, bivšlh sa
mostojnih ali polkvalificiranih 
čevljarjev. Prav tako so podob
ni pogoji v drugih panogah, kar 
bo vse treba izkoristiti za pospe
šen razvoj lokalne industrije.

Mladi volivci, vsi na volitve! Vi, ki prvič glasujete, glasujte za uresničenje  
svojih življenjskih teženj in sanj minulih generacij!

VEČ JASNOSTI 
O DRUŽBENEM 
UPRAVLJANJU IN SPLOH 
O NAŠEM NAPREDKU
V olivci na zborih , kakor tudi na 

sestan k ih  večkrat k r itiz ira jo  stvari, 
o katerih  niso dovo lj  sezn a n jen i. 
H ujša je  kritika  tam , k je r  nobena  
organizacija  ne dela, k jer  m alo be
ro, k jer  našega rad a ne p oslušajo . 
Vse bolj g lob ok o in pam etno pa se 
pogovarjajo  volivci tam, k jer  s led ijo  
našemu d ogajanju  sproti.

Res je , da sm o še  vse prem alo  
p ojasn jeva li naš kom unalni sistem , 
kako d e la jo  organi družbenega  
upravljan ja  v občin i, v okraju in 
drugod. Vloga volivca kot d ržav lja 
na in u p ravlja lca  v kom uni ni jasn a. 
Vse preveč se naši l ju d je  sm atrajo  
sam o kot d avk op lačeva lci, pri tem  
pa ne v id ijo , kam gred o  njih ova  
sred stva in kdo potem odloča o po
trošnji teh sred stev . Zato je  razum 
ljiv o , do še  m arsikdo smatra državo  
kot nekaj takega, kar je  izven n je
ga, kar živ i sv o je  ž iv ljen je  in se  
posam eznika ne tiče . Večkrat s liš i
mo pripombo, češ država naj da, to 
je  njena stvar in ne naša stvar, 
stvar držav ljan ov , ki pa to državo  
sestav ljam o in upravljam o. Zato m e
nim , da m orajo naše osnovne orga
n izacije  SZDL več storiti za naše  
volivce.

Prav tako na naših zborih in se 

stankih premalo  govorimo o našem  
sknpnem napredku.  Treba je  p ogle
dati  samo okoli  sebe  in spomniti  
ljudi,  da j e  seda j elektrik a v vasi , 
to liko j e  novih zgradb, tako smo  
oblečeni ,  to in to imamo, česar pred 
leti  ni bilo.  Ljudje n. pr. kr itizira
jo ,  da se  j e  zmanjša l regres na 
um -tna gnojila.  Prav  nič pa ne vedo  
o tem. da smo leta 1954 porabili  sa 
mo četrt milijona ton nmetnih gn o
ji l , lani pa že  en milijon ton, t. j. 
štirikrat več in do s e  je  s  tem silno  
povečal tudi regres.  Pri vsem tem 
pa ne vemo še  tega, da doma ne iz
de luje m o dovol j umetnih gnojil ,  t em 
več  jih tudi uvažamo. In če bi po
znali  petletni bodoči načrt razvoja  
v kmeti jstvu,  bi videli ,  da bomo do 
konca leta 1961 porabili  dva m ili jo 
na ton umetn h gnoj il ,  kar pom-ni  
osemkrat to liko kakor  leta t954. Po 
enos tavni  račuhici  bi se torej mo
rala vsota regresa povečati  za osem 
krat.  Vprašajmo se,  ali j e  to namen 
gno jenja z umetn ini gnoj il i ,  da bo
mo im-li  vedno  več stroškov, koristi  
pa nobene? Prav gotovo gnojim o za
to, da bi več pridelali .  Ce pa več 
pridelamo, imamo več koristi  in do
hodkov,  in ker vemo, da umetna gn o
ji la koristijo,  bomo zanje ob večjih  
dohodkih tudi nekaj več prispevali .

Drugi prim er: Lanski ob iln i pri
delek  krom pirja j e  naše ljud i n e
k o lik o  iztir il. P ravijo , k aj bom o p ri

de lovali  več. saj nam še  tega ne mo
rete  odkupiti .  Res pa je,  da trenut
no tega krompirja ni bilo mogoče  
vsega odkupiti ,  ker š e  nimamo do 
vol j  prevoznih sredstev in ne dovolj  
skladišč ,  toda kl jub temu smo od k u 
pili  več krompirja kakor  ka tero  koli 
p rejš n je  leto.  Ce vemo, da naša 
država še  vedno  uvaža žito,  mast in 
sladkor, torej najvažnejša živila,  na 
drugi strani pa se veča štev i lo  pre
bivalstva v Jugos lavij i  ( v  zadnjih 10 
letih za 3 milijone),  obenem pa o d 
haja  vedno  več  ljudi iz kmeti jstva  
v industrijo, potem mora vsakdo iz
med nas videti,  do se štev i lo  po
trošnikov kar  naprej veča in j e  za'o  
za vse  naše km eti jske  pr idelke naše 
tržišče v e č je  in zaht evnej še .  Torej  
ne samo zato, ker hočemo z večji m 
hektarskim donosom postati  napredni  
kmetovalc i ,  t emveč že same potrebe  
in razmere v državi nas sil ijo,  da 
nujno povečamo proizvodnjo in tako 
čimprej zadostimo potrebam trga. 
Takšna jo  torej druga stran te 
»kr ompirjeve  težave«.

DELO KRAJEVNIH 
ODBOROV — VELIK 
KORAK NAPREJ
Najbol j op r i je m ljiva  novost pri 

uvajanju našega komunalnega s iste 
ma so krajevni odbori,  ki so danes  
resnični pospeševalci  napredka v po
sameznem kraju. Dan es  se  pod nj i
hovim vodstvom urejajo  ceste,  jarki.

pokop ališča , javna razsvetljava vasi, 
oni organ izirajo  p rostovoljn o delo, 
išč e jo  si pripom očkov, n. pr. gra
m oznic, v id ijo  težave posam eznih  
vaščanov, p lan irajo  gradnje g a s il
skih  dom ov, hočejo  urediti in o lep 
šati sv o je  k raje  itd. Ker je  to d elo  
k rajevn ih  odborov povezano z d e 
lom osnovnih organ izacij SZDL, tam 
je  napredek še  lep ši in v id n ejš i. Ta 
dva organa se  morata skupaj p osve
tovati, ko pa gresta no delo, naj si 
pom agata, toda vsak mora vedeti, 
kaj naj d ela . K rajevni odbori pred
vsem  uravnavajo m aterialno plat te
ga vaškega d ogajan ja . Socia listična  
zveza pa bi m orala d elati predvsem  
z ljudm i v lastni in drugih organi
zacijah , in to m nogo več, kakor pa 
je  d oslej.

Pravilno  ravnajo  tisti občinsk i 
lju d sk i odbori, ki d a je jo  krajevnim  
odborom  določen e vsote denarja za 
n jih ove  nujne potreb e. Ta sred tva 
se  bogato nalagajo , saj jih  potem  
lju d je  s  svojim  delom  često  pom no
ž ijo  v n jih ovi vrednosti za večkrat.

Ko bodo naši volivci spoznali, 
kakšna je njihova vloga v na
šem celotnem družbenem doga
janju, potem bodo spoznali, da 
so oni tisti, ki pravzaprav o 
vsem odločajo in takrat bo re
snično zaživela socialistična de
mokracija, o kateri sedaj več
krat samo le govorimo.

POMURSKI VESTNIK, 20. marca 1958

M u r s k a  S o b o ta  p o n o č i  ____ (F oto G erenčer)
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Nesorazmerje v dinarjih
V le n d a v s k i  o b č in i :  n e p r a v iln o  p r e r a č u n a n e  p r o r a č u n s k e

k v o te  a l i  p r e v e lik e  p o t r e b e ? ’
Kaj je problem št. 1 lendavske občine? Rekli so mi, da je 

to proračun. Proračun je sicer v vseh občinah manjši kot pa 
so potrebe, vendar gre v tem primeru za razdelitev proračunske 
kvote med občine. V Lendavi se namreč pritožujeo. da ta ob
čina ni upoštevana pri razdelitvi proračunske kvote enako 
kot ostale občine.

Lendavsko povprečje je 3786 
din na prebivalca. V vseh osta
lih večjih občinah v Pomurju, s 
katerimi se lendavska občina 
lahko primerja, imajo večje po
vprečje na prebivalca. Po števi-

C e k a r j i  — i z d e l k i  d o m a č e  
o b r i i  D  l e n d a v s k i  o b č in i

lu prebivalstva je lendavska 
občina druga v Pomurju, po 
znesku, ki iz občinskega prora
čuna odpade na prebivalca, pa 
je na zadnjem mestu. Zanimivo 
je, da odpade iz proračuna 
radgonske občine na prebivalca 
1339 din več kot pa je povpreč
je prebivalca lendavske občine. 
Podobno je tudi v primerjavi z 
ljutomersko občino. Obe ome
njeni občini pa imata od len
davske okrog 6000 manj prebi
valcev — ob domala istem pro
računskem znesku.

To nesorazmerje pa ni sa
mo računsko, temveč je še več
je ob upoštevanju razmer v 
občinah. V Lendavi se to odraža 
predvsem v socialnem skrbstvu 
in v komunali. Tudi dvojezične 
šole zahtevajo 7 učiteljev več, 
kot bi jih sicer potrebovali, in 
tudi ustrezno število šolskih pro
storov. Že za vzdrževanje ob
stoječih šolskih prostorov in 
plačevanje šolskega osebja za 
dvojezično šolstvo porabijo v 
lendavski občini 3 milijone več, 
kot bi jih sicer porabili. O in
ventarju za te šole pa pravijo, 
da je star že več kot pet deset
letij in ga je torej komaj mo
goče še uporabiti.

V Lendavi razpolagajo s podatki,  
da je  lendavska občina po socialnem  
sestavu na jš ibkej ša med občinami v

Pomurju ( z  i zjemo morda graške ob
čine) in j e  pretežno km etij skega zna
čaja.  Zato ima tudi manj socialnih 
zavarovancev, torej več takšnih, ki 
spadajo  pod okr ilj e  socia lnega skrb
stva. Soc ialno skrbstvo  pa zopet raz
polaga z mnogo manjšimi sredstvi  
kot jih potrebuje zn tiste,  ki  so do 
socialnih podpor upravičeni.  Toko  
so  morali v lanskem letu ?8 prošenj  
za odpise bolniških stroškov  in za 
socialno podporo zavrniti  t istim, ki 
so na to bili upravičeni.  K temu lah
ko še  dodamo, da bo tudi letos za te 
na mene primanjkovalo 28 milijonov 
din. Ob takšnem položaju pa je  
prav gotovo težko  in že naravnost  
nemogoče govoriti  o preventivi ,  če 
ni sredstev niti za kurativo.

V sami Lendavi govo rijo  o  potre
bah komunalnega značaja,  od rob
nikov do kanal izaci je,  za kar bi 
potrebovali  vsaj 10 mil ijonov. Ta 
dela iz leta v leto odlagajo,  ker za 
nje  ni sredstev.

Morda obstaja predlog, kako 
bi katerega izmed problemov 
rešili? Da, enega izmed pred
logov že obravnavajo tudi pri

okraju: da bi namreč dobili 
sredstva, ki so bila odmerjena 
za našo republiko iz zveznih vi
rov. V bistvu pa gre vendarle 
za pravilno, preračunavanje pro
računskih kvot. V preračunava
nju proračunskih kvot naj bi 
pregledali odgovorni činitelji 
trošenje proračunov, realnost 
proračunov in napake v prora
čunih. Na podlagi analize, ki bi 
slonela na tem. bi naj določali 
kvote, kajti tako bi vendarle 
nastalo pravilno sorazmerje. O 
tem so že govorili na sestanku 
predsednikov občinskih ljud
skih odborov. Predlog izvira iz 
Martjanec. Namreč predlog, da 
bi ustanovili komisijo za pre
gled trošenja proračunskih 
sredstev. Ta komisija naj bi 
imela podobno nalogo kot jo 
ima zbor proizvajalcev s pre
gledom zaključnih računov pod
jetij.

S'cer pa skrb za manjšinsko 
šolstvo ni samo dolžnost lendav
ske občine.

or

MANJ NADUR
v e č  zaposlenih

Z izboljšanjem organizacije 
dela in zaposlitvijo novih delav
cev bo treba letos tudi v po
murskih gospodarskih organiza
cijah zmanjšati število nadur 
na dovoljeni minimum, kar je 
za našo pokrajino, ki ima de
lovne kile na pretek, še posebno 
važno.

Anketa v devetnajstih naj
večjih pomurskih gospodarskih 
organizacijah je pokazala, da je 
bilo lani v prvih devetih me
secih okrog 124 tisoč nadur, kar 
pomeni, da bi lahko na račun 
teh nadur zaposlili vse leto še 
50 novih delavcev. Mnogo nad
ur je bilo tudi v manjših indu
strijskih podjetjih. obrtn:h 
obratih in delavnicah, na kme
tijskih posestvih itd. — prav 
gotovo najmani dvakrat toliko 
kot v anketiranih podjetjih, kar 
kaže na določene. možnosti za 
zaposlitev nove delovne sile v 
naših podjetiih. Število nadur 
bo v marsikaterem podjetju 
mogoče skrčiti na dovoljeni mi
nimum tudi z bol jšo organizaci
jo dela in pravilnejšim razme
ščanjem l judi na delovna me
sta, kar dokazujejo tudi rezul
tati analitičnega ocenjevanja 
delovnih mest.

Največ nadur so našteli pri 
lendavski »Nafti« — nad 30 ti
soč. dalje v opekarniškili pod
jetjih, skupno okrog 29 tisoč, v 
soboških podjetjih: »Mura« — 
nad 14 tisoč, Mlinsko podjetje 
— 6.500 (1), TMi nad 13 tisoč, 
TMP nad 13 tisoč, »Pomurski 
tisk« nad 6 tisoč itd. Ponekod so 
bile nadure domala neizbežne 
zaradi trenutnega pomanjkanja 
strokovnjakov, v večini podje
tij pa so bile več ali manj re
zultat stremljenja posamezni
kov po zaslužku. V nekaterih 
podjetjih so celo dovoljevali 
nadure delavcem, ki imajo 
skrajšani delovni čas zaradi po
sebnih delovnih poanjev. V 
dveh soboških trgovskih podjet
jih so samovoljno skrajšali de
lovni čas posameznim usluž
bencem na sedem ur, potem pa 
jim priznali nadurno delo. V 
radenskem slatinskem podjetju 
je prekomerno nedeljsko in 
nadurno delo vzbudilo nezado
voljstvo med zaposlenemi, ki so 
se celo oritoževali inšpekciji, za 
delo. Precej amomalij je bilo 
tudi pri priznavanju nadur 
uslužbencem: nekateri računo
vodje in knjigovodje so imeli 
poleg redne zaposlitve še eno 
ali več stranskih zaposlitev, bili 
so premirani, za sestavljanje bi
lanc in zaključnih računov pa 
so jim priznali še nadurno de
lo.

V anketiranih podjetjih so 
lani izdali okrog 2 in pol mili
jona din za opravijene nadure 
(mišljen samo 50 odst. dodatek); 
vprašanje je, ali so tako izdana 
sredstva dobila ustrezen ekvi
valent tudi v vrednosti oprav
ljenega dela, ko pa svetovne 
statistike dokazujejo, da se po
stopoma vedno bolj zmanjšuje 
delovna storilnost po četrti uri 
redne zaposlitve, hkrati pa na
rašča število nezgod pri delu. 
To bi prav gotovo potrdila tudi 
lokalna statistika, če bi jo imeli 
pri roki.

Delovni kolektivi in posamez
niki bodo tudi pri tem vpraša
nju morali svoje koristi bolj 
podrediti potrebam in koristim 
širše skupnosti, naposled pa tu
di ni prav, da jemljemo delav
cem prosti čas za počitek in 
drugo izživljanje, ki sodi v živ
ljenje sodobnega in kulturnega 
človeka.

Na okrajni inšpekciji za de
lo pričakujejo, da bodo ukrepi 
v zvezi z nadurami, ki jih do
ločajo tudi zakonski predpisi o 
delitvi dohodka v gospodarskih 
organizacijah, povsem uveljav
ljeni najkasneje do t. junija, 
ko tudi ne bodo več dovoljevali 
nadur, razen v izjemnih pri
merih.

S. K.

ŽIVAHNA PREDVOLILNA DEJAVNOST

V LJUTOMERSKI OBČINI
V ljutomerski občini je  bilo v času od 5. do 18. marca 55 predvo

lilnih sestankov. Udeležba na sestankih  j e  bila dobra predvsem tam. kjer  
so bili ljudje o  sestanku dobro obv eščen i.  Prav uspešni so  bili  sestan 
ki v Noršincih.  Bunčanih, Veržeju, na Gibini,  Razkrižju, Kam°nščaku in 
drugod. Teh sestankov se  je  ude leže va l  poleg drugih kandidatov tudi 
dosedanji  zvezni poslanec Ivan Kreft.  V nekaterih krajih je  bila udeležba  
slaba zaradi neprimernega vremena, tako v Lokavcih, Šalincih,  vendar so 
tudi tu prisotni z zadovol jstvom pozdravili  v  svoji  sredi oba kandidata  
za zvezni zbor.

PROTI PRIČAKOVANJU
Skoraj na vseh predvolilnih 

sestankih so se ljudje zanimali 
za nekatera najbolj aktualna 
gospodarska vprašanja širše 
okolice. Tako za regulacijo

Ščavnice, Mure. za nekatere 
rekonstrukcije večjih industrij
skih obratov kot za gradnjo no
ve sladkorne tovarne. »Vseeno 
je, kje bo ta tovarna,« so ljudje

poudarjali, samo da bomo imeli 
od tega koristi.« Povsod so že 
namreč uvideli, kaj pomenijo 
nekateri stranski proizvodi slad
korne tovarne za živinorejo.

Mnogi volivci so se zanimali 
tudi za nekatere novosti v 
kmetijstvu, tako za pridelovanje 
hibridne koruze kot za sodob
nejšo obdelavo zemlje. Tu in 
tam so se zanimali za koopera
cijo. Seveda, vsakdo čaka. kdo 
bo prvi. Nekateri kmetovalci so 
se že odločili: v kooperaciji bo
do pridelovali tobak.

Zanimive so bile tudi razpra
ve okrog obmejnega prometa, 
ki naj bi po mnenju volivcev 
prinesel v naše turistično in tudi 
gospodarsko življenje še več 
svežine kot smo je bili vajeni 
doslej. Poslanski kandidat Ivan 
Kreft je  povzročil z nekateri
mi vprašanji obmejnega prome
ta živahne razprave volivcev, 
tako da je bilo na številna teht
na, toda včasih zelo zahtevna, 
težko odgovarjati, saj je  ob
mejni promet ob naši severni 
meji šele v povojih.

Poslanski kandidat T. Truden 
je govoril ljudem predvsem o 
občinskem družbenem načrtu in 
proračunu. Tu so se ljudje za
nimali za nekatere investicije 
n. pr. v šolstvu itd.

Skoraj povsod so izražali 
ljudje zadovoljstvo, da se je 
dosedanji zvezni ljudski posla
nec I. Kreft tako rad odzval 
vsakemu vabilu volivcev, če so 
ga klicali med se. Seveda, vsa
kemu vabilu ni bilo mogoče 
ustreči, kajti delo v Ljudski 
skupščini je zahtevalo precej 
časa, in to so ljudje tudi pra
vilno razumeli

Tako so volivci na vseh pred
volilnih sestankih včasih sicer 
zelo kritično ocenjevali nekate
re probleme, toda proti priča
kovanju: skoraj nič ni bilo 
nerganja glede davkov in po
dobnih stvari. Povsod pa so vo
livci izražali mnenje: bodoči 
ljudski poslanec tako v zvezni 
kot v republiški Ljudski skup
ščini- bo moral imeti dobre sti
ke s svojimi volivci »vsaj take 
kot jih je imel naš dosedanji 
zvezni ljudski poslanec.«

Janko Koren, poslanski kandidat za Republiški zbor:

Izvenšolsko izobraževanje pri nas
N a jv e č ja  o d l i k a  n a š e g a  š o l 

s tv a  j e  v  t e m ,  d a  n u d i  i z o 
b r a z b o  š o l s k i  m l a d i n i  in  o d 
r a s l im  l j u d e m ,  k i  s i  v  s v o j i  
š o l s k i  d o b i  n i s o  m o g l i  p r id o b i 
t i  p r im e r n e g a  z n a n j a  in  i z o 
b r a z b e .  Š o l s t v u  b o  p o t r e b n o  
n u d i t i  v e č  f i n a n č n i h  s r e d s t e v .  
U v a ja t i  b o m o  m o r a l i  n o v e  
o b l i k e  i z o b r a ž e v a n ja ,  k i  b o d o  
n a š i  d r u ž b i  b o l j  o d g o v a r ja l e .  
O  te m  g o v o r i  r e fo r m a  š o l s tv a .

P o s e b e j  b i  m o r a l i  r e š e v a t i  
v p r a š a n je  i z v e n š o l s k e g a  i z o 
b r a ž e v a n ja .  D e la v s k e  g i m n a 
z i j e ,  r a z n i  t e č a j i ,  l j u d s k e  u n i 
v e r z e  i td .  s o  o b l i k e  i z o b r a ž e 
v a n ja  z a  d o s e g o  s v i š j e  š o l s k e  
i z o b r a z b e «, k i  s e  j i h  p o s l u ž u 
j e j o  d e la v c i  in  u s lu ž b e n c i .  R a 
z e n  te g a  im a m o  i z o b r a ž e v a n je  
t u d i  p r e k o  r a z n ih  k n j i ž n i c ,  
p r o s v e tn ih ,  t e h n ič n ih ,  te le s n o -  
v z g o j n i h  in  d r u g ih  d r u š t e v  
T e h  u g o d n o s t i  s o  d e l e ž n i  p r e d 
v s e m  t i s t i ,  k i  ž i v e  p o  m e s t ih ,  
p r e m a lo  p a  j e  ta  n a č in  i z o b r a 
ž e v a n ja  p r o d r l  n a  p o d e ž e l je .

V s e  b o m o  m o r a l i  s t o r i t i  za  
v i š j o  k u l t u r n o  in  i z o b r a z b e n o  
r a v e n  d e l o v n i h  l j u d i .  M n o g o  
l j u d i  s e  d a n e s  ž e  p o s l u ž u j e  
k n j i ž n i c  in  č i ta ln ic ,  l j u d s k i h  
u n i v e r z  a l i  t e č a je v ,  v e n d a r  p r i  
n e k a t e r i h  o d  te l i  o b l i k  i z o b r a 
ž e v a n  ja  n e  d o b e  u d e l e ž e n c i  n i 
k a k r š n e g a  p o tr d i la  o  p o v e č a 
n j u  š o la n ja  a l i  s p r ič e v a l a ,  s 
k a te r im  b i  l a h k o  d o k a z a U . d a  
so s i p r id o b i l i  v i š j o  i z o b r a z b o .  
T o  h i  b i l o  m o g o č e  d o s e č i  le  o  
d e l a v s k i h  — v e č e r n i h  g i m n a 
z i j a h ,  k i  j i h  n a  p o d e ž e l ju  ni. 
P r a v  ta  n a č in  i z o b r a ž e v a n ja  
b i  m o r a l i  p r o u č i t i  t e m e l j i t e j e  
in  n a j t i  ta k š n o  u s t r e z n o  o b l i 
k o ,  d a  b i  s i  l a h k o  u d e le ž e n c i  
o m e s tu  a l i  n a  p o d e ž e l ju  p r i 
d o b i l i  i z o b r a z b o  z a  s v o j  p o 
k l i c .  D e la v c i  in  u s lu ž b e n c i  p o  
v e č j i h  s r e d i š č ih  so  v  t e m  p o 
g le d u  m n o g o  n a  b o l j š e m ,  k e r  
s e  l a h k o  za  m a lo  d e n a r ja  p o 
s lu ž u j e j o  n a j r a z l i č n e j š i h  v e 
č e r n ih  t e č a j e v  a l i  š o l p o  s v o 
j e m  d e lo v n e m  času. Z a to  b i  
m o r a l i  p r e k o  s in d i k a l n i h  o r g a 
n i z a c i j  v p l i v a t i  n a  d e la v c e  in  
u s lu ž b e n c e ,  n a j  z a h t e v a j o  te 

č a j e  in  š o le ,  k j e r  s i b o d o  p r i 
d o b i l i  p o t r e b n o  i z o b r a z b o .  T i  
t e č a j i  n a j  b i  b i l i  v  o b č i n s k i h  
c e n t r ih ,  v  k o l i k o r  p o  to  n i  m o 
g o č e .  n a j  b i  b i l e  n a  r a z p o la g o  
k n j ig e ,  u č n i  p r o g r a m i  in  n a 
č r t i ,  k i  b i  b i l i  i z v e d l j i v i  t a k o  
v  m e s tu  k o t  n a  p o d e ž e l ju ,  t a 
k o  z a  d e la v c a ,  k a k o r  z a  u s l u ž 
b e n c a .  in  k j e r  b i  l a h k o  d o 
s e g l i  n a j v i š j o  i z o b r a z b e n o  r a 
v e n .

P o s e b n o  v p r a š a n j e  j e  s k m e 
t i j s k o  g o s p o d a r s k i m i  š o 'a m i .  
k i  s o  s e d a j  š e  n a  p r o s t o v o l j n i  
o s n o v i .  M o je  m n e n  je, k a k o r  t u 
d i  m n e n j e  m n o g ih  d r u g i h  j e ,  
d a  b i  n a j  b i l e  te  š o le  o b v e z n e  
p o v s o d  ta m .  k j e r  so  z a  to  p o 
g o j i ,  t a k o  k o t  i m a m o  d a n e s  
v a j e n s k e  š o le  p o v s o d  ta m .  k j e r  
j e  d o v o l j  v a j e n c e v  in  u č n e g a  
k a d r a .  S  t e m  b i  se  k v a l i t e t a  
p o u k a  o  K G Š  z e lo  z b o l j š a la ,  
k a j t i  p o s a m e z n i  m la d i n c i  o  te h  
l e t i h  le  m a lo  s k r b e  z a  s v o jo  
i z o b r a z b o .  T a k o  k o t  z a  v a j e n 
c e  v  o b r t i  j e  t u d i  z a  m la d in c e  
v  k m e t i j s t v u  p o t r e b n o ,  d a  k o n 

č a  K G Š ,  t e r  se  t a k o  s e z n a n i  o b  
p r e d a v a n j i h ,  e k s k u r z i j a h  in  
p r i  p r a k t i č n e m  d e lu  z  n a p r e d 
n i m  k m e t o v a n j e m ,  k a r  b i  r a z 
v o j u  n a š e g a  g o s p o d a r s t v a  z e lo  
k o r i s t i lo .

Z  MEDŽIMURSKE STRANI — Z MEDŽIMURSKE STRANI — Z MEDŽIMURSKE STRANI — Z MEDŽIMURSKE STRANI —

TOVARNICA ALI PROSVETNI DOM?
Krajevnima odboroma na 

Razkr.žju in v Globoki lahko 
štejemo marsikaj v dobro — 
smo zapisali tudi v zadnji šte
vilki. Zdaj pa še nekaj njun h 
usoehov na komunalnem pod
ročju!

Z dokaj pestrimi posli so ime
li v zadnjih dveh letih opravka 
Razkrižanci; popravliali so ce
ste in mostove, uredi li pokopa
lišče itd. Samo na ceste so navo
zili 899 m3 gramoza in opravili 
1466 prostovoljni delovni ur v 
vrednosti okrog 800 tisoč dinar

jev. Precej je tudi opravljene
ga dela, ki ga ni mogoče ozna
čiti s številkami, saj je n. pr. 
zunanje pročelje krajevnega 
poslopja na Šafarskem tudi nji
hovo delo. Omeniti je treba še 
vaško skupnost na Gibini, ki je 
svojevrsten člen v komunalni 
uredtvi. Pod njenim okriljem 
vzdržujejo Gibičani brod na 
Muri — prometno sredstvo, ki 
služi bolj krajevnim potrebam, 
a bi brez njega ne mogli izha
jati. Skupnost ima 2 ha zemlji
šča, s katerega dobiva dohodke 
za ta namen, precej dela pa 
onravijo vaščani prostovoljno. 
V Globoki so se "zagrizli" pred
vsem v ceste, saj drugih skup
nih komunalnih objektov niti 
nimajo. Njihova dvoletna b:lan- 
ca: opravljeno delo v vredno
sti okrog 300 tisoč din.

V razgovoru z Jankom Rožmnri- 
čem,  ki j«  preds edn ik in obenem  
»duša« razkriškega krajevn ega od
bora, Štefanom Tompom in drugimi 
se  je  izluščil  tudi zanimiv, za raz- 
kriški kot že kar ž iv ljen jsk i pro
blem.  Kaj bo prihodnja leta z za
družnim hlevom in velikim silosom 
ob njem. v katerem sedaj »domuje« 
l jutomerska »Žica«? Oba objekta sta 
bila pred leti zgrajena namensko,  
po razpustitvi  KDZ pa sta izgubila 
pravega gospodarja.  Tudi »Žica« ju 
namerava kmalu zapustiti .

V poslopju že lijo urediti  prosvet
no dvorano in stanovanja za uč ite lj 
stvo,  si los pn naj bi služil kot vod
ni stolp gasilskemu društvu, ki bo 
letos praznovalo 30-letnico svojega  
delovanja . To bi bila nemara ideal-

J a n k o  R o z m a r i č

na rešit ev,  saj se ku l turno-prosvetno  
de lovanje  ne more prav razmahniti  
(z otroki že  itak prenatrpani šolski  
razredi so  zanj preve lika utesnitev),  
čeprav se  kl jub temu gibl je jo .  Ta
ko  kul turno središče na rekuje  tudi 
bližina republiške meje ,  saj se  tod 
prelivata dve narodnosti , kar še  to
l ikanj  bolj načenja kul turno so d e 
lovanje  in sož itje  s  sos ed njo  Strigo- 
vo. Na kulturno-prosvetnem področ
ju  so temu sodelovanju že utrli  pot 
z medsebojnimi  gostovanj i  igralskih  
skupin in obiski,  kar  so  l judje  na 
obeh straneh spreje li  z zado vo lj- 
stvom in dokaj množično obiskali  
prireditve.  Povsem naravno je  torej,  
če  l judje  v razkrižnem kotu izražajo  
željo,  da bi se  tako sodelo van je  bolj

v e lj av i lo  tudi na dragih področjih.  
Sedaj j e  namreč že  kar preveč  na 
mrtvi točki.

Svoj  prav imajo tudi dragi,  ki 
g led ajo  na zadružni hlev  bolj z 
očmi go spo da rjev.  V razkriškem ko
tu j e  na mreč precej od v isne  delovne  
sile,  ki j o  bo treba zaposli t i .  Letos 
bo sicer  na razpolago  5 milijonov 
din za regu laci jska dela ob Muri pri 
Gibini,  k jer  se bo našla tudi zapo
slitev,  toda to j e  premalo  za naj
manj sto Razkr ižancev , ki bi se  radi 
zaposli l i ,  ker  so j im koščki zemlje 
premalo  za p rež iv l ja n je  družin. Za
to tudi razmiš ljajo  o tem, da bi za
družni hlev preured ilo  v svoj obrat 
kako  indus trijsko ali drugo podjet
je,  ki bi bilo vezano  na domače su
rovine.  Na zadnjem zboru so slišali 
o neki možnosti  za zadružni hlev in 
— razum lj ivo — se  tudi ogreli  za 
ur esn ič enje  zamisli .

Torej:  tovarnica ali prosvetni

G ib in a
dom? O b oje  j e  potrebno, a kaj bo 
ob ve lja lo ,  bodo prav go tovo najbolje  
odloč il i  sami Razkrižauci.

S. K.

Glasujmo za nadaljnji gospodarski In kulturni razcvet neodvisne socialistične Jugoslavije 
— za našo socialistično demobraello In našo leno p rihodnost!

POMURSKI VESTNIK, 20. marca 19584

K r a je v n o  p o s lo p je  v  S a f a r s k e m .  N a  d r u g i  h i š i  so  še  v e d n o  
v i d n i  s l e d o v i  z a d n j e  v o jn e ,  s a j  je  to d  b i la  f r o n t a . . .  M n o g o  

s le d o v  p a  so  p o d j e t n i  p r e b i v a l c i  i e  z a b r i s a l i . . .



Krepimo zd ravstven o  slu žb o - povečajmo skrb za delovnega človeka !

Skupna prizadevanja
Iz prakse šolskih odborov

Kdor spremlja razvoj našega šolstva, ki je v povojnem 
obdobju doživelo marsikatero korenito spremembo, bo ne- 
dvomno povezal dosežene uspehe zadnjih let z delom šolskih 
odborov. Naloge, ki jih je  sprejel ta organ družbenega uprav
ljanja na naših šolah, zahtevajo od šolskih odborov predvsem 
to, da ob materialni skrbi za šolo spremljajo tudi vzgojno 
problematiko. Kjer so se držali tega načela, ugotavljajo vse
stransko izboljšenje materialnih pogojev in večje uspehe na 
vzgojnem področju.

Skupni sestan k i šo lsk ih  odborov  
s šo ln ik i, k jer  izm en javajo  m nenja in 
p redloge, so  se  v d osedanji praksi 
p okazali za n aju sp ešn ejšo  o b liko  
sod elovan ja . Na ta način so  skoruj 
povsod p osla li šo lsk i odbori posred 
n ik i m ed starši in šo lo , k i s tem  
koristnem  poslanstvom  op ra v lja jo  
d v e  nalogi hkrati: razbrem enili so 
u č ite ljstv o  in vzbudili v starših  več  
ra zu m ev a n ji do prizad evan ja  šo le .

K ljub tem u, da je  d elo  posam ez
nih šol več a li m anj sp ecifičn o , 
p ristop ajo  povsod k delu po p recej  
enotni zam isli, saj se tudi osnovne  
naloge in težave, s katerim i se  sp o
p rijem ajo  šo lsk i odbori med seboj, 
b istven o  ne raz lik u jejo .

Predsednik  šo lsk eg a  odbora na 
osnovni šo li v LJUTOMERU, tovariš  
FERDO  PIHLER, je  u slu žb en ec na 
ObLO L jutom er. Pred sed u je 1 1 -č lan 
skem u odboru, ki j e  v g lavnem  kos  
svojim  nalogam . Ob m aterialni 
skrbi za šo lo  odbor resn o pomaga 
u čite ljem  pri n jih ovem  vzgojnem  
delu , sk lic u je  po potreb i skupne  
s e je , k je r  sezn a n ja jo  u č ite lji odbor 
z v zgojn o  p roblem atik o in n a o  
išč e jo  skupn o rešitev . Kl jub  n izk e
mu proračunu vzd ržu jejo  šo lsko  
p o slo p je  in sk rb ijo  za ličn o  ureditev  
šo le  in b ližn je  ok o lice , u reja jo  otro
kom športna igrišča , skrb-jo za red 
no d elo  šo lsk e  k u h in je  itd . O dbor  
pred aga tudi n ek atera  v eč ja  popra
v ila  šo lsk ega  p oslop ja , obnovo šo l
skega in ven tarja , dozidavo, s katero  
bi pridobili dva nov? prostora in 
podobno. K er nim ajo  potrebnih  
sred stev , se  b o jijo , da bodo taki in 
podobni pred logi osta li sam o na pa
pirju .

Šolsk i odbor na osn ovn i šo li na 
CVENU pa se je  usm eril na še  bolj 
konk retno delo. Im ajo sto len  stik  s 
starši, u č ite lji pa po rednem  pouku 
brezp lačn o ponou je jo  slab e učence.
Šola o sk rb u je socia ln o  ogrožene  
otrok e  s šo lsk im i potreb ščinam i.
Predsednik  šo lsk eg a  odbora, tovariš  
BRANKO PUCONJI je  m n en ja , da je  
tako vzajem no so d elo v a n je  ze lo  
koristno in da vp liva  odločiln o  nu 
šo lsk i uspeh. Zelo se  j e  obneslo  
tudi sod elovan je m ed šo lo  in D ru 
štvom  p r ija te ljev  m ladine. Ob raz
nih otroških  praznik ih  d osegajo  v 
skupnem  delu lep e  uspehe. Šolski 
odbor j e  skupno z u p raviteljstvom  
šo le  sk len il, da bode u red ili sa n i
tarne prostore in o k o lico  šo le , b o ji
jo  pa se, da ne bo sred stev  zn 
u red itev  stu denca, k i je  sed aj v ta 
kem  stan ju , da ie  resn o ogroženo  
zd ravje otrok . O dbor si tudi priza
deva. da bi slu žila  d v o ra n i z odrom  
v Zadružnem  dem u ne C venu iz 
k lju čn o  svojem u nam enu in da bi 
uredili sk la d išče  zn k m e t i jsk e pri
d e lk e  n ek je  d ru gje. Staršem  pa

odbor priporoča, da bi om ogočili 
svojin i otrokom  u trjev a n je  snovi 
tudi doma.

Iz obeh gornjih  pr m erov je  raz
vidno, kako široko d elovn o  področje  
im ajo naši šo lsk i odbori in kako  
resno op ra v lja jo  sv o je  naloge. Ni 
težk o  ugotoviti, da so  šo lsk i odbori 
že danes n ep o g rešljiv  pom očn k 
naših šo ln ik ov  in pobudniki š te v il
nih akcij in da bodo v p rza d ev a n ju  
za sodobno šo lo  od igra li nadvse  
važno nalogo.

Eb

P R I Z A D E V N I
LENDAVSK I
DIJAKI

Obe lendavski osem
letki v bivši nižji gim
naziji in v posebni 
davskega gradu štejeta 
skoraj 1030 učenčev, kar 
je malone tretjina vseh 
učencev v občini. Zelo 
aktivni so na vseli šolah 
dramski krožki. Tako so 
pred kratkim dijaki I. 
osemletke uprizoriti mla
dinsko igro »Najlepša 
roža«. Tri predstave s ije  
ogledalo okrog 600 učen
čev in 120 odraslih. Igro 
je režirala tov. Irena 
Felšo.

Dijaki II. osemletke so 
uprizorili mladinsko igro 
»Desetnica Alenčica«. Pet 
predstav si je ogledalo 
okrog 1103 učencev in 
140 odraslih. To igro je 
režiral z velikim uspe
hom tov. Drago Lugarič.

O.

Pomembna pridobitev za Mursko Soboto in Pomurje

DVA NOVA DISPANZERJA
Z dravstvena  zaščita —  naša va žn a  naloga

S  PODPORO ObLO SO V PROSTORIH ZDRAVSTVENE
GA DOMA V MURSKI SOBOTI ODPRLI DISPANZER ZA 
ŽENE IN DISPANZER ZA OTROKE. OBE ENOTI B O S T \  
VELIK PRISPEVEK ZA BOLJŠO ZDRAVSTVENO SLUŽBO 
V POMURJU, PREDVSEM PA SE JU BODO RAZVESELILE 
NAŠE ŽENE, POSEBNO TISTE, KI IMAJO OTROKE.

Oba dispanzerja sta precej 
utesnjena v že tako prenatrpa
nem Zdravstvenem domu, žito  
ne bodo smeh odlašati z grad
njo novega dispanzerja. Z no
vogradnjo bo hkrati rešen tudi 
problem prostorov za splošno in 
zobno ambulanto, kajti tudi ti 
prostori že dolgo ne ustrezajo 
razšir:eni dejavnosti obeh am- 
bulani.

N edvom no pom enita novi 
zdravstveni enoti velik uspeh

naše zdravstvene službe. Opre
ma v obeh dispanzerjih je so
dobna, kar je važno za redni in 
dosedni potek dela. Dispanzer
ja sc ne bosta omejevala le na 
zdravstveno varstvo soboške ob- 
čine, ampak se bodo zatekati 
sem tudi prebivalci sosednjih 
občin, kjer ponekod do sedaj

sploh niso imeli zdravn ka. Ra
zen tega teži v dispanzerje in 
specialne ordinacije soboškega 
Zdravstvenega doma vse prebi
valstvo levega in delno tudi des

nega brega Mure.
Ker je  imel Zdravstveni dom 

vrsto let razen kurativnih enot
— splošne in zobne ambulante
— le še posvetovalnico za otra- 
ke in babiško službo, je bilo 
nujno, da prične tudi z delom 
za zdravstveno zaščito prebival

stva — predvsem otrok in mla
dine.

uispanzer za žene ima dva 
prostora, kjer delata honorarno 
dva zdravnika-ginekologa sobo
ške bolnišnice. Zanimivo je to, 
da se je v začetku zatekalo v 
dispanzer le malo žena, sedaj 
pa delo tako narašča, da ga že

komaj zmagujejo. Zato bo tre
ba v dispanzer za žene nujno 
namestiti še enega zdravnika.

Razen dela v obeh zdravstve
nih enotah je  prevzel dispan
zer tudi organizacijo babiške 
službe v številnih občinah na 
terenu, z namenom, da bi iz
boljšali delo terenskih babic in 
jih strokovno izpopolnili.

Z otvoritvijo dispanzerja za 
žene in dispanzerja za otrcke 
v Murski Soboti so nastali tudi 
boljši pogoji za otvoritev obeh 
zdravstvenih enot v večjih ob- 
činsk h centrih, kot na primer 
v Lendavi, Radgoni in v Ljuto- 
meru. k jer je problem zdrav
stvene zaščite prebivalstva zelo 
pereč. Zato lahko smatramo 
otvoritev obeh dispanzerjev. ki 
sta do sedaj edini ustanovi te 
vrste v soboškem okraju. za 
žarišče nadaljnjega ukrepanja

v tej smeri. S tako mrežo dis
panzerjev pa bi hkrati zajeli 
področne svetovalnice, ki bi po
tem lahko opravljale res pre
ventivno službo.

Bb

p o d p r i t e  TUDI VI ČLOVEKOLJUBNO AKCIJO: ZGRA
DITI NAŠIM O T R O K O M  SODOBNO OKREVALIŠČE OB 
SLOVENSKEM JADRANU. Z ATO KUPITE ŽE DANES SREČ
KE DENARNE LOTERIIE RDEČEGA KRIŽA SLOVENIJE. 
ŽREBANJE BO 20. APRILA. IZŽREBANA BO VSAKA ČETR

TA SREČKA!

V otroškem dispanzerju

V sodobno 
opremljeni 
čakalnici

N O V O  NA K N J I Ž N E M  T R G E  
Nova številka revije 

»SODOBNO GOSPODINJSTVO"
Pred tednom  je  izšla  februarska  

š tev ilk a  rev ije  »Sodobno g osp od in j
stvo«. T iskana na lep em  papirju in 
v večjem  obsegu kot lani je  postala  
še  bolj priv lačna. Za čedno zunanjo  
oprem o ne zaostaja tudi vseb in a, ki 
zajem a n ajširše  področje gospod nj- 
stva . Da je  rev ija  s  sv o jo  vseb in o  
znala najti pot m ed naše druž ne, je  
dokaz sta ln o  n araščanje naročnikov.

F ebruarska štev ilk a  prinaša poro
č ilo  o prvem  konservirnem  centru v 
S lo v en iji, ki bo im el velik  pom en za 
vso  sv o jo  ok o lico . Zelo zan im iv je  
član ek  o  a lu m in ijastih  o vojih , v ka
terih lah k o hranimo vroče in  m rzle  
jed i.

T isti, k i ž e lijo  lep še  u red iti s ta 
n ovan je, bodo našli v vsaki štev ilk i  
naše rev ije  d ovolj n asvetov . Ta š te 
v ilka  priporoča čed n e p isa ln e  m izice , 
prim erno za m estno in p od eželsk o  
stan ovan je  ter  lep  jed iln i kot. Stro- 
k o v irn k  p iše  o uporabi s in te tičn :h 
praln ih  sred stev  zn pranje razUčnih  
tkanin . Zelo pom em ben po svo ji v se 
bini je  članek o  kuh anju  ž iv il, k a
kor tudi č lan ek o neprekuhanem  pa- 
s te r iz irnncm mle ku. ki bo odgovoril 
na vprašanja m nogih gospodinj.

Kot vsaka, ima tudi ta štev ilk a  
navodila za p rip rav lju n je različn ih  
jed i, za p le ten je  in za š iv a n je .

Vsaka druž na, ki ima v rtiček , pa 
je  že  kom aj čakala n asvetov za d elo  
na vrlu v tem m esecu.

Č lanek o  posodi za m leko je  na 
m enjen mestnnim in podeželsk im  po 
trošnikom  kakor tudi proizvajalcem  

R evijo  lahko naročite po pošti al 
osebno pri upravi »Sodobnega gospo  
dinjstva«, L jubljana, M k lošičeva  4. 
Letna naročnina stan e  400 dinarjev, 
Lahko še  naročite ce lo ten  letošn ji  
letn ik .

Jugoslovanska 
dela v madžarščini

Madžarske založbe bodo letos 
izdale več del jugoslovanskih 
pisateljev. V pripravi je pona
tis Cankarjevega »Hlapca Jer
neja«, prvič pa bodo izdali ro
man Dobriče Cosiča »Koreni
ne«, zbirko novel Veljka Petro
viča ter roman Oskarja Daviča 
»Beton in kresnice«. Razen tega 
pa pripravljajo tudi antologijo 
krajše jugoslovanske proze.

"CVRČEK ZA PEČJO"

pri Vidmu ob Ščavnici
V Vidmu ob Ščavnici so pred 

kratkim gostovali Radenčani z 
igro »Zadrega nad zadrego«, 
preišnjo nedeljo pa igralska 
skupina Janžev vrh z Dickenso- 
vim »Cvrčkom za pečjo«. Ve
čina igralcev Janševega vrha je 
tokrat prvič naslonila na odru 
in to z uspehom. Da v dvorani 
ni bilo več gledalcev kakor 83, 
je krivda s'abe reklame, ki ji 
bodo morale v prihodnje igral
ske skupine posvetiti več skrbi.

F. K.

MAJA ALI JUNIJA LETOS BO SOBOTA DOBILA NA
ČRTE ZA KANALIZACIIO IN MESTNI VODOVOD V OB
LIKI DIPLOMSKEGA DELA DVEH SLUSATELJEV LJUB- 
L JANSKE UNIVERZE -  ŠTIPENDISTOV VODNOGOSPO
DARSKE UPRAVE UBS.

OSLO JE Z OBEMA NAČRTOVALCEMA ŽE SKLE
NIL USTREZEN DOGOVOR.

kanalizacije in vodovoda v me
stu ter za pravilno usmeritev 
pri gradnji drugih komunalnih 
naprav, ki bede tako ali druga
če povez me s kanalizacijo in
vidovodom.

V se kaže, da bodo kanaliza- 
ci ski načrt načeli uresničevati 
najprej na Lendavski cesti, kar 
bi  narekovala zlasti rekonstruk- 
i j a  Tovarno mesnih izdelkov. 
Pri domala 100-odst. povečanj u 
proizvodnje v tej tovarni bo ta 
del mesta popolnoma zasmra- 

f c  ne bodo istočasno ure- 
tudi sodobnejših kanaliza

cijskih naprav. V poštev bosta 
prišla zlasti prečrpalna nepra
v i in biološko čiščenje Ledave. 
Načrt bo omogočil pravilno lo
kacijo teli in podobnih glavnih 
kanalizaa c ijskih naprav, katerim 
bodo pozneje priključeni še 
stranski kanali.

Pri uresničevanju teh na
črtov računalo na kooneracijo 
posameznih podjetij. Tako bo 
lahko puconska separaci ja kre
menčevega peska obilno zal-ga- 
la s svojim odpadnim materia
lom soboško podjetje »Cement- 
nine« itd.

Uresničevan'e teh h načrtov bo 
trejalo. več let. Bo torej dol
goročno. važno pa je, da se je 
naposled začelo, čeprav zdaj 
sam o z načrti s čim er bo ustre
ženo tudi večkrat se ponavljanje 
jočim zahtevam soboških prebi
valcev na zborih volivcev.

Za bolne na ledvicah in srcu
C entraln i zavod za napredek  go

sp od in jstva  v L jubljan i je  pravkar  
izdal k n jigo  »Dieta pri led vičn ih  in 
srčnih boleznih«. Zdravstvena navo
d ila  je  napisala dr. Majda M azovcc, 
praktična navodila z recepti za p re
hrano boln ik ov pa Zofka K eržič-Po- 
žen clova.

To j e  zdaj že  šesta  knjiga  te 
vrste , k i jo  je  izdal zavod. Visoka  
naklada in ponatisi ostalih  k n jig  so 
dokaz, kako velik a  je  b ila potreba  
po takih pripom očkih med ljudm i. V 
k n jižic i je  zdravnica povedala n aj
p otreb n ejše  o značilnosti b olezn i, o 
načinu ž iv ljen ja  boln kov in osn ov
na navodila za prehrano, to, kar je  
boln ik u  delno že znano iz razgovo
rov z zdravnikom .

Drugi del k n již ice  pa je  nam e
njen izbiri ž iv il in pripravljanju  j e 
dil za bolnika. Vsakem u, ki boleha  
za to b o lezn ijo , bo postala kn jižica  
dragocen svetova lec  in pomočni k. 
Izbira jed il je  izredno ve lik a , saj je  
v k n jižic i okrog 200 receptov. S tem  
je  zagotovljen a pestrost d ietne p re
hrane, ki že  sam a na sebi dela b o l
nikom  težave zaradi m ajhnih k o lič in  
so li, k i j ih sm e u živati. Vsak bo na
še l v k n jižic i dovolj izb ire in ne bo  
mu treba segati po prepovedanih ž i
v ilih , kar bi slabo v p liva lo  na potek  
zd rav ljen ja .

K njiga stan e 180 d in arjev . Naroči 
ali kupi se lahko pri C entralnem  za
vodu za napredek gosp od in jstva , 
L jubljana, M iklošičeva cesta 4 II.

V BESEDI IN SLIKI

F o to Trstenjak
ZIMA IN POMLAD LETOS »DOPOLNJUJETA« ATOMSKO 
VREME NAŠEGA STOLETJA. NA SLIKI SKUPINA SOBO
ŠKIH NAJMLAJŠIH, KI SO SE »OBOROŽILI« S POMLA
DANSKIM CVETJEM — NAVZLIC SNEGU IN MRAZU.

D elavna organizac ija  
RK v Ivanovcih

Med najboljše organizacije v 
Ivanovcih sod organizacija 
Rdečega križa. Nedavnega ob
čnega zbora se je udelež.la več 
kot polovica članstva. Na ob
čnem zboru so ugotovili, da je 
organizacija d a  v lanskem le
tu šest prostovoljnih krvodajal
cev. Med drugim imajo v Iva
novcih postajo za prvo pomoč, 
ki je nudila lani svoje usluge 
22 prebivalcem.

Na občnem zboru so skleni
li, da bodo v letošnjem letu po
večali število krvodajalcev in

pomagali pri uredi Ivi vaških 
mlak, vodnjakov, stranišč itd. 
Pogovorili so se tudi o razdelje
vanju blaga za socialno šibke.

I. K.

Pristop M alaje. M alaja je  p r isto 
pila  k m ednarodnem u m onetarnem u  
fondu in m ednarodni banki za obno
vo in razvoj. Tako je  M alaja postala  
65. član  obeh ustanov. M alajska k vo
ta v m ednarodnem  fondu znaša  
25 m ilijon ov  dolarjev .

Ob koncu leta bodo

ČLANi
PREŠERNOVE DRUŽBE
prejeli zn redno članarino 120 din pet 

za 510 din pa celo 
7 knjig. Ena izmed njih je

KOLEDAR PREŠERNOVE DRUŽBE

k : je že doslej s svojim pestrim in aktualnim izbrom 
prispevkov z vseh področij človeške dejavnosti in izpod 
peres najboljših piscev ena izmed najbolj priljubljenih 
in nepogrešljivih knjig slovensk h domov. Uredništvo ko
ledarja si bo prizadevajo, da si to priznanj e še utrdi. Tudi 
za prihodnje leto si je že zagotovilo sodelovanje najbalj- 
š h avtorjev tako z leposlovnega kot s pljudno-znanstve- 
nega in družbenega področja gospodinjstva, tehnike za 
domačo uporabo, zdravstven h nasvetov, poleg tega pa 
mnogo zabavnega grad va. pisanh in risanih šal ter vsa
kovrstnih zanimivosti. Bogat slikovni material pa bo tudi 

v tem koledarju kar najskrbneje izbran.
Pohitite z vpisom! Člane vpisujejo poverjeniki Pre- 

šemnve družbe. ki so skorai v vseh šolah in večijh pod- 
je tij  v se  k n jig a rn e  podružnice Slovenskega poročevalca  
in Ljudske pravice in uprava v Liubljani, Erjavčeva 
cesta 14/a.
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Sobošk i vodovod  in k analizacija
NAČRTA — DIPLOMSKO DELO DVEH VISOKOŠOLCEV

Oba načrta, do katerih bodo 
trko prišli hitre in poceni, bo
sta omogočila zgraditev skupnih 
dimenzioniranih naprav (vodo
vodni stolpi. prečrpalna napra
ve na Lendavski cesti za po- 
treba mesta, predvsem na obeh 
večj ih tovarn: TMI IN TMP 
itd.), za postopno urejevanje

en
dili



TOV. KOROŠEC, PREDSEDNIK SVETA ZA KMETIJSTVO IN GOZDARSTVO 
OLO MURSKA SOBOTA:

Najboljši proizvodni pogoji
»Predlog za preusmeritev Go

ričkega v sadjarstvo bomo ob
ravnavali na seji sveta.« V na
daljnjem razgovoru je tov. Ko
rošec poudaril, da je potrebno 
kmetijsko proizvodnjo rajonizi- 
rati. Na Goričkem so res naj
boljši proizvodni pogoji za sad
jarstvo. Sodobno sadjarstvo 
morda ne bo povsem zaposlilo 
vso sezonsko delovno silo na 
Goričkem, toda z dohodki iz 
sadjarstva se bodo lahko pre
življali prav vsi Goričanci, to 
pa je pri tem problemu bistve
no. Takšno je mnenje tov. Ko
rošca.

»In sa d ja rsk a  šola na  G ori
čkem?«

Tov. Korošec je odgovoril, da je 
kmetijsko šolstvo v Pomurju še zme
raj pomanjkljivo, saj je znano, da 
te šole ne dajejo tistega, kar potre
bujemo. V dvoletni učni dobi izšo
lajo namreč v Rakičanu in Podgra- 
dju le polkvalificirane kmetijske 
delavce, v sedanjih razmerah pa po
trebujemo vsaj kvalificirane. Sola 
v Rakičanu naj bi imela poudarek 
le na poljedelstvu in mehanizaciji, 
šola v Podgradju pri Ljutomeru pa 
na vinogradništvu in sadjarstvu. Iz 
te šole bi lahko dobili dovolj kvali
ficiranih delavcev tudi za preusme
ritev Goričkega v sadjarstvo. Tako 
bi bilo odveč misliti na posebno 
sadjarsko šolo pri Gradu, kjer so 
sicer ugodni pogoji (drevesnica itd.) 
vendar bi nastal problem investicij.

»Kako torej začeti s specializaci
jo Goričkega?« Tudi tov. Korošec 
sodi, da so sadjarske skupnosti 
najboljša osnova.

S preusmeritvijo v sadjarstvo bi 
se spremenil ves način proizvodnje 
in ob tem lahko najdejo sezonci in 
ostali prebivalci, ki j ih je preveč na 
tej zemlji ob sedanjem načinu kme
tijske proizvodnje, dohodke za svoj 
obstoj doma. To pomeni, da ne gre 
samo za kmetijsko proizvodnjo, 
temveč tudi za socialni problem od
nosno družbeno vprašanje v sploš
nem pomenu besede.

Toda samo sadjarske skupnosti 
in kmetijske zadruge ne morejo 
učinkovito nastopili v preusmeritvi 
Goričkega v sadjarstvo, kajti ta 
zahteva vzporedno z razmahom sad
jarstva tudi razvoj industrije in

Tov. Korošec
trgovine, ki naj zagotovi tržišče do
mu in v tujini, že sam načrt pre
usmeritve Goričkega v sadjarstvo 
je tako obsežen, da zahteva temeljit 
študij strokovnjakov, poznejše delo 
pa zopet vodstvo in kontrolo strokov
njakov, če nočemo kdaj zopet ugo
tavljati napak in pomanjkljivosti.

Kmetijska proizvajalna zve
za v Soboti torej poleg vseh 
ostalih nalog ne more učinkovi
to posegati v preusmeritev Go
ričkega v sadjarstvo. Potrebno 
je ustanoviti, tako sodi tov. Ko
rošec, za vse Goričko nekaj 
podobnega kot je »Hmezad« v 
Žalcu za h meljsko področje 
Savinjske doline. Morda bi bila 
to posebna sadjarska proizva
jalna zveza. Vsekakor organi
zacija, ki bi strokovno usmer
jala vso dejavnost v smislu 
takšnega načrta. V kolikor so 
ponrsleki zoper posebno proiz
vajalno (poslovno) zvezo, v tem 
primeru sadjarsko, pa gre v 
tem primeru za izjemni primer, 
kajti takšnih posebnih pogojev 
kot jih daje Goričko, ni še kje 
drugod.

DVORANA ALI ŠOLA?
Ivaniči so nekak center bliž- 

nie okolice, ki ga za zdai pred
stavljata samo pošta in trgovi
na. V kraju pa še vedno nima
jo dvorane, čeprav kaže. da jo 
bodo letos končno le dobili, če 
bodo domačini, zlasti pa člani 
PGD zavihali rokave in poma
gali s prostovoljnim delom. Na 
zadnjem zboru volivcev so go
vorili tudi o šoli, vendar za 
gradnjo ni dovolj sredstev, če
prav bi bila nujno potrebna.

U spehi ob razum evanju
POMURSKA DEKLETA SE IZOBRAŽUJEJO — V PRIHODNJE TUDI TEČAJI ŽENSKE 
TOVARNIŠKE MLADINE — NAJBOLJŠI USPEH NA TIŠINI IN V GEDEROVCIH — ZA-

STOJ V MAČKOVCIH
V teh dneh so po vseh naših šolah izpiti ženske mladine, 

ki je obiskovala tečaje. V letošnjem letu sta naše okrajno po
litično vodstvo in občinski odbor Rdečega križa v Soboti storila 
vse, da so se tečaji pravočasno pričeli in da se je ženska mla
dina tudi pravočasno zbrala. Naleteli smo na razumevanje uči
teljstva, raznih drugih predavateljev in tudi staršev, ki vseka
kor začenjajo ceniti izpopolnjevanje izobrazbe svojih hčera.
V letošnjem letu je bilo v 

občini Murska Sobota 10 teča
jev. Te tečaje je redno obisko
valo 176 deklet, 14 pa neredno. 
Tudi za dekleta, ki so zaposle
na v tovarni perila ali v drugih 
podjetjih, bodo posebni tečaji 
ženske tovarniške mladne.

Doslej so pri izpitih naibolje

odgovarjala dekleta na Tišini in 
v Gederovcih, a tudi drugod ni
so uspehi slabi. Iz odgovorov 
posameznic smo razbrali, da so 
dekleta učno snov dobro dojela. 
Upravni odbor in delavski svet 
tovarne perila sta izrazila že
ljo, naj podpre podjetje tečaj 
moreno, krilo pa bo tudi vse

materialne stroške. Takšno ra
zumevanje je vsekakor hvale 
vredno, saj bodo dekleta, tovar
niške delavke, tudi matere in 
gospodinje ter jim bodo vsi 
praktični nasveti iz zdravstva, 
higijene in gospodinjstva tudi 
potrebni.

V Mačkovcih so morali tečaj 
v decembru prekiniti, ker tam
kajšnja mlada babica po prvem 
predavanju ni več prišla, češ 
da ji je predavanje o ženski, 
kakor o njenih težavah v živ

ljenju, bodisi v zdravstvenem, 
lugijenskem ali spolnem pogle
du nerodno. Tudi nekje drugje 
je mlada babica izjavila, da je 
bilo prvo predavanje za njo in 
za dekleta nerodno, pri drugem 
pa je že našla potreben stik 
med seboj in dekleti in je po
zneje ves čas na tečaju vladalo 
lepo in primerno soglasje. Tudi 
v Mačkovcih bi lahko bilo tako, 
če ne bi že v samem začetku 
obupali in vrgli puške v koru
zo.

Veseli nas, da so dekleta red
no zahajala v tečaje, da so po
kazala disciplino in razumeva

nje. Prepričani smo, da bodo 
pridobljeno znanje praktično 
uporabljale pri sebi doma, v 
svojem poznejšem življenju in 
pa pri svojih sosedih in znancih. 
Vsekakor bo potrebna tudi v 
prihodnje takšna in še večja 
skrb za organizacijo tečajev za 
izpopolnjevanje ženske mladi
ne, saj je od žene odvisna či
stoča, higijena, vzgoja in tudi 
zdravje mladega naraščaja: vse 
okolje, v katerem družina živi.

V. J.

STARŠI, DRUŠTVA, DRUŽBENE ORGANIZACIJE! POMA
GAJTE ZGRADITI NAŠIM BOLEHNIM OTROKOM EDINO 
OKREVALIŠČE OB SLOVENSKEM MORJU. KUPUJTE ZATO 
SREČKE DENARNE LOTERIJE RDEČEGA KRIŽA SLOVE
NIJE. DOBITE JIH PRI VSEH ORGANIZACIJAH RDEČEGA 
KRIŽA, SINDIKALNIH PODRUŽNICAH. V ŠOLAH IN PRI 

VAŠEM PISMONOŠI.

SOBOŠKI ČEBELARJI SO ZBOROVALI
Na svojem občnem zboru so soboški čebelarji ugotovili, 

da po nekaterih naših vaseh upada zanimanje za čebelarstvo. 
To velja zlasti za vasi na Goričkem, kjer obstaja nevarnost, da 
sadno drevje ne bo oprašeno. Kaže, da bodo morali opremiti 
oziroma usposobiti plemenilne postaje in to v Soboti za levi 
breg, v Ljutomeru pa za desni breg Mure. Sprejeli so sklep, 
da bodo priredili čebelarski tečaj v Soboti, ki se ga bodo udele
žili čebelarji iz vseh pomurskih družin. A. B.

DEJAVNOST BELTINSKIH ŽENA 
Beltinske žene sodelujejo na vseh področjih družbenega 

življenja. Od skupnega števila članov SZDL v občini (1806) je  
578 žena. v 15 odborih SZDL pa je 12 članic odborov. V orga
nizacij RK je  870 članic, v 15 odborih pa 105 žena. V 7 pro
svetnih društvih sodeluje 13j žena, v odborih pa 27 žena. Čla
nic PGD je  57. v 15 upravnih odborih po 9 žena. V svetih 
občinskega ljudskega odbora je 12 žena, v šo'skih odborih 50, 
v odborih zdravstvenih ustanov 4, v delavskih svetih in nnrav- 
nih odborih pa 23 žena. A. H.

Gozdovi, sad ovn jak , živinoreja
na gozdarskem posestvu pri Gradu

Kmetijsko gospodarstvo pri Gradu je imelo do nedavnega 
majhno površino obdelovalne zemlje. Ob reorganizaciji gozdar
ske službe je dobilo veliko površino gozdov. Tako je postalo 
gozdarsko gospodarstvo, ki se razprostira v večjih ali manjših 
kompleksih od Cankove do Hodoša. Dva večja kompleksa 
gozdov sta v Doliču in v Petrovcih.

Vseh gozdov je 1674 ha, med
tem ko je vse obdelovalne zem
lje le 45 ha. Dohodki od polje
delstva in gozdarstva pa so ven
darle približno isti. Zelo važno 
je omeniti, da so jih nekdanji 
lastniki močno izkoristili, tako 
da zahtevajo gozdovi mnogo 
gojitvenih del, ki pa so razme
roma zelo draga. Gozdno gojit
vena dela zahteva skoraj polo
vica površin. Izkoriščati je mo

goče manj od polovice vseh 
gozdnih površin tega posestva.

Gozdno gospodarstvo pri Gra
du je z gozdovi pridobilo dovolj 
lesa za lastne potrebe, zlasti za 
obnovo gospodarskih poslopij, 
z'drvm i pa zalaga vso okolico. 
Zelo malo lesa proda izven 
okraja.

Zelo pomemben je za to po
sestvo sadovnjak na površini II 
ha, ki bo kmalu sodobno ure

jen. Štirje hektarji sadovnjaka 
so obnovljeni, ostalo površino 
pa bo potrebno obnoviti. Mladi 
nasad bo kmalu začel roditi. Ta
ko bodo pri Gradu kmalu videli 
koristi plantažnega nasada. Po
sestvo ima tudi drevesnico na 
10 ha in ta da je sad k. kolikor 
jih potrebujejo v vsem Pomur
ju. Potrebne količine niso zna
ne, kajti ustreznega načrta za 
obnovo sadovnjakov še vedno 
ni. Da bi bila drevesnica čim 
bolie izkoriščena, pridelujejo v 
njej tudi semenski fižol, ki ga 
prodajaio semenarni.

Pol jedestvo na 23 ha zanoslu je 
liudi s p r idelovanjem žitaric in 
krmnih rastlin: v glavnem je
čmena in rži. Živinoreja ie manj 
pomembna že zaradi neprm er- 
nih hlevov, ki j i h  potrebno 
obnoviti in urediti tako. da ne 
bo nevarnosti raznih okužb. Za
radi nevarnosti okužb se je 
omejilo posestvo na pitanjie živi
ne in ne na rejo plemenske ži
vine. Toda zda j so že možnosti 
za ureditev gospodarskih poslo
pij, kar omogoča dokaj nagel 
razvoj živinoreje. Nekoliko 
oklevanja povzroča le še dej
stvo, da z ozirom na razširitev 
posestva ni dovolj preizkušena 
njegova gospodarska moč.

or

živina v sodobnem hlevu

Delovni km etje, glasujte za boljše življenje vseh delovnih ljudi, za socializem, za neodvisnost Jugoslavije!

m o r ju
Tudi Koper vabi naše sezonce

Za nas »kontinentalce« je »neg 
sredi meseca marca normalen pojav, 
za prebivalce v Slovenskem Primor
ju, v Koprščini, pa je bil pozni beli 
gost veliko presenečenje. Sneg je 
pobelil pokrajino vse do obale in ob
ložil cvetoče mandeljne, da so se 
veje šibile pod težo mokrega snega. 
Turistične avtomobile, ki so ob tem 
času že drveli po široki magistrali iz 
1jub'janske smeri v toplo Primorje, 
so letos zamenjali snežni plugi. Prav 
tem se morajo zahvaliti številni av
tobusi, ki so edino prometno sred
stvo med slovensko obalo in zaled
jem. da niso obtičali v snegu.

Potniki so si oddahnili šele na 
zadnjih strmih obronkih, kjer se 
odpre čudovit pogled na Tržaški za
liv. Severno stran pokriva Trst s 
svojim ogromnim pristaniščem in ra
finerijo nafte, južno od tod pa se 
med Miljskimi hribi, pri izteku do
line Rižane, odkrije Koper, naša 
metropola v Slovenskem Primorju.

Koper pred leti in danes! Kdor je 
poznal samo stari Koper v njegovi 
sivini potlačenih in razpadajočih hiš, 
starih povprečno pol stoletja, bi da
nes z začudenjem strmel v naselje 
modernih stanovanjskih blokov, no
vih tovarn in hotelov, s katerimi se 
obdaja staro mesto. Slikovita Loggia 
na glavnem trgu je danes samo še 
izhodišče turistov v ozke ulice, pol
ne zgodovinskih spomenikov, med

tem ko se pravo življenje odvija iz
ven mesta, v modernem prirastku 
novih objektov. Sledovi dolgoletne 
italijanske okupacije, ko ni bil zgra
jen niti en nov objekt, so narekovali 
naši ljudski oblasti po priključitvi 
pospešeno izgradnjo okrajnega me
sta, ki bo z novim tovornim prista

niščem in s tovarno motornih koles 
»Tomos« imelo za noše gospodarstvo 
ogromen pomen.

Izredno nagla izgradnjo je zahte
vala vedno več nove delovne sile. 
Zalo ni čudno, da ima Koper tuko 
pisan sestav življa iz vseh prede
lov Slovenije. Težko bi našli večje 
podjetje, ki ne bi zaposlovalo tudi 
naših sezoncev iz Pomurja. Preveč 
jih je, da bi lahko obredel vse.

Samo na gradbiščih gradbenega 
podjetja »1. maj« dela 140 naših se
zoncev, od katerih so se nekateri že 
ustalili. Uprava podjetja se je zelo 
pohvalno izrazila o njih marljivosti

in skromnosti. Rodi jih zaposlujejo, 
čeprav je med prijavljenci večina 
nekvalificiranih moči. Zuslužek je so
razmerno dober, zato pa imajo sko
raj povsod težave s stanovanji in s 
prehrano. Le malo podjetij ima svo
jo menze, pa še tam, kjer so, je 
hrana predroga. Zato si delavci v ve
čini kuhajo sami. mnogi pa se zado
voljijo s suho hrano, ki jih v nobe
nem, najmanj pa v zdravstvenem 
oziru, ne more zadovoljiti.

Pri vodni skupnosti v Kopru je 
zaposlenih nekaj manj naših sezon
cev. Tudi tukaj so z našimi delavci 
zelo zadovoljni. Ker radi delajo na 
akord, je zaslužek dober. Tukaj si
cer imajo delavsko menzo, vendar 
se je naši sezonci ne poslužujejo. 
Najbrž se tudi njim zdi cena 4500 
dinarjev mesečno previsoka. Podjet
je bi potrebovalo še nadaljnjih 150 
delavcev, zato so predlagali, da bi 
pri poslovalnici za delo v M. Soboti 
ustanovili center, kjer bi sprejemali 
prijave sezoncev, ki se želijo zapo
sliti v koprskem okraju. S tem bi 
odpadle prijave posameznikov in 
razne nerednosti, ki otežkočajo delo 
uprave. •

Zvečer, ko so se delavci vrnili z 
dela, sem iih obiskal v barakah, 
kjer stanujejo. Ne morem reči, da 
podjetja posebno skrbijo za udob
nost svojih delavcev. Kljub temu 
sem jih našel vedre in dobre vo'je. 
Prav ta dan so dobili »Pomurski 
vestnik«, ki je krožil iz roke v roko. 
Na »gašperčku« se je cvrla večerja. 
Kmalu smo se znašli v prijetnem 
razgovoru.

»Mislili smo že, da ste pozabili na 
nas,« reče smeje Franc Lenarčič iz

Prosenjakovce, ki je že dve leti v 
Kopru. Ker je z zaslužkom zodovo- 
ljen. še ne misli na povratek.

»Torej ste tukaj tudi čez zimo?« 
vprašam.

»Da. Zime so mile, zato delamo 
vse leto brez premora,« pravi Vendal

N aselje
Skapcr iz Središča in pristavi smeje: 
»Ko bi samo videli, kako dirjamo 
vsakega prvega v mesecu na pošlo, 
da odpošljemo zaslužek našim svoj
cem.«

»Sicer pa ne mislite, da nam to 
večno tavunje po svetu že ne pre
seda. E, ko bi bilo dovolj deln doma 
v Prekmurju, najbrž ne bi prepoto
val kot sezonec domala vse Evrope. 
Vsekakor pa smo sedaj na boljšem, 
ker lahko dobimo delo v domovini,«

se razvname Franc Kurnik iz Moto
vilec.

Mladi Jože Farkaš, skoraj še de
ček. sc je zamišljeno zastrmel skozi 
okno. po katerem je enolično škrab- 
ljal dež. Čeprav se ni vmešal v naš 
razgovor, sem mu bral z obraza, da

v Semedeli
misli na dom. od katerega se je po
slovil že pred dvema letoma.

Ko sem zapuščal lesene 
b arak e , ki našim  sezonskim  de
lavcem  le slabo nadom eščajo  
dom. sem čutil, da me m ožje in 
m ladeniči sp re m lja jo  s pogledi. 
K ljub  tem u. da naša ožja do
m ovina ni velika , se jim  je  tisti 
tre n u te k  zdelo, da  so zelo zelo 
daleč.

Boro B.Pogled na Koper
POMURSKI VESTNIK, 20. marca 19586

KRATKE IZ LENDA

Lendavska dežnikarna se  
je  odločila za rekonstruk ci
jo. Zn to delo bodo potreb o
vali okrog 60 m ilijonov din. 
V petih letih  jim bo poveča
na proizvodnja om ogočila ta 
dolg odplačati. R ekonstruk
cija  tovarne bo om ogočila za
poslitev  še  najm anj 50 novih 
d elavcev . V tovarni pa imajo 
tudi druge načrte, ki bi še 
p ovečali zap oslitev , toda o 
tem za zdaj še  m olčijo.

Za len davske gorice je  zelo  
pom embna obnova vinogra
dov. O bnova vinogradov len 
davskih goric pa je  zelo  
otežkočenn s tem , da je  90 
odst. vseh vinogradov v zn- 
sebni lasti. Kako bodo to ob
novo organizacijsko vsk lad ili, 
je  posebno vprašanje, o če 
mer pa so že začeli govorili 
pri občinskem  ljudskem  od
boru, poslovni zvezi in dru
god.

Praktično 
delo — 
koristna 
šola za 
moško in 
žensko 
mladino



K are1 Lutar, p o sla n sk i ka n d id a t za  R ep u b lišk i zbor:

"Več lastne udeležbe investitorjev!"
Kaj menite, kako bi v 

Murski Soboti zgradili čim več 
cenenih stanovanj?

Na vprašanja ni lahko niti 
enostavno odgovoriti. To je 
problem, ki ga rešujejo vsa na
ša mesta, problem, ki je pereč 
tudi drugod v svetu. O njem je 
pred dnevi razpravljala Stalna 
konferenca mest na svojem se
stanku v Osijeku.

Po mojem je potrebno pri 
obravnavanju tega vprašanja 
upoštevati predvsem dvoje:

Ž e samo projektiranje sta
novanjskih zgradb mora raču
nati s tem, da za zdaj razpola
gamo z majhnimi sredstvi za 
stanovali iško izgradn jo, potrebe 
so pa velike. Zato naj bodo pro
jekti taki. da bo s temi sredstvi 
moč zgraditi čim več stanovanj. 
Vsekakor pa ie tu potrebno 
naglasiti, da bi bilo nespametno 
in nepravilno zahtevati od pro
jektanta. da na račun cenenosti 
stanovania trpi najnujnejše 
udobje, ki je za sodobno stano
v a n j  potrebno. Najnujnejši 
živijlenski prostor za povprečno 
družin o  mora biti zagotovljen, 
upoštevane pa moralo biti tudi 
vse sanitarno-tehnične napra
ve. ki so v sodobnem stanova
nju potrebne. Treba ie vedeti, 
da gradimo danes stanovanja 
vsaj za dve generaciji.

B istveno v logo bi morala odigrati 
tudi dela po p rojek tu . Tu ne m islim  
sam o gradbene storitve in razna 
obrtn iška dela, tem več tudi grad
beni m aterial, k i pa pri pradnji 
uporabljam o. 2 e  sam o pradbena dela

p red stav lja jo  p recejšn jo  p ostavko v 
proračunu gradnje in bo tu potreb- 
no čim prej uvesti m eh anizacijo  g o 
tovih  d el, da se strošk i čim bolj zn i
žajo. S e v išja  postavka so obrtn i
ška dela, ki zajam ejo  dobršen del 
proračuna. Tudi tu se  bo luhko iz
vedba pocenila sam o, če  bomo prešli 
nu in d u strijsk i način izvajan ja  teh  
del, za kar pa bo potrebna tip izacija  
gotovih  e lem en tov  zgradbe kot so: 
okna, vrata, reševan je  gotovih vodo
vodnih in e lek tro in šta la cijsk ih  voz
lišč  itd. Le nn ta način bo moč pre
iti k serijsk i izd elavi teh elem entov, 
kar bo grad n jo  gotovo pocenilo. 
N ajh u jše  po je  gotovo to, da še  
vedno gradim o vse naše zgradbe s 
»klasičnim « gradbenim  m aterialom  
(opeko, lesn o  k on stru k cijo  ostrešja  
itd .) Naša industrija gradbenega

m ateriala bo m orala p reiti na izd e
lovan je sod ob n ejših  elem entov za 
gradnjo , predvsem  pa m islim  na 
izd elavo takega gradbenega m ateri
ala. na osnovi katerega bi bilo  moč 
graditi na m ontažni način . O m eniti 
moram, da so  tudi gotovi izd elk i 
m etalne in e lek tro in d u str ije  p recej  
dragi in da ravno te postavice mno
gokrat p oveču jejo  cen o  stan ovanja. 
Brez teh pa sodobnega stan ovanja  
ni m ogoče zgraditi,

To so sp lošn i vzroki a li če  h oče
mo p ogoji, ki v p liv a jo  na v išin o  stro 
škov ali cenenost stan ovan ja . Mislim  
pa, da so  še  drugi m om enti. Stro
kovno je  dokazano, da je  b lokovsk i 
način gradnje m nogo cen ejš i od k a
teregak oli drugega načina. N ad alje  
skupna ozirom a večja  gradbišča po

enotn ih  projek tih  prav tako poce- 
n ju jejo  gradnjo , ker je  gotove e le 
m ente moč večkrat zap ovrstjo  upo
rab lja ti. Tudi ured itev  kom unalnih  
naprav, ki so potrebna pr' novih  
stan ovan jih , se  ob takem  sistem u  
znatno poceni, vsek ak or pa je  te 
treba vk a lk u lira ti v ceno stan o
vanja.

Konkretno odgovoriti, ka
ko si v Murski Soboti zamišlja
mo izgradnjo čim več cenenih 
stanovanj, je težko. Mislim pa, 
da je delni odgovor nakazan že 
v gornjih postavkah, kar so tu
di potrdili nedavni zbori voliv
cev. Ti so bili mnenja, da je 
potrebno nadaljevati z blokov
skim načinom gradjnj e na Šte
fana Kovača ulici. Tu moram 
poudariti, da je cena stanovanj

ob današnjih gradbenih stro
ških v blokih z manjšimi stano
vanji okrog 2,100.000 dinarjev, 
v blokih z večjimi stanovanji 
pa okrog 2,500.000 dinarjev, 
kar je mnogo pod povprečjem 
cen podobnih stanovanj v re
publiškem merilu. Morda bi bi
lo moč s kakšnimi izboljšavami 
to ceno še nekoliko znižati. To 
bomo pri blokih, ki jih bomo 
začeli graditi v letošnjem letu, 
vsekakor poskušali.

Tu pa je še ena stvar, ki bi 
prispevala, če ne k cenejši, pa 
vsaj k hitrejši izgradnji stano
vanj in k temu, da bi časovno 
pridobli črn več stanovanj. 
Lastna udeležba posameznih in
vestitorjev pri gradnji je v od

nosu 10—15 % vsekakor pre
nizka in gre za to, da bi dal 
čimveč sredstev na razpolago 
kreditni sklad za zidanje stano
vanj.

Mislim, da bo ta udeležba 
morala biti večja. Investitorji 
bodo morali razumeti, da del 
sredstev, ki jih dajejo v stano
vanjsko izgradnjo od skupnega 
dohodka, s katerim prosto raz
polagajo, prav tako pomeni 
zboljšanje življenjskega stan
darda za tiste člane kolektiva, 
ki na ta način pridejo do so
dobnega stanovanja. Z novo 
uredbo Zveznega izvršnega sve
ta je prispevek v te namene tu
di oproščen plačila v občinski 
proračun oz. v sklad skupne 
uporabe sredstev. Omenjena 
uredba prav gotovo zasleduje ta 
smoter, da naj gospodarske or
ganizacije vlaga jo čimveč sred
stev v izgradnjo stanovanjske
ga fonda.

O  Na koncu še  to: vsekokor se 
bom o ponovno m orali zavzeti za 
gradnjo  stan ovanj na zadružni osno
v i. Na ta način bo lastni d elež  tudi 
m nogo v eč ji, poleg tega pa je  moč 
m nogo prispevati tudi z delom  in 
m aterialom , ki gn taki gra d ite lji po
sed u jejo . Na tn način bi prišlo  pre
cej naših ljud i tudi h itreje  do sta 
novanj. ker sedanji način izgradnje  
po določen ih in vestitorjih  ne rešu je  
povsem  problem a stan ovan jsk e s ti
ske.

Zdi se  mi tudi nujno, da si pra
vočasno zagotovim o potrebne načrte 
in elab orate ter  do pravočasno pri
pravim o potrebna zem ljišča  za grad
njo. Če bom o pričeli z gradnjo sta 
novanj v zgodnji pom ladi in ne je 
seni ali celo  pozimi, bo učinek dela  
m nogo večji, kar mora nedvom no  
vp livati tudi na ceno.

Skozi tesne prostore dežnikarne 
sem komaj našel pot do skladiščnika 
ANTONA CAMPLINA. Zgovoren in 
živahen mož je takoj vedel, kaj ho
čem. Skoraj bo dvajset let, odkar je 
v Lendavi. Skrbi? Želje? Opravki? 
»Skrbi imam s skladiščem, kjer so 
milijoni. Dela pa je včasih res pre
veliko. Želim, da bi otroci postali to, 
kar bi v družbi morali postati.« 
Anton Cumplin ima tri otroke. Eden 
med njimi je v Soboti v gimnaziji 
in jo navdušen športnik, brani pri

nogometu in sodeluje pri hokeju na 
travi. Oče pa je proti nogometu, 
ker je v Franciji videl vratarja, ki 
so ga v ostri igri — ubili. »Toda 
kljub temu ne branim sinu tega 
športa, ker smatram, da se mlad 
človek mora izživeti in mu tega itak 
ni mogoče preprečiti. Vesel pa sem, 
da sin upošteva moja priporočila in 
je v življenju razsoden . . .«

Nasprotno od sinu pa je oče na
vdušen za tehniko, zlasti za foto- 
amnterstvo. Kot fotoamater je že 
dolgo znan med Lendavčani. Sicer 
pn pravi sam: »Menda ni organiza
cije kjer ne bi sodeloval.« Poleg te
ga je še predsednik delavskega sve
ta v podjetju.

Ko je bil tovariš Camplin v Fran
ciji (tam je bil sedem let), je opa
zil marsikaj, kar sicer naši ljudje 
v tujini niso opazili ali pa o tem 
ne govorijo radi. »Dobro se mi je 
godilo in tudi drugim, toda pred
vsem zaradi valute. Francozi nas v 
glavnem niso imeli radi. ker smo bi
li poceni delavci in preveč marljivi 
za njihove pojme. Mnogo mi je po
magala dobra lastnost, da me je vse 
zanimalo in sem se tako poučil o 
marsičem. Lahko povem, da bi mi 
bilo v Franciji s časom kar dobro, 
toda domotožje me je prignalo na
zaj. Tako sem zdaj tu. In če vpra
šate o mojem prostem času . . . Moj 
prosti čas gre v glavnem za skup- 
nost.c

In sva se pogovarjalo še o marsi
čem. Delo skladiščnika je pač za
htevno, posebno v tovarni, ki ima 
večje načrte in se želi vsestransko 
uveljaviti. Torej traja delo domala 
ves dan. Potem so na vrsti sestanki 
raznih organizacij. Komaj je kaj 
časa za čitanje časopisov in revij, 
ker želi človek vseeno ostati poučen 
o vseh vsakdanjih dogodkih in no
vostih, na katera med delom sicer ne 
misli, a so mu v družbi važne.

Končala pa sva zopet s pomen
kom o vzgoji in otrokih. ki bi jih 
vse rad doštudiral. Torej glavna 
skrb: otroci! Tako je normalno pri 
dobrih starših, kjer gre vse priza
devanje za otroke in kdo potem ne 
bi rekel, da to pomeni — za skup
nost. or

Prva modna revija v Pomurju

Oblačila za vsakogar
OKUSNO SEŠITA. CENENA IN POTROŠNIKU DOSTOPNA KONFEKCIJA — TO 

JE BIL GLAVNI NAMEN MODNE REVIJE V LJUTOMFP' (PRETEKLO SOBOTO IN 
NEDELIOL PRVE TOVRSTNE PRIREDITVE V POMURJU. PRIČAKOVANJA SO BILA 
IZPOLNI ENA. NA SVOJ RAČUN SO PRIŠLI TUDI MODNI SLADOKUSCI. ZAVZFTI ZA 
»ZADNIE KRIKE« MODE. ZENSKA KONFEKCIJA NAJBOLT ZASTOPANA. POSEBNO 
POZORNOST SO VZBUJALE ŽENSKE VRFCASTE OBLEKE IN SOLIDNO SEŠITA MO
ŠKA OBLEKA. KI VELJA SAMO 4600 DINARJEV.

Sprva pričujoča negotovost, 
kako se bo vsa stvar iztekla, je 
bila v glavnem premazana že 
v prvem delu ljutomerske mod
ne revije, ki sta jo pripravili 
dve domači podjetji — indu
strijsko podjetje »Konfekcija«

in trgovsko podjetje »Zarja« — 
seveda ob sodelovanju številnih 
slovenskih in hrvaških tovarn, 
ki so prispevale svilo in drugo 
blago za prikazana oblačila.

Pletenim oblekcam za dekli
ce in dečke, za katere je bilo v

dvorani veliko zanimanje, niso 
imeli gledalci kaj oporekati: 
okusna izdelava in povrhu še 
dostopne cene. S temi izdelki se 
bo ljutomerska »Konfekcija« 
prav gotovo še močno uveljavi
la, saj je za njimi veliko po- 
vpraševanie, a jih ni mogoče 
vedno dobiti na trgu.

V drugem delu revije so pri
kazali otroško, moško in žensko 
konfekcijo. Med »moškim« ni 
bilo sicer nič kaj izrazito nove
ga, razen trčetrtinskega moške
ga plašča, ki je vzbudil pozor
nost pri občinstvu predvsem za
radi svoje praktičnosti: ima 
namreč volneni vložek in bun
do, ki ju je mogoče noliubno 
menjati in tako prilagajati obla
čilo vsem letnim časom Res ne
kaj za moško garderobo! G'e- 
dalce je močno presenetila tudi 
cena solidno izdelane moške 
obleke, ki je menda najcenejša 
v Jugoslaviji, sai velja samo 
4600 din. To je obleka za vsa
kogar, predvsem za tiste. ki jim 
žep ne premore večjih izdatkov 
za oblačenje. Potem so se zvr
stile delovne obleke, dežni pla
šči, eno in dvovrstni moški suk
njiči, športne bluze za poletne 
dni in druga oblačila — izdelki 
ljutomerske »Konfekcije«. Gle
dalci so bili navdušeni, ko so se 
ena za drugo pojavljale na 
odru domače manekenke (seve
da ni manjkalo niti maneken
ske treme, saj je bil to prvi na
stopil s pestrimi in okusno kro
jenimi oVekami. Prikazale so 
tudi nekaj zadnjih modnih no
vosti, ki so bile paša za oči. 
Marsikatera izmed gledalk si 
prav gotovo zaželela vrečasto 
obleko, spomladanski plašč ali 
kaj podobnega.

(Nadaljevanje na 8. strani)

posestev jim je no primer v okrož
nici obljubilo pomoč, če mu bodo 
sporočili svoje probleme. Na dopis 
pa niti niso dobili odgovora, saj » 
že menda dovolj, če so lahko pozne
je v Biltenu tega združenja brali, 
da je bilo izdatno pomagamo tudi 
posestvu »Muropolje«. Ce pa že za
ide na posestvo strokovnjak od dru
god, navadno zmaje z glavo in jo 
č'mprej odkuri. kajti »v tako po
sestvo se ne izplača investirati . . .«

Problem, ki ga je treba začeti že 
enkrat odločno reševati, pa ostaja in 
malce hudomušna pripomba k članku 
»Pomursko kramljanje« v Ljudski 
pravici: »Na Kapeli imajo že dva te
levizijska aparata, mi pa smo še 
starega Kosmaja v straheh.« s ka
tero so nam postregli ob zadnjem 
obisku, menda kar posrečeno pona
zarja resnični položaj KG »Muropo- 
lje«.

Sredi morja se večajo oiokiKmetijsko gospodarsko posestvo „M U R O PO LJE“ na razpo'ju — Arondacija zemljišč pomemben uspeh — V perspektivnem načrtu: zgraditev upravnega središča in specializiranih delovišč — Pravepomoči ni od nikoder
KG »Muropolje« s sedežem na Cvenu združuje zemljo, ki 

je bila odkupljena z zakonom o zemljiškem maksimumu in 
zakonom o odpravi viničarskih razmerij. Ob ustanovitvi je 
prevzelo okrog 360 ha zemlje v približno 300 parcelah na45m !, 
kar pomeni, da so bile parcele raztresene po vsem Murskem 
polju tja do Kokorič; pri tem seveda ni moglo ostati, saj ni 
bi'o mogoče uvel lavi jati sodobnih agrotehničnih ukrepov in 
tudi mehanizaci Iška sredstva n iso prišla do veljave. ker so po
ti od ene do druge male parcele često vzele več časa kot sa
me storitve na zemlji, manjših parcel pa se sploh ni izplačalo 
obdelovati.

pitanje goveje živine. Vsako izmed 
teh delovišč bi imelo dovolj zemlje 
ustrezne strukture, kor bi omogoča
lo specializacijo in uveljavljanje 
sodobnih agrotehničnih ukrepov.

Za gradnjo teh objektov potre
bujejo 46 milijonov din, za nabavo

kombajna in drug h strojev 11,5 mi
lijona din in zn živino nad 5 mili
jonov din investicijskih sredstev. Po 
uresničenju tega načrta bi se pove- 
ča'n vrednost bruto proizvodnje naj
manj za 2-krnt.

Na posestvu zelo občutijo po
manjkanje skladišč in šup za kme
tijsko stroje. Sumo lani so zgubili

najmanj 1 milijon din dohodka za
radi tatvin kmetijskih pridelkov in 
nepravilnega skladiščenja. Stroji so 
večkrat na prostem in slabo zavaro
vani pred zunanjimi vplivi zato se 
zmanjšuje njihova uporabnostna do
ba. Koliko pa stanejo prevozi med

posameznimi, eden od drugega od 
daljenimi skladiščil Vse to bi od 
padlo z ureditvijo samostojnih de 
lovišč in tudi dokaj zmanjšalo bre 
me posestva pri odplačevanju dolgo 
ročnega kredita, ki tudi sicer v 5
milijonskem letnem znesku ne bi 
bil pretrd oreh ob znatno povečani 
proizvodnji. Mnogo je lani posestvo

izgubilo tudi zaradi prepičlih obrat
nih sredstev. 75-odst. plače ob žetvi 
se poznajo zlasti v propadlih pri
delkih, da niti ne omenjamo zmanj
šane delovne storilnosti. Morda je 
zrno resnice tudi v tem, da so lani 
nepravilno uvrstili posestvo med 
poskusno obrate, čeprav še zdaleč 
ni urejeno tako, da bi lahko to opra
vičilo?

Vozlov je na tem posestvu še 
mnogo in njegova neurejenost je v 
bistvu politični problem, zlasti še, 
če upoštevamo gospodarsko-lastniške 
ukrepe in nihljaje v zadnjih osmih 
letih na Murskem polju in iz njih 
izvirajoče razpoloženje pri zasebnih 
kmetovalcih, saj je prav od urejeno
sti tega posestva precej odvisno, v 
kolikšni meri se bo muropoljski 
kmet lažje vključil v novi tok za
družništva. Vzgled za bodočnost naj 
bi mu bilo vzorno družbeno posestvo 
z otipljivimi pridelovalnimi uspehi, 
kar pa bo nedosegljivo, dokler bo 
posestvo prepuščeno takorekoč same
mu sebi,

O BREZ IZDATNEJŠE POMOČI 
OBČINE IN OKRAJA.

O »REZ STROKOVNE POMOČI, 
KI NAJ BI BILA IZRA2ENA VSAJ V 
NAMESTITVI ENEGA AGRONOMA 
IN VEČJEM ZANIMANJU STRO
KOVNEGA KADRA LJUTOMERSKE 
OBČINE IN ZDRU2ENJA KMETIJ
SKIM POSESTEV ZA NJIHOVE PRO
BLEME.

Nu občini podpirajo posestvo, do
kler ni »giiča« o denarju. Investicij
ski program so jim na pristojnem 
mestu zavrnili, češ da še ni potreb
nega jamstva zaradi nezadostne 
arondacije, čeprav je ta program po
trdilu strokovna komisija DKIT. Le
tošnji načrti so torej že padli v vo
do, prihodnja leta pa si bodo priza
devali, da bi uredili posestvo po 
etupah. Iz lokalnih investicijskih 
skladov ne morejo dobiti ničesar. 
Prav tako ne iz sklada likvidiranih 
KDZ. V skladih za pospeševanje 
kmetijstva je bilo nekoč dovolj 
sredstev za gnojnične jame zaseb
nikov, za posestvo pa jih niso našli 
v izdatnejši meri.

Skratka: na posestvu imajo obču
tek, da se j h vse izogiblje, razen 
inšpekcije, ki že mora priti po služ

beni dolžnosti. Združenje kmetijskih

P r i  p rak t ičn em  de lu  o km e t ijs k i šo li
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Strokovnjaki 
ali trgovci?

N aš i km e t ijs k i stro
k o vn ja k i so preveč od
d a lje n i od osnovn ih  ce
l ic  zad ru žn iš tva  in km e
t ijs tva  sp loh  — s liš im o  v 
š te v iln ih  ra zp ravah  — 
saj de lu je  o pom ursk ih  
km e tijs k ih  zadru  ga li sa
mo pet km e t ijs k ih  tehn i
kov, večina km e t ijs k ih  
stro ko vn jakov  pa je o- 
sredotočen ih  v km e t ij
sk ih  p ro iz v a ja ln ih  zve
zah.

K m e tijske  p ro iz v a ja l
ne zveze m ora jo  v  p ra k 
s i izp o ln je va t i predvsem  
pospeševalne na loge o 
oseh km e tijsk ih  strokah, 
zato je b ila  kon cen tra c i
ja  s trokovn jakov  o n j ih  
tu d i do ka j up rav ičena .

V  zadnjem  času pa 
ugotav ljam o, da se p ro 
izv a ja ln e  zveze o d d a lju 
je jo  od svojega S a r in e 
ga pos lanstva (km e tij
stvo!) in  se postopom a  
sp rem in ja jo  o odkupna  
pod je tja  z ose o č itn e jš i
m i trg o vsk im i težn iam i. 
To  pa n i namen km e t ij
sk ih  p ro iz v a ia ln ih  zvez. 
O b  ta k i n j ih o v i p ra k s i 
nam reč nu jno  posta ja jo  
več a l i  m an j trg ovc i tu
d i km e ti jšk i s tro ko vn ja 
k i. k i j ih  s ice r k rvavo  
potrebu jem o o km e t ij
stvu. to re j v zadrugah , 
k i pa so o m nogih  p r i
m erih  podobno usm er
jene ko t n jih o va  zd ru 
ženja. se p ran i, da se 
pretežno u k v a r ja jo  z 
o d ku p n im i pos li in  pre
m a 'l  s p rob lem i o km e
tijs tvu .

P reveč t r g o v c e v  im a
mo to re j zg o ra j in  spo
da j. a p rem a lo  lju d i,  k i  
b i že po svo ji s tro ko vn i 
sposobnosti in  vlogi. k a 
tero j im  je d o lo č ila  d ru ž 
ba, m o ra li b it i g la v n i 
n o s ilc i s trokovne  in  so
c ia lis t ič n e  preobrazbe  
km etijs tva . M a r se mo
ram o po osem tem še 
ču d it i, če smo v P om u r
ju  na p r im e r p r i uve
lja v lja n ju  kooperacije  
kom a j šele p r i sk rom n ih  
za če tk ih ?

Pos lovne  zveze im a jo  
o naš i za d ru žn i u red itv i 
svoje mesto in  vlogo, 
zato je sedaj, ko se niso 
n it i d o vo lj u ve lja v ile  na 
svo jem  pravem  de lov 
nem pod roč ju , še pre- 
u r nujen o t rd it i, da so 
nepotreben č len  o tej 
u red itv i. V ažno  je  da 
svojo v logo in  obstoj 
o p ra v ič ijo  predvsem  o 
km etijs tvu , k a r ve lja  tu 
d i za nekatere k m e t ij
ske zadruge. S tako  od
ločno p reu sm eritv ijo  h 
km e tijs tvu  bo nam reč v 
p re ce išn ji m eri m an j 
ak tua lno  tu d i v p ra 
šanje. k i ga p on av lja jo  
z la s t i km ečk i lju d je  na 
terenu: k je  pa so naši 
s tro ko vn jak i?

Tako stanje je posestvu nareko
valo združenje parcel v večje kom
plekse. Arondacijo so začeli uveljav
ljati z velikimi težavami, vendar so 
bili vztrajni in se jim je doslej po
srečilo, da so z dogovarjanjem s pri
zadetimi zasebniki na prostovoljni 
osnovi enkratno zmanjšali število 
parcel. Z arondacijo bodo nadalje
vali, saj je njihov letošnji smoter 
20. končni pa 15 večjih kompleksov, 
na katerih Im mogoče smotrneje go
spodariti. Nekatere parcele bodo 
morali do leta 1961 zamenjati še dva
krat ali celo trikrat.

To je samo fizična arondacija, 
kakor pravijo na posestvu, kajti 
pravno je mnogo arondacij »nele
galnih« spričo tega. ker še ni ureje- 
no lastništvo za 50 odst. parcel, ki 
jih je posestvo sicer dobilo. V tej 
»verižni« arondaciji so nekatere par
cele medtem že dvakrat spremenile 
svoje lastnike. Za spremembe sicer 
vedo na posestvu, toda kaj bo, če 
bodo morali n. pr. že večkrat za
menjano pnrcelo naposled vrniti pr
vemu lastniku. Tudi to se namreč 
lahko zgodi. Na posestvu po morajo 
čimprej vedeti, pri čem pravzaprav 
so.

Posestvu je zelo potreben dobro 
zasnovan ureditveni načrt, ki ie bi
stveni oogoj za nadaljnje ukrepanje, 
da »Muropolje« ne bo več kamen 
spotike zasebne okolice, marveč 
vzorno družbeno posestvo. V inve
sticijskem programu, ki so ga že se
stavili, predvidevalo ureditev uprav
nega središča v Kristancih in treh 
samostojnih delovišč.

V Krištnncih nameravajo urediti 
upravno središče s 110 ha zemlje v 
neposredni bližini. To bi bilo po- 
ljedelsko-živinorejsko središče s po
trebnimi hlevi, svinjaki, skladišči in 
šuparni za kmetijske stroje. Na Moti 
naj bi bilo živinorejsko delovišče s 
40 ha zemlje v enem kompleksu in 
sodobno urejenim čredinskim pašni
kom. V Bučečovcih bi uredili polje- 
delsko-živinorejsko središče, v Ko- 
koričih pa naposled še središče za



DOLENJSKA
P OZ DR A V L J A
M L A DE
GRADITELJE
D o len jsko  gričevje.
Pusta  z im ska p o k ra j i

na ob tra s i osrednjega 
dela bodoče betonske 
hrbten ice  med L ju b lja 
no in  Zagrebom  se je  to 
leto p rebud ila  nenavad
no h itro  iz  zim skega  
dremeža. Ko t gobe po 
dežju  rastejo naselja na 
v a lo v it i p la n ja v i, k je r 
so se že zb ra le  p rve  b r i
gade. P r iš le  so s pesm ijo  
in  trdno vo ljo , da bodo 
neum orno k ro t ile  na ra 
vo; kos za kosom . . .  
m eter za m etrom  . . .  čez 
ska le in  vode . . .  Petde
set tisoč j ih  bo p rehod i
lo  to pot od prvega do

sedeminsedemdesetega 
k ilom etrskega kam na. 
In  vsak kam en bo spo
m en ik  m lad im  g rad ite 
ljem . Zares, neustrašeno  
so se spoprije le  p rve  b r i
gade s š iro k im  cesti
ščem. Pa  n iso same: z  
n j im i so stro ji, k i j im  je  
vd a h n il č lo vek  dvajsete
ga stoletja g igantsko  
moč; med n j im i so m i
nerji, k i bodo d v ig a li 
ska le pod nebes; z n j im i 
smo m i osi, k i dojem a
mo ve lič in o  našega ča 
sa . . .

D o le n j s k a  r a s .  K a k o  
n e z n a n a  in  t i h a  s i  b i la  
o s e  o d  d n e ,  k o  so  te  
o s v o b o d i l e  p a r t i z a n s k e  
p u š k e .  Š e  v č e r a j  s p o k o j 
n o  z i m s k o  p o k r a j in o  je 
d a n e s  p r e p l a v i l  t o k  m l a 
d o s t i ,  k i  b o  u t r i p a l  t j a  
d o  29 . n o v e m b r a ,  d o  d o 
k o n č n e  i z g r a d i t v e  a v t o 
c e s te .

Še k a k  dan, pa se bo
do sre čava li do len jsk i 
km etje z m la d im i g rad i
te lj i na sku p n i poti, na 
poti, k i j i  p rav im o  — 
delo. Zgod i se. da g ro z i 
ob ko šn ji razm etanem u  
suhemu senu m oča po
d iv janega elementa: a l i 
pa se u s ta v i voz sred i 
strmega k lanca . T a k ra t  
se bo zapod ila  na pomoč 
četa b r igad ir jev . Pobož
na ženica bo sram ež lji
vo sk r ila  obraz o ru to  
in zastokata: "Ježeš. to 
lik o  g o lo te !.. "  S ta r i 
očak pa bo potrebpla l 
po golem, rjavem  h rbtu  
postavnega m ladca, re
koč: "Ne s itna ri, stara! 
Raje  p r is ta n i lestev, da 
se bodo m la d i na zoba li 
če še n j.. "

O b  večerih , po ln ih  
srebrne mesečine, se bo 
vk re sa l na robu  gozda, 
ob nase lju  b r ig ad ir je v , 
tabo rn i ogenj. D o lce  
sence p a d a jo na nemo 
stoječe stro je  ob nače ti 
cesti. P r iše l je čas po
č itk a  in  ra zved rila . Čez  
tiho večerno pok ra jin o  
se ra z liv a  pesem m lad ih  
g rad ite ljev . Pesem m la 
dosti in sreče bo našla  
pot o s lehern i do len jsk i 
dom. O s ta la bo zap isa
na o src ih  lju d i, k i tod 
ž iv ijo , še do lgo vrsto  let. 
T ak ra t poreko: " E j. k a 
ko lepo je b ilo  pred leti, 
ko so naši m lad i sp rem i
n ja l i podobo naše zem-

(Nadaljevanj e s 7. strani)
Modna prireditev v Ljutome

ru je dospela svoj namen, a ve
liko zanimanje občinstva, ki je 
obakrat do zadnjega kotička 
napolnilo sicer prostorno kino 
dvorano, je preseglo pričakova
nje prirediteljiev. ki zaslužijo 
pohvalo. Morda bi revija doži
vela podoben uspeh tudi v  os 
lih večjih središčih Pomurja?

K programu, ki ga je kot na
povedovalec smiselno povezoval 
Dragec Novak, je mogoče tudi 
kaj pripomniti; na pr mer to, 
da je dveurni program le malce 
predolg in preveč utrudljiv za 
gledalce, da bi se morda mod
nemu programu bolj prilegala 
lahka glasba (tokrat so program 
izpopolnjevali ljutomerski god- 
beniki, Avseniki v prleški »iz
vedbi«) itd.

Prvi poskus modne rev ije  v 
P om urju  je  pokazal, da imamo 
v ljutom erski »Konfekciji« si
ce r mlado, a mnogo obetajoče 
industrijsko  pod jetje , ki se že 
dobro u v e ljav lja  'in ima tudi 
potrebne pogoje (strokovni k a 
der, kom ercialna prodornost s 
kakovostnim i in cenenimi izdel
ki itd.), da se lahko razvije v 
sodobno tovarno težke konfek
cije, o kateri je  v zadnjem  času
S precej razprav tudi v Pom urju , 

prikazanim i oblačili pa pod-
jetje  že sedaj m nogo prispeva 

boljši preskrbi naših potroš
nikov z oblačili. S. K.

FILM * TELEVIZIJA * ŠPORT * TEHNIKA * FILM * TELEVIZIJA * ŠPORT * TEHNIKA

Brigadirji v prostem času
Do sedaj še na nobeni mladinski akciji ni bilo poskrbljeno 

v taki meri za pestro življenje .brigadirjev v prostem času, 
kot bo to letos na avtocesti. Ves prosti čas bo potekal v zna
menju športnih tekmovanj, predavanj, kino predstav, televi
zijskih oddaj in zabav.

Oglejmo si površno program za organizirano izkoriščanje 
prostega časa, ki ga je pripravil Glavni štab MDB.

Brigade bodo imele v svo
jih centrih 18 televizijskih spre
jemnikov. Vse filme, ki si jih 
bodo mladinci ogledali, bodo 
spremljala predavanja znanih 
filmskih strokovnjakov. Na
selja brigadirjev bodo ozvoče
na.

P red sedn ik  O O  S Z D L  tov. R og i 
iz roča  b r ig a d i zastavo

Vsak dan bodo dobili na 
gradbišče 2000 izvodov raznih 
dnevnikov, vsak teden pa 1000 
izvodov raznih tednikov iz 
vse Jugoslavije. Mladina bo 
ureiala ves čas gradnie svoje 
glasilo »Mladost na avtocesti«.

Med številnimi poljndno-znan- 
stvenimi predavanji bo mladino 
brez dvoma najbolj navdušil 
ciklus predavanj o osvajanju 
vesolja.

Po 1. aprilu bo na avtocesti 
več razstav, med temi zanimiva 
razstava JLA.

Številni športni objekti in 
igrišča bodo nudila brigadirjem

neizčrpne možnosti športnega 
izživljanja.

Ob vsem tem pa se bodo bri
gadirji lahko strokovno uspo
sabljali na raznih tehničnih te
čajih. Prepričani smo, da ne bo 
malo takih mladincev, ki se bo
do na avtocesti usposobili za šo
ferje in traktoriste. Moderni

stroji, ki bodo ves čas dela ne
pogrešljiv pomočnik brigadir
jev, čakajo na mlade graditelje, 
da se bodo naučili z njimi rav
nati.

Poglavje zase je brezhibno 
organizirana zdravstvena služba 
na avtocesti, kjer bo delovalo 
šestnajst zdravstvenih postaj. 
Na vsaki zdravstveni postaji 
bosta delala po en zdravnik in 
ena medicinska sestra. Okrajni 
zavod za socialno zavarovanje 
v Ljubljani je prevzel obvez
nost, da bodo vsi mladinci 
zdravstveno zavarovani

b

M la d in a  b r e z  p r o s to r o v
Mladina mesta Lendava se že 

nekaj let poteguje za primerne 
prostore za svoje kulturno, 
športno, prosvetno in zabavno 
delovanje. Kaže, da teh prosto
rov še prav kmalu ne bodo do
bili. Zaradi tega, ker gre za bi
stveno vprašanje, za vprašanje 
prostorov, je dejanost mladine 
v Lendavi šibka in občasna. 
Znova se je začelo z akcijo zbi-

Težave in uspehi mladine
v Vučji v a si

M ladinci v V ečji vasi so  ze lo  ak 
tivn i in uspešno so d e lu je jo  pri 
osta lih  organizacijah . S k rb ijo  pred
vsem  za izobrazbo svojih  č lanov. 
Lepo štev ilo  jih  redno ob isk u je  
knjižn ico . S e lep še  u spehe pa opa
žamo v K G S, ki jo  ob isk u je  22 m la
d incev. Pretežna večina jih  je  
vk lju čen a  v m ladinsko o rgan izacijo  
in njih  učni uspeh je  v prim erjavi 
s p retek lim i leti nenavadno dober.

S k len ili so  tudi, da bodo tek m o
va li g sodelovan jem  SZDL na b liž 
njih  volitvah . Kot n a jv ečjo  nalogo  
so si pri tem zadali ok rasitev  volišč  
in 100 odst. v o liln o  ud eležb o že v 
ju tran jih  urah. Im ajo pa tudi teža
ve. Nekateri bi se  kaj radi p r k lju -  
č ili m a d in sk i delovni brigadi, da bi 
sod elova li pri gradnji ceste  Ljtib- 
ljana-Zagreb. Toda pri tem im ajo  
ovire: nekaterih  starši ne pustijo, 
drugi m orajo zopet d elati doma itd.

ran ja mladine v mladinsko bri
gado. Ta velika akcija pa opo
zarja tudi vse lokalne činitelje 
na dejstvo, da so doslej prema
lo skrbeli za mladino.

ZENKOVSKA MLADINA 
ZAOSTAJA
Zenkovska mladina je minu

lo leto uprizorila trodejanko 
»Poslednji mož« in z njo gosto
vala tudi v Bodoncih. Sredi lan
skega novembra je imela občni 
zbor in sprejela več sklepov, 
vendar do uresničitve do zdaj 
ni prišlo. Splošna sodba je, da 
je bila mladina nekoč v Zen- 
kovcih zelo dejavna ter dobi
vala pohvale in nagrade, da pa 
zdaj v tem oziru močno za
ostaja. K. L.

OBLJUBE
MLADIH ZADRUŽNIKOV
Aktiv mladih zadružnikov v 

Berkovcih je pred kratkim skle
nil, da bodo letos s pomočjo do
mače kmetijske zadruge prire
dili več tečajev in predavanj, 
na katere bodo povabili tudi 
kmetijske strokovnjake. Po
mladi si bodo v Apačah ogle
dali več vzoni h posestev. Ka
kor kaže, se bo nekaj članov 
aktiva udeležilo tudi delovne 
akcije na avtomobilski cesti 
Ljubljana—Zagreb. C. N.

K a k o  p reživite prosti č a s ?
ANGELA TUHTER,
uslužbenka, Lendava

S rečal sem  jo  na občin i. N jeno  
d elo  j e  posredovanje dela. Sama je  
kom aj k es  vsem dolžnostim  tega re
ferata  pri občini.

»Ste s  hrvaške strani«, sem  dom 
neval.

»Ne, iz B ele  krajine.« Tam je  b i
la od 1942 leta  teren sk i ak tiv ist. 
Zdaj je  član zveza borcev. V Lenda
v i j e  od 1948 leta. D olgo  časa je  
bila v p olitičn i slu žb i. Pa tudi v 
upravni službi j i ugaja.

»In delo v prostem  času?«
»Študiram po nujnem  gosp od in j

skem  delu . Se prem alo časa mi 
ostan e za dolžnosti m atere, gospo
d in je  in uslužbenke.«

Ena hčerka j e  že zaposleno, dru
ga pa bo štu dirala . H otela je  štu di
rati tudi prvo, toda s čim  vzdrževati?  
Obema bo to laže.

DANICA ZGRABLJIC,
uslužbenka, Lendava

Eno le to  slu žb e ni dolga doba. 
Zofo pa j e  delo pri sodniku za pre
kršk e tudi za m lado d ek le  zanim ivo. 
Danica je  sestra  poslanskega kand i

data Janka Zgrabljiča. S tan u je v Pe- 
tišovcib . Prosti čas? Ali sm em o šteti 
pot v slu žb o in domov za prosti čas?

Priprave za strokovn i izpit so sicer  
v prostem  času, toda . . .

»Rada čitam.« je  rekla Danica, 
»toda zadnje čase ne morem.« To je

b ilo  tik pred odhodom  mladinske  
brigade. »Hodim po terenu kot član  
ob čin sk ega  kom iteja m ladine.«

»K oliko brigad irjev  s te  zbrali?«

»Jaz? š t ir i.  Za to lik o  sem  bila  
zadolžena.«

»Torej nič več prostega časa?«

»Včasih za telovad b o v telesn o-  
vzgojn em  domu.«

Redko se srečam  z m ladim i a k ti
v isti. Vem. mladim ljudem  je  vedno  
prem alo časa, ker bi radi vse hkrati 
d oživeli. D ožive li pa im ajo še  m no
go, sam o preveč neučakani ne sm ejo  
biti.

Šahovsko tek m ovan je

B G  l j u t o m e r  : P o 
m u r s k i  t i s k  13.5:4.5

P retek lo  n ed e ljo  je  bil na po
budo sind knlnc podružnice »Pomur
sk i tisk« šah ovsk i dvoboj v 2elezn ih  
d verih  med m oštvom a SP V inograd
niškega gospodarstva Ljutom er in SP 
CZP »Pom urski tisk«.

Po dokaj živahni borbi so p re
p r ič lj iv o  zm agali dom ačini, grafičar-

Republiško finalno tekmovanje
za  " Zl a to puščico"

Turner in Kolmanič —
8. in 9. mesto

Na finalnem tekmovanju za 
»zlato puščico«, ki je  bilo 17. 
t. m. v Ljubljani, sta naš okraj 
zastopala Karel Turner in Dra
go Kolmanič. Dosegla sta zelo

j i  pa so zm agovalce povabili na po
vratni dvoboj, ki bo aprila  t. 1. v 
Soboti.

Šahovsko tek m ovan je m ed obem a 
m oštvom a je  b ilo  prirejno v p očasti
tev skupščinsk ih  vo litev  in je  p recej  
p risp eva lo  k m edsebojnem u zb ližev a 
nju obeh k o lek tivov .

dobre rezultate, saj se je Tur
ner plasiral na osmo, Kolmanič 
pa na deveto mesto.

Vodoravno: 1. m esto v Slov. Prim orju: 5. vrsta p o ste lj
nega pokrivala: 9. d eja n je: 10. vrsta g ibanja; 13. tu je m o
ško ime; 15. gorski m asiv na zahodni obali Južne Am erike; 
16. otok v V elik ih  A n tiljih ; 17. površin sk a m era; 19. dva 
enaka sam oglasnika; 20. gora v zahodni Istri; 21. nem ški 
filozof id ea lističn e  filo zo fije  (1724— 1804); 22. enota za m er
jen je  e lek tr ičn ega  upora (fon.); 24. igralna karta; 26. šk od 
ljiv  za zdravje; 28. oseba, ki je  vsakem u najdražja; 30. 
zanka za lov; 32. organ vida; 33. žen sk o im e; 35. m esec v 
letu; 36. tat, nasilnež; 37. ptica.

N avpično: 1. vrsta začim be; 2. ruska reka; 3. m esto na 
D ravskem  polju; 4. skrajn i del ce lin e; 5. kratica za ok raj
ni kom ite; 6. gora na S ic ilij i;  7. jeza , ža lost; 8. hunski po
glavar; 11. polet; 14. dobrikati se; 13. slik a  z vodenim i bar
vam i; 18. žgana p ijača; 19. oče; 22. oddih, p resled ek ; 23. 
priim ek slov. p isa te lja  M oderne; 25. poseben položaj te lo 
vadca; 26. s toj! (angl.); 27. kratica za v eleb lagovn ico; 29. 
če; 31. rib iška priprava; 33. p ovršin sk a m era; 34. igralna  
karta.

*
R ešitve p o šljite  na uredništvo  PV do vk lju čn o  29. m ar

ca. Izžrebani reševa lc i bodo n agrajen i z lep im i knjižn im i 
nagradam i.

DVE ZA SMEH
Učitelj: »Janez, kako pa to

sediš?«
Janez: »Hvala, tovariš učitelj, 

zelo dobro.«

»Mamica, komu si odrezala ta 
velikanki kos klobase?«

»Tebi, dragec.«
»Oh, samo tako malo.«

K a re l T u rn e r
Med 52 tekmovalci, ki so so

deloval na tem tekmovanju, je 
to vsekakor lep uspeh. Turner 
je  dosegel 551. Kolmanič pa 530 
krogov od 600 možnih.

D ra go  K o lm an ič

P O M U R S K A  M L A D I N A
lani . . .

. . .  na delovni akciji v Mačkovcih
. . . in . . .

. . . š t a b  I. Pom u rske  b r ig a d e . . .
. . . letos

. .. pred  odhodom  nov im  zm agam  n a p ro t i!

POMURSKI VESTNIK, 20. marca 19588
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Š u lin s k i  k o v a č  p r iz n a l  z lo č in
O umoru 47-letn e km etice  S idonje  

K ovačec iz Šu lin ec sm o že poročali 
v zadnji štev ilk i našega lis ta . Mori
lec , 34-letni Evgen Korpič, kovač iz 
Šulin ec, je  več dni vztrajno zanikal, 
da jo  um oril im enovano, naposled  
pa j e  pod težo dokazov sv o je  d e ja 
n je  le  priznal.

Za dobrim i sosed sk im i odnosi med 
K ovačevcevim i in K orpičevim i se je  
sk r iv a lo  n ek aj, za kar so sosed je  s i
cer v ed eli, pa niso upali govoriti, 
k er  jim  je  K orpič, po značaju pohot- 
než in n asilnež, grozil, da bo ubil 
vsakega, kdor bo o  tem govoril: in
tim ni odnosi med um orjenko in sto 
rilcem .

S torilec je  im el doma ženo in š ti
ri nedorasle otrok e, vendar je  svojo  
družino strahoval in p retep al. Zena 
je  sicer ved ela , da j i  mož ni zvest, 
saj je  im el razm erje z več žen sk a
m i, vendar mu tega ni upala očitati. 
S voj zaslu žek , ki j e  bil kar ob ilen , 
je  K orpič večinom a zapravil, dru ži
na pa je  doma stradala.

Ko se j e  K ovačeveca tistega  usod
nega večera  odpravila  dom ov z žen 
sk e  p rired itve, jo  j e  K orpič s p ri
govarjan jem  a li s  s ilo  p rived el na
zaj v gostiln o , pozn eje pa jo  um oril, 
v erjetn o  zaradi tega, ker ga je  za
vrn ila . Ko je  m orilec svojo  žrtev  
zabodel, jo  je  od vlek el proti b liž
njem u gozdičku in jo  hotel tam po 
v sej verjetn osti zakriti.

V aščani so takoj zasum ili, kdo je  
um oril K ovačecevo. P retresljiv  do
godek pa se  je  p ripetil na storilčev i 
dom ačiji; 10-letna hčerka um orjenke  
j e  p rih itela  k sosedu in vzk lik n ila:  
»Stric, zakaj ste  um orili m ojo ma
mo?« Zakrknjeni m orilec se  je  raz
burjenem u otroku sam o cin ično  
sm eh lja l, češ, zakaj b leb eče , soj je  
ni um oril on.

Šulin sk i kovač čaka sed aj v za 
poru na zasluženo kazen, ki naj bo

SOBOŠKA KRONIKA
R ojstva in sm rti od 8. d o  15. m ar

ca 1958.

R odile so: M arija Marton iz D o
brovnika, dečka; T erezija  Sm ej iz 
M. Sobote, dek lico; M atilda Rodila 
iz  L ipovec, dek lico; M arjeta Bedek  
iz  D om an jševec, dek lico; M arija Ba- 
ler  iz Kroga, dek lico; M arija Ftičar 
iz  Polane, dek lico; M arija Bagola iz 
B eznovcc, dek lico; Jožica Zavec iz 
M. Sobote, dečka; E m ilija  Balažič iz 
D o k ležo v ja , dečka; K arolina Sušec iz 
S k ak ovec, dek lico; M ilka BolkoviČ  
iz  M. Sobote, dek lico; E lizabeta  
Laslo iz D ob rovn ika, dečka; G rozda 
M itkovič iz M. Sobote, dečka; Irena  
Žganjar iz Punovec, dečka; Ana 
G rantaša iz G rlave, dek lico; Marta 
H orvat iz R akičana, dečka; Marija 
Žlebič iz Budinec, dečka; T ilik a  
Špur iz C vena, dečka; M arijo K auf
man iz Bodonec, dečka; Etelka Zver 
iz  Puconec, dečka; Irena F legar iz 
M. Sobote, dek lico; K ristina Bertala- 
nič iz K roplivnika, dek lico; M arija 
C olik  iz T rnja, dečka; Irena Beznec  
iz  V anečc, dečka; Julijana H alabarcc  
iz  Banfja, dek lico; K ristina Livro iz 
Prosen jak ovce, dečka in M arija 
Sebjan  iz Rakičana, dek lico .

Um rla je: Anu Žalik iz Rakičana, 
stara  91 let.

NESREČE IN NEZGODE

Pri delu  s cirk n lark o  si je  močno  
poškodoval prste desne roke 34-letni 
m izarski pom očnik Ivan Lipar iz G or. 
l.ak oša , zaposlen pri m izarstvu Len
d ava.

Pri sm učanju si je  poškodoval 
d esn o  koleno 14-letni N ikolaj Norčič  
iz  Rakičana.

»Kmetijsko gospodarstvo Dor
nava pri Ptuiu proda zaradi 
zmanjšanja obdelovalne površi

ne:
Traktor Steyer s kosilnico, plu

gom. prikolico, izruvačem za 
na brano in trosilcem za 
gnoj.

Traktor Chelmers z dvobrazd- 
nim plugom in jermenico.

Oba traktorja sta naprodaj 
po zelo ugodni ceni in ug-odnh 
pogojih. 0-235

DVA ČEVLJARSKA STROJA »Sin- 
ger« levoročni — c ilin d er  v od l ič- 
nem stanju z k om pletno č e v lja r 
sko oprem o prodam . T erez ija  Ja- 
k o lič , S red išče  ob D ravi 116.

POMURSKI VESTNIK
Izdaja Č asopisno in za ložn i
ško p od jetje  »Pom urski tisk« 
v Murski Soboti — D irektor  
in odgovorni urednik Dragan  
F lisar  — U redništvo: Murska 
Sobota, Š tefana Kovača 16 —
— T elefon  138 — Uprava: M. 
Sobota, K ocljeva ulica 7 — 
T elefon: 53 — O glasni in na
ročniški od d elek : Š tefana Ko
vača 16 — T elefon  138 — N a
ročnina četrtletn a  106. p o lle t
na 200. ce lo le tn a  400 d inarjev
— Rokopisov ne vračam o in 
ne odgovarjam o zan je — T e k. 
račun pri Komunalni banki, 
M. Sobota, š tev . 64-KB-I-Ž-365
— Tisk Pom urske tiskarne v

Murski Soboti

taka, da bo zad oščen je za ra zb u rje
ne p reb iv a lce  obm ejn ih  k rajev  na 
G oričkem . V sekakor: K orpič dolgo  
ne bo več ustrahoval m irnih vašča
nov!

MALI OGLASI
CENA MALIH OGLASOV: Beseda 10 
d inarjev , med dve črti beseda 30 din. 
Ženitbeni og lasi — beseda 30 din . Na 
og lase, k i so pod š ifro  ozirom a na
slov  v oglasn em  oddelku , se  prib ije  
50 d inarjev .

OPOZORIT.O! VSA OBVESTILA IN 
MALE OGLASE bom o ob jav ili le  ta
krat, ko bo vplačan tudi znesek  za 
ob javo. Stranke, ki zah tevajo  p ism e
ne n aslove  oglasov ali kako drugo 
in form acijo , naj v lo ž ilo  za odgovor  
znam ko za 15 d inarjev . V nasprot
nem prim eru ne b o m o  o d g o v a r ja li . 
N aslovov, ki so pod šifro , ne izd aja
mo! Za postani denar v navadnih  
pism ih ne odgovarjam o.

NOV " R O B I "  š t e d i ln ik  in  š p o r t 
NI OTROŠKI VOZIČEK, orod n o  
prodam . — Š tib erc . L en d avsk a  c .  
10. IV . n. (b lok ). M urska Sobota. 

50-L E T N I IN T E L IG E N T  iz  m eesta , ki
prihaja mesečno 3-krat v Mursko Bratonec
S o b o to .  I š č e  i n te l ig e n tn o  p r i j a te 
1 l i r o  d o  45 le t z a ra d i r a z v e d r i l a
D o p ise  na o g lasn i o d d e lek  pod 
" P o m la d "  M-221

OTROŠKI V O Z IČ E K  G L O B O K  d o 
b r o  o h r a n je n .  p r o d a m . V p r a š a t i  
Lendavska 33. M-222

OTROŠKI VOZICFK v d o b r em V a 
nju ugodno prodam . Zvezna nl . 2.

M-220
60-LETNA VDOVA že li spoznati 

vdovca ali sa m ca, kateri bi naj 
im el stan ovan je. Vse potrebno se  
lah k o poizve na oglasnem  o d d el
ku. M-224

POSESTVO VSEH KUL T U R  v  iz m er i
2 80 ha zem lje , prodam . Posestvo
lež i ob g lavni cesti. Ana Petovar. 
S e lce , p. V oličina. M-225

PES VOLČJAK SE JE ZATEKEL v 
L ju tom eru. Kdor ga izsled i, dobi 
lep o  nagrado. M. B orovič, C ve n 
pri Ljutomeeru. M-242

38 AROV LEPEGA GOZDA blizu  
Spod njega Kran j a .  prodam . N a
slov v oglasnem  oddelku. M-226 

1000 KOM. ZIDNE OPEKE votle  
60 x  30 X 22 in betonsko okno  
180 X 150 cm ugodno prodam za
radi se litv e . L jutom er, L end av
ska 10. M-227

SAMSKO SPALNICO iz m ehkega le 
sa ugodno prodam . Sum rič, ša -  
lin c i 39, K riževci pri Ljutom eru.

M-228
ENOSTANOVANJSKO HIŠO, z d a n o ,  

z 10 arov vrta, prodam . Cena  
930 000 din. N aslov v oglasnem  od
d elku . M-229

55-LETN1 OBRTNIK želi spoznati 
značajn o d ek le  do 30 let zaradi 
žen itv e . P ism ene ponudbe poslati 
na og lasn i od d elek  PV pod »Lepa 
pom lad«. M-230

INTELIGENTNA VD OV A, stara 28 

let, brez otrok , z lastnim  stan o
van jem , že li spoznati p rija telja  
do 40 let. Ženitev ni izk ljučeno. 
Pism ene ponudbe poslati no o g las
ni od d elek  PV pod »H repeneča  
ljub ezen«. M-231

USLUŽBENKA, stara 25 le t , želi 
spoznati tovariša d j  32 let za 
spom ladan sk e sprehode v naravo. 
Ženitev ni izk lju čen a . P ism ene po
nudbe na oglasn i oddelek PV pod 
naslov  »P rijetn o razvedrilo«.

M-232
RESNEGA MOŠKEGA, sta rejšeg a 

upok ojenca do 60 le t , potrebujem  
za pom oč pri delu na k m etiji. 
O stalo  po dogovoru. Ponudbe na 
og lasn i oddelek  pod »Pošten«.

M-233
APARAT ZA MASAŽO v odličnem  

stan ju  ugodno in poceni prodam. 
N aslov v oglasnem  oddelku.

M-240
RAZPRODAJA k m etijsk ega  orodja, 

dne 30. 111 1038, ob 13. uri v P o
lancih  št. 24.

VINOGRADNIŠKO
GOSPODARSTVO

LJUTOMER
p r o d a j a :
Tovorni avlo Ford nosilnost 4 t 
Mlatilnico »Zmaj« 1070 
Motorno kolo Victoria 200 ccm 
Diesel motor Viktor 12 KS 

(stabilni)
Motor Winzerknecht 6 KS 
Vprežna kosilnica Lanz 
Izruvač za krompir (vprežni) 
Srednji in težki vozovi 
Okopalniki
Čistilec za zrnje (trier) 
Skobelnik
Kultivator — vprežni 
Luščilec za koruzo 
Vinogradniške nabrbtne škro

pilnice
Traktorska krožna brana 
Trosiiec za hlevski gnoj 
Traktorski trobrazdni plug 
Traktorski enobrazdni plug 
Srednje težke in lahke sani 
Radioaparat Telefunken 
Radioaparit Pfilips 
Razno sobno in posteljno opre

mo itd.
Navedeni predmeti se bodo 

prodaiali na javni licitaciji dne 
23. III. 1958 od 10 ure naprej 
na Pcdgradju. Prednost pri na
kupu imajo socialistič. sektorji.

Z D R A V S T V E N A  
D E Ž U R N A  S L U Ž B A

ZDRAVSTVENA DEŽURNA  
SLUŽBA
N ed elja , 23. marca 1958.
Dr. T a la n y i-P fe ifer  Len v K rekovi 

u lici.
O rdinira v sp lošn i um hulanti od 

8. do 12. ure, v nuj t h prim erih po- 
pou in e in p om oč n a  stan ovan ju .  

T edenska nočna dežurna služba  
od 24. do 30. marca 1958.
Dr. Vučak Štefan , stan u je v U lici 

A lija  Kardoša.

PROSTOVOLJNI 
KRVODAJALCI 
od 11. do 15. marca 1958.
H elena K ovačič iz Pcčarovec, dru

gič; Štefan G yerek  iz M. Sobole; 
Karel Kaus in Karel A n drejč, oba iz 
G radišča; Ana Nem ec in Bariča Traj- 
barič, obe iz F ilovec; A gala Jakob, 
M arija Sobočan, K atarina Forjan; 
A lojz Forjan, Štefan R engeo, M arija 
Lebar, Ana Sraka, Ana Raduha, Jo
žef T ratnjek , M arija Jakob, Ivan 
K olar, Francka M esarič, Stefan Trat
n jek , A lojz  Zver, Marta Barbarič, 
M arija Sraka in M arija M esarič, vsi 
iz  Lipovec; Jožef Pivar, V inko C olih , 
Marta Vohar, M arija M esarič, Agnez  
L egen. Ana M ertik, M arjeta Sebjan, 
Ana H orvat in Kolar T erez ija , v si iz 
B retonec.

OK RA JN A GASILSKA 
Z V E Z A  v M . Soboti obvešča
V olitve v zvezn o  in rep u b lišk o lju d 

sk o  skupščino:
Vabimo vodstva vseh  gasilsk ih  

društev, da si v n ed eljo  dne 23. 
marca ob volitvah  v zvezn o in 
republiško lju d sk o  skupščino pri
zad evajo , da bodo člani že  v ju 
t r a n j i  urah oddali sv o je  g lasove, 
s čim er bo gasilsk a organizacija  
ponovno pokazala svojo  predanost 
kot pri zadnjih  v o litv a h .

D ruštvena vodstva naj se  p ove
žejo  s SZDL in ji pom agajo p ri 
izvedb i v o litev . Iz p isarn e OGZ

PREKLIC
Preklicujem neresnične izja

ve, ki sem jih izrekla proti Ste
fanu in Mariji ter jih obžalu
jem. Ljudmila Muršič.

T E D E N SK I KO LEDAR
N ed elja , 23. marca — Slava  
P on ed eljek , 24. marca — SimoD 
T orek, 25. marca — Minka 
Sreda, 26. marca — Predrag  
Č etrtek , 27. marca — Sredan  
Petek , 28. m arca — Janez 
Sobota, 29. m arca — C iril

K I N O
MURSKA SOBOTA -  od 21. do 23. 

marca am eriški barvni film : 
»Krogla čaka«. Od 23. do 27. m ar
ca sovjetsk i barvni film : »Peda
goška poema«.

GOR. RADGONA — od 22. do 23. 
marca anglešk i film : »Skozi pe
kel«. Od 26. do 27. marca ita lija n 
sk i film : »10 ljub avnih  pesmi«. 

SLATINA RADENCI — od 22. do 23. 
marca ita lijan sk i film : »Kruh, lju 
b ezen , ljubosum nost«. 27. marca 
ita lijan sk i barvni film : »D ekle z 
reke«.

LENDAVA — od 21. do 23. marca 
am eriški film : »Pago — Pago«. Od 
25. do 26. marca am erišk i film : 
»Po krivem  obsojen«.

LJUTOMER — od 22. do 23. marca  
ruski film : »M ojstri rus kega ba
leta«. 26. marca am eriški film : 
»Vrag v telesu«.

BELTINCI — 22. in 23. m arca jugo
s lovan sk i film : »D ekle in hrast«. 

VERŽEJ — 22. in 23. marca am eri
ški barvni film : »Daj gas, Džo«. 
27. marca šv icarsk i film : »Otroci
Fvronog.

TURNIŠČE — 22. in 23. marca an g le
ški barvni film : »Hopson v Hiši 
A ngelik '« .

VELJKA POLANA — 23. marca fran
cosk i film : »T rp ljen je«.

KRIŽEVCI PRI LJUT. — 22. in 23. 
marca »Na koncu reke«. 26. in 27. 
marca ita lijan sk i film : »Bandit
M usolino«.

V R E M E N S K A  N A P O V E D

z a  č a s  o d  2 1 .’ d o  3 9 . m a r c a

V  s p l o š n e m  n a s t a l o  v r e m e  z   
razmeroma pogostimi, večji del 

snežnmim i
t e  p a  b o d o  t r a j a l e  v e č  k o t  
d n i .  v e č j a  p r e h o d n a  o t o p l i t e v  
s e  p r i č a k u j e  o k o l i  2 3  m a r c a  i n   
m o r d a  t u d i  o k o l i  2 8 .  m a r c a .   
v e č j a  o h l a d i t e v  p a  p r e d v s e m  
o k o l i  2 6 . m a r c a .

NOVO! NOVO!
V KNJIGARNAH IN PAPIRNICAH 

»DOBRA KNJIGA« — M. Sobota. »VESNA« — Lendava. 
Ljutomer in Gor. Radgona lahko kupite po 20. marcu brošuro

»OSNUTEK PROGRAMA ZVEZE KOMUNISTOV 
JUGOSLAVIJE«

ki obsega 200 strani in stone 160 din. izdala pa jo je Cankar
jeva založba v Ljubljani.

Pohitite, da brošurna ne bo pošla!

Komisja za razpis delovnih mest pri Komunalni banki v Murski 
Soboti

razpisuje sledeča delovna mesta za:
2 KREDITNA REFERENTA 

2 LIKVIDATORJA 
2 KNJIGOVODJI

Pogoji: Kandidati morajo imeti dovršeno srednjo šolo in iz
polnjevati pogoje iz 31. člena Zakona o javnih uslužbencih. 
Prednost imajo kandidati z bančno prakso ali prakso v knjigo
vodstvu gospodarskih organizacij.

Osnovna in položajna plača po Zakonu o javnih usluž
bencih.

Prošnje z življenjepisom in navedbo dosedanjega službova
nja je predložiti pri Komunalni banki Murska Sobota.

R A Z P I S
Komisija za razpis uslužbenskih mest pri Okrajnem zavodu 

za socialno zavarovanje v Murski Soboti
r a z p i s u j e

na podlagi 36. in 37. člena Zakona o javnih uslužbencih (Uradni 
list FLRJ št. 53/57) uslužbensko mesto

R A Č U N O V O D J E
Pogoji: računovodja s srednješolsko izobrazbo in pet let 

prakse v stroki.
Prošnje, kolkovane z din 30, in življenjepisom z navedbo 

dosedanjega službovanja je  poslati razpisni komisiji v zaprti 
kuverti.

Rok razpisa 31. marec 1938.

Na podlagi 21 člena Zakona o pristojnosti občinskih in 
okrajnih ljudskih odborov in njihovih organov, (Ur. list FLRJ, 
št. 52/57) komisija za razpis mest direktorjev in upravnikov pri 
Občinskem ljudskem odboru Lendava razpisuje mesto

UPRAVNIKA
mestne komunalne ustanove Lendava.

Pogoj: Srednja strokovna izobrazba in najmanj 10 let 
službene dobe.

Pravilno kolektovane prošnje je treba vložiti v roku 15 
dneh od dneva objave razpisa pri Občinskem ljudskem odboru 
Lendava. _____

Komisja za uslužbenske zadeve pri Občinskem ljudskem 
odboru Lendava na podlagi 33 čl. Zakona o javnih uslužbencih 
(Ur. list FLRJ št. 53/57) razpisuje mesto

SEFA ODSEKA ZA GOSPODARSTVO IN KOMUNALNE 
ZADEVE

pri občinskem ljudskem odboru Lendava.
Pogoj: Dokončana ekonomska fakulteta s 3-letno prakso 

ali dokončana srednja šola s 15 let službene dobe.
Pravilno kolkovane prošnje je treba vložiti v roku 15 dni 

od dneva objave razpisa pri Občinskem ljudskem odboru Len
dava. 0-2 tl

LAJOS ZILAHY: 23

SMRTONOSNA POMLAD
Sam sebi sem se čudil, kako sem ga lahko to vprašal s tako 

mirnim glasom. Turkevey me je vodil od člana do člana in me 
vsakemu predstavil. Toda takrat se mi je že vrtelo v glavi In 
nisem več slišal imen, niti si zapomnil obrazov.

Strup, ki. je  kanil vame, je pričel delovali in srce mi je 
tako močno bilo, da sem komaj dihal. Umaknil sem se v neki 
kot in naročil konjak. Prevzel me je strašen nemir, dušil me je 
ravno takšen občutek, kot takrat v nočnem zabavišču, ali takrat, 
ko sem Jožo spremljal na kolodvor.

Pijan od te bolečine in nekoliko tudi od mnogih konjakov, 
sem čez pol ure stopil v sobo za kvartanje. Sedel sem na visok 
stol in opazoval gibanje rok nad zeleno prevleko.

Videl sem, da igrajo bakarat, toda nisem razumel, kdaj 
bankir dobi in kdaj izgubi. Segel sem v denarnico in vrgel de
nar na mizo. Bankir se je ozrl vame in tudi igralci so me gle
dali. Kaže, da je moja vloga bila nenadno velika. Karte so po
letele — nastopila je tišina — in potem je v dvorani bilo sli
šati glasno mrmranje. Nisem vedel, so se ostali čudili ali zgra
žali. Nisem vedel niti, če sem izgubil ali dobil. Potem je sledilo 
izplačilo in izplačali so tudi moj delež. Dobil sem. Turkevey 
je pristopil k meni in mi pojasnil, kdaj človek izgubi in kdaj 
dobi igro. Zdaj sem že skrbno sledil igri, prevzel me je neki 
prijeten nemir in ves sem se predal igri. Igra se je končala 
okrog osmih pred večerjo; nisem prešlel denarja, toda videl 
sem, da sem priigral precejšen znesek.

Ko sem stopil skozi klubska vrata, sem sam pri sebi sklenil, 
da več ne bom kvartal. Ne zaradi tega, ker bi se bal te strasti, 
toda spomnil sem se najrazličnejših kvartopirskih tragedij.

Drugi dan sem izgubil ves svoj denar. Po večerji sem od
šel domov, vzel iz predala hranilno knjiižco in to noč izgubil 
več, kot je  znašal moj dvoletni dohodek. Zjutraj ob treh sem 
se vračal proti domu z nemirom v srcu, ki ga ni hotelo biti 
konec. Drugi dan sem do poldneva ostal v postelji, ne da bi za
tisnil oči. Barve, kocke in figure kart so mi plesale pred očmi 
in srce mi je enakomerno, glasno udarjalo, kot bi nekdo v tesni 
sobi hodil gor in dol. Proti poldnevu sem z dolgim in globokim 
vzdihom skočil iz postelje.

Dopoldne sem taval po ulicah brez cilja in z nekakšnim 
žgočim notranjim nemirom. Na temenu sem v velikosti dlani 
občutil čuden pritisk in ves zaprepaden spoznal, da je to zna
menje živčne bolezni. Grlo sem imel suho in zdelo se mi je, 
da mi srce tudi zdaj bije močneje in hitreje kot običajno. To 
razbijanje srca je bilo prav takšno, kot bi se mi nekaj pre
metavalo v prsih in spomnil sem se svoje zbirke insektov, na 
etrov zadah plavih in zelenih bub in lahke, štirioglate šote, v 
katero smo zabadali dolge in tanke igle in spomnil Sem se 
majhnega večernega metulja temnordečih kril, ki se je pre
boden s takšno tanko, dolgo iglo toliko časa otepal, da je ves 
prah stresel s sebe.

Na nekem zapuščenem trgu sem sedel na prazno klop in 
utonil v razmišljanje. Nekaj bi moral storiti, moral bi si po
iskati zdravilo, da bi pregnal to ostro bolečino. Kaj naj počnem? 
Edit je  bila ničemurna in neusmiljena, lažniva in brezznačaj- 
nd. Okrog usten — da, to je popolnoma gotovo — se ji je za
rezala neprijetna, naravnost odvratna črta. Č e  dobro premislim 
in se spomnim obrazov znanih gledaliških igralk in druzlh 
žena, njeno lice potemni in reči moram, da ni b:lo niti lepo. 
Koliko bolj odkrit, čist in lepši obraz ima Joža! Zakaj se torej 
mučim zaradi nje? Zgrbančenih obrvi sem sedel na klopi in 
napenjal možgane, da bi zbral vse neprijetne spomine nanjo —• 
ko je obirala grozdje in nalagala svojo mater in ko je prv:č iz
zvala mojo zaprepadenost; prizore najinega zadniega srečanja 
in jen sprehod z Ahrenbergom, ko sem jo zasledd na Dunaju 
v ulici Nibelungen — zdaj sem vse to zbral ih pritisnil na srce, 
da bi s tem zaustavil njegovo bolno, vznemirjeno razbijanje. 
Toda občutil sem grozo kakor um rajoči, ki s š:roko razprt;mi 
očmi zaman pritiska dlan na svežo rano, iz katere mu odteka 
kri. Zaman sem mislil na vse slabo, kar sem vedel o nji, izza 
priprtih oči sem jo jasno videl tam na hodniku, ko je naslo
njena na ograjo poslušala fonograf, ki je trobil na dvorišču, 
ko sem prvič šel mimo nje in prvič občutil duh sveže zlikane 
obleke, las in ramen. Drhteča usta mi je preletel okus prvega 
nezavestnega in predrznega poljuba tam v temnil sobi, v po- 
bešenih rokah sem čutil opojno otrplost prvega objema. In 
zdaj — kakorkoli sem skušal pobegniti pred temi mislimi — 
sem skoraj omamljen sedel tam na klopi. V mislih sem zganil 
z roko in se dotaknil njenih kolen. Njeno vročo dlan sem zopet 
čutil na svojem vratu in spomin na to vznemirjenost je  spet 
vzplamtel v mojem srcu, toda že naslednji hip se je ta žar 
spremenil v vitriol, ki je zopet žgal svežo rano. Skočil sem po
konci, ker sem čutil, da me misli zopet ženejo proti ulici Ag, 
čeprav sem vedel, da me tam, v tisti sobi čaka mučilnica spo
minov.

Odprl sem oči, ki so se mi med tem same zaprle, kot bi se 
pred menoj spustila temna zavesa in bi me obdal tajinstveni 
polmrak, v katerem drobni šumi, zvoki in šuštenie svile živijo 
svoje posebno življenje. Bos, umazan otrok je stal pred menoj, 
lizal bonbon in strmel vame. Ko sem ga pogledal, se je obrnil 
iu odšel, kot bi se me bil zbal.

Z naglimi koraki sem stopil po neki neznani ulici.
Bilo je poldne.
V ozki in globoki ulici so se zaspane kočije pomikale m:mo 

mene, od časa do časa je kakšen kolesar zdrvel mimo in glas 
njegovega zvonca se je razsul po pločniku kot raztopljeno 
srebro..

R A Z P I S
Na podlagi 126. člena uredbe o izvrševanju  proračunov in računo- 

vd slven em  p oslovanju  državnih organov in zavodov (Ur. list FLRJ št. 
35/55) in 30. člena uredbe o cestn ih  sk ladih (Ur. list FLRJ št. 19/56)

Uprava za ceste OLO M. Sobota razpisuje 
JAVNO USTNO ZMANJSEVALNO LICITACIJO

za dobavo (produkcijo — kopanje) in razvoz prcdca ter razvoz, 
tolčenca za potrebe vzdrževanja okrajnih cest III. reda, v 1. 1958
Licitacija se bo vršila sektorsko za posamezne okrajne ceste kot 

sledi:
1. V K riževcih pri Ljutom eru, dne 25. 3. 1958 z začetkom  ob 8 uri

v prostorih gostiln e »Sadi«, za ok rajn e ceste , ki se n ah ajajo  na
področju te občine.

2. V Gor. Radgoni, dne 26. 3. 1958 z začetkom  ob 8 uri v prostorih
občinskega ljud sk ega odbora, za okrajne c este , k i se nahajajo  na
področju te občine.

3. V G ornjih Petrovcih , dne 28. 3. 1938 z začetkom  ob 8 uri v pro
storih občinskega ljud sk ega odbora, za ok rajn e ceste , k i se na
hajajo  na področju te občine.

4. V Lendavi, dne 4. 4. 1958 z začetkom  ob 8 uri v prostorih  o b čin 
skega ljud sk ega odbora, za okrajne ceste , ki lež ijo  na področju  
te občine.

5. V Murski Soboti, dne 5. 4. 1958 z začetkom  ob 8 uri v prostorih  
O krajne uprave za ceste . Lendavska cesta 22. Tu se bo lic itira lo  za 
ok rajn e ceste  s področja več občin.

D obava (produkcija — kopanje) prodca se bo vršila  po gramoznicah  
z akordnim  sistem om  dela na podlagi u stanovitve rednega delovnega raz
m erja z d elavci. Tudi razvoz prodca se bo vršil iz posam eznih gram oznic  
na ok rajn e ceste , to lčen ec pa z že lezn išk ih  postaj in tudi iz kam nolom a v 
Sotin i na okrajne ceste . D obava (kopanje) prodca se bo plačevala  od ku
bičnega m etra, razvoz prodca in tolčenca pa od kub ik-kilom etra.

Pravico udeležiti se lic ita c ije  za dobavo (kopanje) prodca im ajo vsi 
delavci — in teresen ti, za razvoz prodca in tolčenca pa gospodarske orga
n izacije  v okviru sv o je  dejavn osti in zaseb n i obrtni obrati za dela in 
storitve, ki ustrezajo  njih ovi d ejavn osti. Zastopniki gospodarskih orga
n izacij m orajo im eti od upravnega odbora pooblastilo , da sm ejo v imenu  
organ izacije  nastopiti na lic ita c iji, prevzeti p revoz in sk len iti pogodbo. 
Zasebni obrtniki m orajo dokazati svojo  upravičen ost z zadevnim  obrtnim  
d ovoljen jem .

Vsa ostala podrobnejša navodila lahko in teresen ti dobijo vsak dan 
na upravi za ceste  v M. Soboti, oz. od n jen ih  nadzornikov po terenu.

POMURSKI VESTNIK, 20. marca 1958 9



RESNICA O SNEŽNEM ČLOVEKU
Znanstvenniki si niso edini, ali snežni mož živi ali ne — Sovjetski znanstvenik

Pronin je videl "čudno bitje" v Pamiru
Že 60 let pišejo o snežnem človeku. Zadnja leta je  sicer 

utonil v pozabo. Zdaj pa ga je spet potegnil na svetlo mladi 
sovjetski znanstvenik A. G. Pronin, ki se je  kot vodja hidro
grafske skupine udeležil ekspedicije leningrajske univerze v 
pogorju Pamir. Mladi znanstvenik trdi, da je  lansko jesen vi
del na pobočjih tega orjaškega pogorja bitje, ki bi utegnilo 
biti snežni človek.

N jegova izjava je  o d jek n ila  po 
vsem svetu. Kako tudi ne bi: resni 
znanstven ik trdi, da b itje , ki ga je  
videl h iteti po pobočjih Paraira, ni 
opica, čeprav ji je  nekoliko  podob
no, tudi ne m edved, tem več verjetno  
»človek d ivjih  krajev«, kot im enu
je jo  prebivalci v obm očju Pamira 
b itje , ki mu drugod po svetu p ravi
jo  snežni človek .

Kdaj so  sploh zapazili prve s le 
d ove tega skrivn ostnega bitja?

Prvič so om enil snežnega človeka  
pred 59 leti. A nglež W eddel, m ajor 
britanske vojsk e in alp in ist, se je  
leta  1899 vzpenjal na K anšenjung v 
H im alaji. O koli 5700 m visoko je  
naletel na sledove nekega dvonož- 
nega bitja. S led il je  sledovom , ki 
so se izgubili v neprehodnih stenah. 
Major je  o tem pripovedoval, a nih
če ni jem al njegovega govorjenja  
resno. M enili so, da je  pod vplivom  
govoric, ki so sto letja  k rožile med 
prebivalci okoli H im alaje in po T i
betu.

Š e le  brzojavka anglešk ega alp i
nista Hovvarda Berryja j e  vzbudila  
v eč je  zanim anje. On in njegovi no
sači »šerpe« so govorili, da so videli 
stop in je  »jetija«, kor pomeni v j e 
ziku tam kajšnjega p rebivalstva sn ež
ni č lovek . Lela 1923 je  neka ek sp e
d icija v višini 6000 m etrov videla  
»predm ete«, ki so se pom ikali po 
zasneženi strm ini. Sto m etrov v iše  
so člani ek sp ed icije  zagledali »sto
pinje« . . .

D ve leti k asn eje  je  raziskovalec  
Tom bozi v idel ne le  stop in je , tem 
več tudi pravega snežnega človeka. 
To se je  zgodilo na obm očju Sikhina, 
prav tako v H im alaji.

Leta 1930 je  zapisal književn ik

Jean M arques R iviere znim ivo zgod
bo po pripovedovanju rom arjev iz 
Buhtana. Romarji so na poti v sv e 
tišče  v isok o v gorah zagledali na 
neki planoti skupino kakih dvanaj
stih snežnih mož, ki so  se sto je  v 
krogu pregibali v ritmu bobna. Bili 
so nenavudno visok i: tri m etre do 
tri in pol m efra. T elo  jim  je  bilo  
pokrito z rdečkasto dlako, v obraz 
pa so bili podobni opicam . Med se
boj so se  sporazum evali z neko čud

no govorico. Romarji so jih  na sk r i
vaj opazovali. Ko pa so jih  snežni 
m ožje zagled ali, so rom arje napadli 
in jih  m nogo pobili.

Leta 1937 je  A nglež R. Covvlbuch 
na neki planoti v H im alaji naletel 
na sled ove, ki so bili ze lo  podobni 
stopinjam  človeka z bosimi nogam i. 
Sled ove je  fotografiral, zoologi Bri
tanskega m uzeja po so ugotovili, da 
so stop in je  podobne sledovom  ve lik e  
opice vrste Langur. Pred drugo sv e 
tovno vojno sta našla sled ove  še  
Tellm an in Smith — eden v v išin i 
5000, drugi pa 5800 m etrov. Zoologi 
so tedaj trd ili, da so to sled ov i m ed-

K ra lj ica  ž ep a rjev
43-letna kraljica  am eriških  žepar

je v  Mrs. Maud G reen, ki je  zaradi 
tatvin  presed ela dobršen del ž iv lje 
nja v zaporu, se  je  pred kratkim  
poročila z detektivom  neke v e lik e  
trgovske hiše iz St. Lousa v ZDA. 
Oba sta se sezn anila  pri op ra v lja 
nju svojega poklica, ko je  sedanji 
mož ujel dolgoprstno Maud in se 
van jo  — za lju b il. Tudi Maud je  
predstavniku tiska in radovednem u  
občinstvu povedala, da je  bila  to 
»ljubezen na prvi pogled«.

veda. Ta čas je  alp in ist C lipton  
trd il, da je  videl luke stop in je  tudi 
na led en ik ih  in da j e  b itje  s takimi 
nogam i preskakovalo  prepade in se 
oprijem alo  pri tem z nožnim i prsti 
sten.

Po drugi svetovni vojen i j e  odšla  
v vzhodno obm očje Pamira neka 
sovjetsk a  ek sp ed icija , da bi dognala  
resn ico o snežnem  človeku . A vrnila  
se  je  praznih rok.

Znova je  postal snežni č lovek  ak
tualen 1953, ko je  hotela osvojiti 
Mount Everst britanska eksp ed icija  
pod vodstvom  Hunta. S top in je , ki 
jih  je  Hunt op isa l, so zelo podobne 
onim , o  katerih je  govoril Tombozi 
leta 1925. Leta 1955 in 1956 so se  
Rusi znova u kvarjali s snežnim  člo
vekom . Dva učenjuka sta o njem  
p isala č lan k e v biltenu geografsk e
ga društva S o v jetsk e  zveze . Njuna

teza je  b ila , da j e  obstoj snežnega  
človeka verjeten .

O dm evi na nedavno Proninovo iz
javo, češ da je  v idel snežnega č lo 
veka, so zelo  štev iln i. Mnogi uče
njaki so  povedali k temu svoja m ne
nja, tudi zelo  nasprotna. U gledni 
sovjetsk i znanstven ik N. S irotin jin  
pa je  o snežnem  človeku rek el: »Ni 
izk ljučeno, da snežni č lovek  obstaja. 
Ni treba pozabiti, da je  bila  H im a
laja zib elka človeštva  in da se  je  
iz teh k rajev  človek  šir il po svetu.*

In d ejan ja  znan stven ik ov na Pro
ninovo izjavo: sovjeti bodo v bo
dočnosti posla li v obm očje Pomira 
ek sp ed icijo , ki bo izk ljučno razisk o
vala obstoj snežnega človek a . Tudi 
Am erikanci p r ip rav lja jo  ek sp ed icijo  
z istim i nalogam i. Po nekaterih  v e
steh pa snežen ega č lovek a  že sedaj  
zopet iščejo .

Preplah zaradi diamanta
Na leta lišču  v Am sterdam u je  bi

la te dni prava panika. N ekaj dni 
pred prihodom posebnega letala iz 
ZDA je  zased la vse zgradbe le ta li
šča p olic ija , na sto tin e oboroženih  
agentov pa je  pozorno p regledovalo  
vse  potnike in o se b je  leta lišča . N ih
če razen p o lic ije  ni ved el, kaj se  
pripravlja . V časnik ih  so se  p ojavile  
vesti, da prihaja na obisk neka zelo  
važna osebnost. N ekateri so pravili, 
da pride H roščev, drugi pa, da pri
čak u jejo  E isen h ow erjev  ob isk . Foto
reporterji raznih časopisnih  agen cij, 
so  na vseh m ogočih koncih leta lišča  
sk r ili kam ere. N ekaj novinarjev  je  
p olic ija  zaprla. L eta lišče  še  nikdar  
ni bilo  tako čisto  kot tis te  dni. Od 
nekaj sum ljiv ih  nam eščencev so zah
teva li, naj ostan ejo  te dni doma.

Potem je  prišel težko pričakovani 
dan. Ob štirih  popoldne je  bilo  na 
leta lišču  nenavadno mirno. Videti je  
bilo  sam o resn e obraze polic istov  in 
uslužbencev. Ob štirih  in deset mi
nut se  je  spustilo  posebno štirim o- 
torno leta lo  »PAA«, ki je  p r ile telo  
naravnost iz New  Yorka. Takoj je  
zdrvel proti njemu oklopni p o lic ij
sk i avtom obil. Iz leta la  ni izstopil 
nihče. P olicisti so prinesli iz njega  
sam o m ajhen usnjen i kovček . To je  
bilo vse. N ovinarje je  seved a zani
m alo, zakaj je  zaradi tega kovčka  
bil potreben tak preplah na le ta 
lišču .

š e le  drugi dan so zved eli za 
vzrok. V kovčku je  bil eden od 
n ajb olj dragocenih diam antov na 
svetu , takoim enovani diamant »Ho- 
pe«. P rip elja li so  ga iz am eriške  
trd n jave Fort K nox, k jer hranijo  
n a jv ečje  am eriške dragocenosti. D ia-

AMATERSKE RAKETE
V dobi raket in satelitov je 

mlade Amerikanee prevzela 
nova strast: na veliko spuščajo 
v zrak rakete, ki so jili izdelali 
v privatni režiji. Preplašeni 
prebivalci trdijo, da te rakete 
zdaj bolj ogražajo varnost lju
di kot katerokoli drugo orožje.

mant bo razstav ljen  na razstavi v 
Bruslju , v Am sterdam u pa ga bodo 
strokovno oč istili.

H olandski tisk je  kom entiral ta 
preplah na am sterdam skem  leta lišču  
takole: »Zdi se , da so na svetu še  
lju d je , ki verjam ejo  v fe tiše . Toda 
mi živim o v dobi um etnih sa telitov  
in č loveštvo  se  zanim a bolj za to 
kot pa za d iam ante. D iam anti so  s i
cer dragocenost, toda m lade g e n e 
racije jih  bodo g led a le  na razstavi 
z m alo zanim anja, ure in ure pa 
bodo p rebile ob m odelih  um etnih  
sa te litov . A li o rgan izira jo  razstavo  
v Bruslju  sam o za stare dame?«

N ov uspe li na o b z o r ju ? T u d i o D eborah  K e rr  (na 
s l ik i  — v id e li srno jo  o f i lm u  "S a lom onov i rud
n ik i" in  " Z im a p r ih a ja t ") k ro ž ijo  vesti, da jo  
u vršča jo  m ed kan d id a tk e  za letošnjega "O sca r- 
ja t . K a k o r  kaže, bo tu d i letos konku renca  iz 
redno ostra, za to  b i b ilo  v sako  p redv idevan je  
a l i  celo p re ro kovan je  več a l i  m an j samo prazno  

ug iban  je.
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SODNIK ZAPRL SAMEGA SEBE
Ko je  nekega popoldneva Fran- 

cesco  Soldano, sodnik okrožnega so
dišča  v portugalskem  m estu Aparbo  
leg e l k počitku , si ni m islil, da se  
bo znašel za rešetkam i. T rije  p o li
ca ji so potrkali na njegova  vrata in 
mu p rin esli nalog o  areta c iji. Ni mo
gel drugega, kot do je  še l v oboro
ženem  sprem stvu v p oslop je, kamor 
je  v teku sv o je  sod n išk e slu žb e po
s la l m nogo ljud i.

Sodnika j e  š e le  v  zaporu pogra
b ila  jeza , pa je  zah teval, da ga ta

koj z a s liš ijo  in mu poved o , zakaj so 
ga zaprli. P re isk o v a lec  je  sodniku  
p rin ese l nalog o  a re ta c iji, na kate
rem j e  b ilo  zap isan o, da je  Fran- 
cesco  Soldano aretiran  zaradi tatvi
ne. P resen ečen je  sodnika je  doseglo  
vrhunec, ko je  za h tev a l, naj mu 
p ok ažejo , kdo je  izdal nalog za n je
govo areta c ijo . Na dokum entu je  bil 
njegov  podpis! V resn ici j e  sodnik  
v raztresen osti napisa l nam esto  
im ena tatu sv o je  im e — in se zaradi 
tega  znašel za zapahi.

Z ak a j se ljud je  tožijo?
K r o n ik a  n e k a te r ih  na jb o lj  n e n a v a d n ih  so d n ih  p ro c eso v

Pri nas imamo večkrat primere, da se ljudje tožijo prav
zaprav zaradi »oslove sence«. Bržkone pa nimamo takih pri
merov kot drugod po svetu.

V Sussexu v Angliji je neka stara gospa Hill tožila svojo 
sosedo, da je  brez njenega dovoljenja duhala njene vrtnice. 
Gospa Dearborn iz Sidneya v Avstraliji pa je  tožila svojega 
soproga, ker jo je hotel prodati nekemu znancu za 49S dolar 
jev.

Neka ženska v San Diegu v 
Kaliforniji je tožila moža, ker 
ji je  vsakokrat, ko je hotela sa
ma oditi v mesto, skril njeno 
umetno zobovje. V Sresnu v 
Kaliforniji pa je  gospa Adam 
zahtevala ločilev zakona, ker ji 
je  mož od denarja za gospodinj
stvo odtegoval stroške za vož
njo z njihovim avtomobilom.

Marie Loise Chevaler iz Nan- 
cyja v Franciji je tožila učite
ljico, ker je rekla n jenemu si
nu, da ni Miklavža! Poslovodjo 
velike trgovske hiše v Florenci 
(ZDA) je tožila neka gospa An- 
son, ker ji je prodal kopalni 
kostim, ki je po prvem kopanju 
postal prozoren.

Našteiemo lahko še vrsto ta
kih čudnih tožb. Ellen Rice iz

New Yorka je tožila svojega 
kavalirja, ker je po plesu ni 
hotel peljati domov s svojim

avtomobilom in je  zahtevala 
vrnitev stroškov za taksi. V

Georgiji v ZDA je nekdo tožil 
morilca svoje služkinje, češ da 
je motil hišni mir!

V Louisiani v ZDA je vdova 
Stella Applebaum tožila po
grebno podjetje zaradi živčnega 
pretresa, ki ga je doživela, ko 
je šofer ustavil pogrebni avto, 
s katerim so vozili njenega po
kojnega soproga na pokopali
šče, pred gostilno in spil koza
rec whiskyja. Škilasti bankir 
Will Bernard iz Ohija v ZDA 
je tožil slikarja, ki mu je na 
portretu napravil normalne oči, 
neki James D. Kisey iz Kentuc- 
kyja pa pešca, ki se je zaletel 
v njegovo motorno kolo in ga 
prevrgel.

Ena najbolj čudnih tožb pa 
je vsekakor tožba farmarja Jo- 
nathana Gibbsa iz Pennsvlva- 
nije v ZDA. Neki ponedeljek 
ga je oplazila strela, a je  k sre
či ostal živ. Naslednji dan je 
tožil župnika, ker je prejšnjo 
nedeljo s prižnice, »javno zah
teval od boga, naj pošlje strelo 
nad vse tiste, ki niso dobri kri
stjani«.

M RKI

55. Mrki je pospešil korak. Hitel je za Reziko. Bilo mu je 
žal, da jo je prej tako hladno odslovil. Res se je precej spre
menila, a saj je tudi on postal starejši. Upal je. da jo bo dohi
tel v gozdu, koder je peljala pot proti njenemu domu. Zdaj mu 
je bilo tudi vseeno zaradi ljudi, ki bi jih utegnil srečati. Ob 
misli na dekle se mu Vse tisto, kar so mu naročili v begunskem 
taborišču, naenkrat ni več zdelo pomembno kot prej. Toliko let 
nista mogla drug do drugega, zdaj je med njima le nekaj ko
rakov. V tem trenutku ni pomislil na svoje klavrno življenje 
v tujini. Bil je zopet doma in pri srcu mu je bilo toplo. Le 
globoko v sebi je  čutil, da se je v nečem v življenju zmotil.

56. Zaman se je oziral po Reziki. Ni je dohitel. Na poti, ki 
se je  iz gozda vila v klanee, ni bilo nikogar. Naslonil je čelo na 
deblo orjaškega hrasta in se zasmilil samemu sebi. Toda le za 
trenutek. Že je stresel z glavo in si rekel, da bi bilo neumno, 
če bi obupaval. Vrniti se mora k spremljevalcem v bunker, to 
je zdaj njegova dolžnost. Kljub temu je še ostal in strmel v sa
dovnjak. Tedaj je  prišel po poti Pirnikov Tonek. Mrki je  želel 
spregovoriti z njim. V dečku je videl sedaj več kot samo otroka. 
Rad bi z nekom govoril in otroka se predvsem ni bilo treba bati.

57. »Tonek, Tonek,« je poklical. Deček je obstal. Mrki mu 
je stopil naproti in vprašal: »Si videl Reziko?« Ko si je Tonek 
opomogel od presenečenja, je odkimal. »Prdi. prinesel sem ti 
bonbonov. Najboljši so, kar jih je dobiti.« Deček je pogumno 
prišel bliže in, vzel ponujeno. »Kaj delute tukaj in kam greste?« 
je vprašal. »Otroci ne smejo biti tako radovedni. Sladkaj se z 
bonboni in pazi na svinje, da ne bodo delale škode« Toneku 
je splahnelo zaupanje z lic in bolj prestrašeno kot radovedno je 
zrl za Mrkim, ki je izginil v gozdu. Neznanec ga je pričel za
nimati. Rad bi le vedel, kaj dela v gozdu, k jer ga je srečal in 
kamor se je napotil zdaj. 
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